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              2-6  Ve Velkém Týnci řádila velká voda
         16-20  Červen - měsíc plný kulturních a sportovních akcí
               31  Gymnastický klub Velký Týnec
                     pořádal mistrovství republiky
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GDPR - „Tímto upozorňujeme čtenáře, že na akcích 

pořádaných obcí mohou být pořizovány fotografie. 

Mělo by se tak dít vždy zřetelně označenou osobou. 

Fotografie slouží jedinému účelu - jako materiál ke 

zvážení, zda daná konkrétní fotografie bude či ne-

bude použita k prezentaci v obecním periodiku, 

zejména s přihlédnutím k její vypovídací schop-

nosti ve vztahu k akci, jež byla obcí pořádána. Foto-

grafie takto nepoužité jsou následně skartovány. 

Pakliže si jako účastník takto dokumentované akce 

kdokoli z vás nepřeje být objektem fotografování   

a následného zveřejnění v obecním periodiku, 

sdělte toto prosím nejlépe osobě fotografa nebo 

případně zavčasu na podatelně obecnÍho úřadu.“
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Velevážené čtenářky, vážení čtenáři, 
první prázdninový měsíc otevřel svoji 
náruč a já doufám, že nám ukáže vlíd-
nější tvář než jeho bratr červen. Ten nám 
spolu s Medardem pěkně zatopil. Ne že 
by hoši přikládali pod kotel, aby bylo 
teplo, ale třikrát zatopili některé části 
obce, a to takovým způsobem, že to ani 
nikdo z žijících nepamatuje. Jestli by si 
to pamatoval někdo z našich zemřelých 
předků, tak to nevím. Některé věci asi 
nejdou úplně poměřovat. Čárka na zdi, 
sem až vystoupila voda v roce 1997, je 
jen ryskou, pod kterou si nedokážeme 
představit prožívání těch, které navští-
vila velká voda. Ten zvláštní pocit bez-
moci a odevzdání. Je to příliš silný živel. 
Zvítězit se nad ním v přímé konfrontaci 
nedá. Je třeba použít rozum a připravit 
se dlouho dopředu. Pytle s pískem v prů-
jezdech domů jsou jen aktem zoufalství. 
Kde jsou ty suché poldry, polní cesty      
a meze, které dokázaly vodu rozdělit     
a vzít ji její sílu? Socialistické zeměděl-

ství si je vzalo a noví hospodáři je nemají 
zájem vrátit zpět, protože bydlí ve ved-
lejší vesnici. Abych nenasazoval země-
dělcům psí hlavu, je třeba si také při-
znat, že naše klima se prostě mění. Pří-
valovým dešťům, při kterých za hodinu 
spadne tolik srážek, že to odpovídá mě-
síčnímu průměru, neodolají žádné pře-
kážky. Asi si na to budeme muset zvyk-
nout a začít žít jinak.
Abych se trochu pochválil, musím říct,  
já už jsem začal. Rozhodl jsem se, že 
prázdninám je třeba jít naproti, a začal 
jsem chodit z Čechovic do Týnce pěšky. 
Pominout to, že se chci dostat z bodu     
A do bodu B co nejrychleji, ale přijmout 
čas v jeho přirozeném běhu. Tik–ťak. 
Tik–ťak. A je to paráda! Najednou si uvě-
domíte, že tráva neroste rychlostí 120 
km za hodinu, ale má své přirozené tem-
po. Zrovna tak i pole s pšenicí a maliny 
ve vývozu cesty. Když se na nebi zatře-
potá skřivánek a zacvrliká, duše je na-
jednou tak lehká, že si bez ostychu 

To se pak, panečku, vykračuje! A když 
přijdu domů, tak jsem doma. Asi je třeba 
to trochu osvětlit. Když se domů vrátím 
autem z nějaké delší cesty po dálnicích, 
tak mám dojem, že nějakou dobu trvá, 
než tu dálku a rychlost strávím. Všechny 
ty mimoděčné vjemy, napětí a krizové 
situace ve mně ještě nějakou dobu do-
znívají. Jako bych se trošku předběhl      
a byl doma jen částí své osoby. Ta zbylá 
pak postupně přichází. Takový zvláštní 
pocit, že stále ještě jedete, i když už jste 
dojeli. Zatímco když vás domů donesou 
vlastní nohy, je to úplně jiné. Jsem tam, 
kde jsem.
Ať vás tedy vaše nohy nosí po pravých 
cestách, a to nejen o prázdninách!

Stanislav Denk

zazpívám poslední verše naší hymny.    
A to je ta krásná země, země česká, do-
mov můj.

Červen - měsíc velké vody

Sedmé číslo našeho měsíčníku přináší 
informace nejen o příjemných, ale ta-
ké problematických skutečnostech, 
kterými jsme žili během červnových 
dnů. Již na přelomu května a června 
nás totiž potrápila první dešťová vlna, 
kdy napršelo nejprve 50 a poté 55 
milimetrů srážek. Velké problémy 
„tropické” lijáky natropily lidem v Sa-
dové a Bystřické ulici. Pozoruhodné 
bylo, že voda přišla z téměř rovné-   
ho pole, které se rozkládá mezi obcí   
a dálnicí. Co jsem starostou obce, nik-
dy zde problém nebyl. Je zřejmé, že 
kromě množství a intenzity srážek 
zde svou roli sehrála vysetá kukuřice, 
která pole proměňuje v jednu betono-
vou plochu. Ale abych byl sprave-
dlivý, i přes pole v sousedství, které   
je oseté pšenicí, se voda valila v neu-
věřitelném množství a rychlosti.  Ješ-
tě horší chvíle jsme zažili ve středu 
26. června večer. Průtrž mračen         
a vichřice, úhrn srážek ve výši 57 mm 
během několika desítek minut způso-
bily záplavu na Bystřické ulici. Voda 
se mnoha lidem dostala do sklepů, 
garáží, interiérů domů, zaplavila dvor-
ky i zahrady. Komunikace se změnila  
v jedno mohutné řečiště. Když hladi-
na kulminovala, výška vody mi dosa-
hovala nad kolena. Poté, co se vlna 
přehnala a co se voda vrátila do kory-
ta Beroňky, nastal velký úklid. Posti-
ženým lidem v noci a v následující dny 
pomáhali týnečtí hasiči, resp. jednot-
ky požární ochrany z okolních obcí. Co 
s tím, aby se situace neopakovala? 
Pomůže tomu pouze souběh několika 
okolností. Povodí Moravy coby správ-
ce místních toků musí vyčistit koryta 
Beroňky a Týnečky, a to v týnecké       
i vsiské části. Zemědělský podnik Ag-
ra a. s. Velký Týnec musí přizpůsobit 
osevní plán kopcovitému terénu. Nel-
ze podél cesty vedoucí od Čechovic    
a na Velkou Bystřici mít na jedné stra-
ně kukuřici a na straně druhé řepku    
s chmelnicí! Povodňová vlna totiž 
vzniká právě v této lokalitě. A ještě 
jednou kolegové z Povodí Moravy. Ty 
jsem požádal, aby oprášili projekt 
suchého poldru, který byl připraven 
již před řadou let. Jeho realizace byla 
zastavena záporným stanoviskem 
soukromého zemědělce, u jehož po-
zemku měla stavba vzniknout. Když 
toto se podaří, nebezpečí opakova-
ných záplav se výrazně eliminuje!
Tolik o jednom jediném, ale nejžha-
vějším tématu, kterému se v červen-
covém čísle věnujeme. Těch dalších, 
daleko příjemnějších však zde na-
leznete daleko více! Čtěte Týnecké lis-
ty, budete vědět o životě ve své obci 
více!

Petr Hanuška

7x facebook SDH Velký Týnec
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ZE STAROSTOVA DENÍKU

14. zasedání Zastupitelstva obce Velký Týnec

Rozloučení s předškoláky

Závěrečný večírek deváťáků

XI. ročník tenisového turnaje ve čtyřhře Starosta Open 2024

14. června

Tvořivé dopoledne

Dětský den v Čechovicích 

20. - 23. června

- Komise pro kulturu a sport ZO Velký Týnec

- ZŠ Milady Petřkové - od 9:00 hodin

+ Finále ESG CUPS 2024

O pohár starosty obce v atletice

7. - 8. června

- Komise pro místní část Čechovice 

9. června

8. června

10. června

11. června

Atletická olympiáda mikroregionu Království

- Gymnastický klub Velký Týnec - Sportovní hala UP Olomouc - 14:00 hodin

- ZŠ Milady Petřkové – od 9:00 hodin

- MŠ Velký Týnec - 15:00 hodin

4. června

Volby do Evropského parlamentu

Mistrovství České republiky v estetické skupinové gymnastice

- společenský dům - 16:30 hodin

13. června

- ZŠ Milady Petřkové - společenský dům - 17:00 hodin

15. června

+ turnaj v plážovém volejbalu dvojic a trojic Beach Open 2024

- sportovní areál - od 9:00 hodin

Dětský den aneb Putování pravěkem

- Komise pro místní část Vsisko – od 14:00 hodin

16. června

- Knihovna Velký Týnec - společenský dům - 9:00-11:00 hodin 

Zájezd na Šumavu

22. června

Setkání Týnců v Panenském Týnci

24. června

Předprázdninové zpívání s Červánkem

- společenský dům - 13:30 hodin

15. ročník plavecké soutěže O pohár předsedkyně mikroregionu 

Království

26. června

- mikroregion Království - Koupaliště Majetín - 9:00-12:00 hodin

28. června

- Obec Velký Týnec a Komise pro volnočasové aktivity ZO Velký Týnec

Zájezd pro seniory do Velkých Losin

27. června

18. zasedání mikroregionu Království v Majetíně 

- 9:00 hodin

- Obec Velký Týnec, Klub seniorů Velký Týnec, Knihovna Velký Týnec

- obchod pana Nováka 

Zmrzlina za vysvědčení a obrázek

Dne 13. června proběhla na naší obci 
kontrola krizového řízení. Kontrolu pro-
vedli pracovníci Magistrátu města Olo-
mouce a HZS Olomouc. Bez výhrad.

Dne 17. června proběhlo jednání rady 
mikroregionu Království v Grygově.
Dne 19. června jednalo vedení obce       
s vedením Povodí Moravy o chystaném 
čištění toků Beroňky a Týnečky. 

Měsíc nadměrného deště!!! Měsíc po-
vodně v Sadové a Bystřické ulici. Spadlo 
více jak 296 % srážek, zhruba 249 mm, 
přičemž náš dlouhodobý normál v červ-
nu činí 84 mm. Vyšší teploty generovaly 
vznik bouřek a prudkých lijáků. V neděli 
2. června napršelo 55 mm za 10 minut. 
26. června bylo ještě hůře. Při podve-
černí bouřce napršelo 57 mm.

Počasí
První dekáda. Noc: 15, 12, 11, 13, 10, 
14, 14, 12, 16, 17. Den: 20, 22, 23, 18, 
24, 25, 24, 26, 26, 19. Druhá dekáda. 
Noc: 13, 11, 7, 7, 12, 13, 12, 16, 19, 15. 
Den: 21. 17, 20, 21, 25, 25, 26, 29, 30, 
23. Třetí dekáda. Noc: 15, 18, 12, 14, 14, 
15, 16, 16, 17, 24. Den: 29, 26, 27, 23, 
28,  30, 30, 30, 32, 32.

26/6  Měsíc červen nás trápí častými 
bouřkami, které způsobily zaplavení po-
zemků a suterénů několika domů v Sa-
dové a Bystřické ulici. Zvláště prudké 
deště v prvních červnových dnech měly 
ohromnou intenzitu - 50 mm za 30 mi-
nut, resp. 55 mm za 10 minut. Velkou 
pomoc poskytli postiženým profesio-
nální i dobrovolní hasiči, za což jim patří 
velké poděkování. Vedení obce před ně-
kolika dny jednalo s vedením Povodí Mo-
ravy o chystaném čištění Beroňky a Tý-

Počty dětí navštěvující MŠ Velký Týnec klesají

25/6  Přichází čas, kdy kapacita naší MŠ 
bude dostačující. K dispozici máme 108 
míst. Pro školní rok 2024-25 je zapsáno 
93 dětí. Do Suchonic bude dojíždět 10 
dětí. V uvedeném školním roce ukončí 
předškolní docházku 35 dětí. V matrice 
je zapsáno 32 dětí s rokem narození 
2022. Z toho 2 děti jsou zapsány již nyní. 

Z toho vyplývá, že pro školní rok 2025-
26 bude zapsáno 88 dětí. Pokud by se 
vrátily všechny děti ze Suchonic, zakot-
víme na počtu 98. 10 míst zůstane v re-
zervě. Co z toho vyplývá? Ve školním 
roce 2025-26 ukončíme bezplatný do-
voz dětí do MŠ Suchonice, neboť míst 
bude pro naše děti v naší MŠ dostatek!

V těchto dnech dochází k personální ob-
měně v naší Jednotce požární ochrany 
Velký Týnec. Na základě vlastního roz-
hodnutí ukončili členství 4 členové, vč. 
velitele JPO. Za jejich působení jim patří 
poděkování všech, kterým pomohli v si-
tuaci nouze, zvláště při velkých vodách. 
JPO se musí s touto situací vyrovnat tak, 

aby byla co nejdříve akceschopná. V ho-
rizontu několika dnů jmenuji nového ve-
litele JPO Velký Týnec. On i další členové 
si doplní své odborné vzdělání a zdra-
votní prohlídky. Věřím, že i v novém slo-
žení zvládnou svou roli na stejné úrovni 
jako jejich předchůdci.

Personální obměna JPO Velký Týnec

Letos nás opět trápí velká voda
nečky, které vypukne s prvními srpno-
vými dny. Místa, z kterých přichází velká 
voda, byla zařazena do centrálního mo-
nitoringu eroze. Obec navázala spolu-
práci s Ing. Hradilovou, která nám v této 
oblasti bude pomáhat. V červenci budou 
probíhat jednání se zainteresovanými 
zemědělskými a dohledovými orgány 
SPÚ a SZIF, s kterými budeme hledat 
nástroje vedoucí k potřebné změně ho-
spodaření na týneckých polích.

Jiří Řezníček

Povodně v Sadové uliciKroniku připravuje Petr Hanuška



TÝNECKÉ LISTY4 OBECNÍ SERVIS

Odpovědí na v titulku položený dotaz, zda z nového mostu nad dálnicí pojedeme z kopce a do kopce, nebo po rovině,vám budiž jeho projektová dokumentace...

Pojedeme do Grygova z kopce a do kopce, nebo po rovině?

Tomu neuvěříš

Návštěvníci týneckého hřbitova nás upozornili,
že za jedním z hrobů vznikla pěstitelská zahrádka

Její zřizovatel se velmi podivoval, že to někomu z nás vadí, protože navazuje jen 
na trend známý třeba z Rakouska. Inu, v tomto případě zůstanu konzervativcem

Velká voda řádila

4x archiv SDH Velký Týnec
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konaného dne 10. června 2024 od 16.30 hodin ve Společenském domě Velký Týnec

Soupis usnesení ze 14. zasedání Zastupitelstva Obce Velký Týnec

1.Projednání Závěrečného účtu Obce 
Velký Týnec za rok 2023

12. Přijetí dotace Olomouckého kraje     
a uzavření této smlouvy na Opravu 
vstup-ního portálu v Kapli sv. Matouše 
ve Vsisku

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje dle zákona č. 250/2000 Sb., o roz-
počtových pravidlech ÚSC, v platném 
znění, § 17 bod 7 písm. a) projednání 
Závěrečného účtu Obce Velký Týnec za 
rok 2023 s vyjádřením souhlasu s ce-
loročním hospodařením, a to bez výhrad

4. Účetní závěrka Základní školy Velký 
Týnec za rok 2023
5. Rozpočtová opatření č. 1-3/2024

2. Účetní závěrka Obce Velký Týnec za 
rok 2023

Zastupitelstvo obce Velký Týnec bere na 
vědomí Rozpočtové opatření č. 1/2024

17. Diskuse

3. Účetní závěrka Mateřské školy Velký 
Týnec za rok 2023

Usnesení č. 1/14/2022-26

16. Žádosti o pronájem zámecké sto-
doly

Usnesení č. 2/14/2022-26

8. Pořízení změny územního plánu ve 
zkráceném postupu

11. Výběr firem na realizaci akcí (Pump-
track Vsisko, Úprava vchodu a průčelí 
ZŠ Milady Petřkové, Velký Týnec – in-
stalace FVE pro ČOV Velký Týnec)

14. Žádost o finanční podporu (A. H., NS 
Týnečáci, Diakonie Broumov)
15. Žádost o povolení kácení dřevin 
(Povodí Moravy)

7. Žádost MŠ Velký Týnec a ZŠ Milady 
Petřkové o převod kladného hospodář-
ského výsledku za rok 2023 do rezerv-
ního fondu

10. Převod inženýrských sítí do majetku 
obce

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje program jednání 14. zasedání Za-
stupitelstva obce v této podobě:

6. Smlouva o vykonání přezkoumání ho-
spodaření Obce Velký Týnec za rok 2024

9. Prodej, pronájem a směna obecních 
pozemků

13. Přijetí dotace Olomouckého kraje     
a uzavření této smlouvy na Pořízení, 
technické zhodnocení a oprava požární 
techniky a nákup věcného vybavení      
a zajištění akceschopnosti pro JSDH 
Velký Týnec

Usnesení č. 3/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Účetní závěrku Obce Velký Týnec, 
IČO 00299669 sestavenou k 31.12. 
2023, vč. výsledku hospodaření

Usnesení č. 4/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Účetní závěrku Mateřské školy Velký 
Týnec, příspěvkové organizace, IČO 
73184926 sestavenou k 31. 12. 2023, 
vč. výsledku hospodaření 

Usnesení č. 5/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Účetní závěrku Základní školy 
Milady Petřkové Velký Týnec, příspěv-
kové organizace, IČO 47654546 sesta-
venou k 31. 12. 2023, vč. výsledku ho-
spodaření 

Usnesení č. 6/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec bere na 
vědomí Rozpočtové opatření č. 2/2024

Usnesení č. 8/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec bere na 

Usnesení č. 7/14/2022-26

vědomí Rozpočtové opatření č. 3/2024

Usnesení č. 9/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Smlouvu o vykonání přezkoumání 
hospodaření Obce Velký Týnec za rok 
2024 s Ing. Vladimírou Jordovou, Lhota 
nad Moravou 48, 783 32 Náklo za cenu 
36.300,- Kč s DPH 

Usnesení č. 10/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje převod kladného hospodářského 
výsledku Mateřské školy Velký Týnec ve 
výši 87.750,- Kč do jejího rezervního 
fondu

Zastupitelstvo obce Velký Týnec po 
projednání:

- prověřit možnost vymezení pozemků 
p. č. 1267 a 1269/2 v k. ú. Velký Týnec 
jako plochy bydlení, za podmínky řešení 
statické dopravy na vlastním pozemku 

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje převod kladného hospodářského 
výsledku Základní školy Milady Petřkové 
Velký Týnec ve výši 111.305,13 Kč do 
jejího rezervního fondu 

Bere na vědomí posouzení návrhů na 
pořízení změn Územního plánu Vel-     
ký Týnec úřadem územního plánování    
v souladu s § 334a odst. 2 zákona          
č. 283/2021 Sb., stavební zákon, ve 
znění pozdějších předpisů, ve spojení    
s odst. 3 § 46 zákona č. 183/2006 Sb.     
o územním plánování a stavebním řádu 
(stavební zákon), ve znění pozdějších 
předpisů, dle přílohy usnesení č. 1.

- prověřit možnost vymezení pozemků 
p. č. 1264/2 a 1264/3 v k. ú. Velký Týnec 
jako plochy bydlení, za podmínky řešení 
statické dopravy na vlastním pozemku 

Bere na vědomí stanoviska Krajského 
úřadu Olomouckého kraje dle přílohy 
usnesení č. 2: 

Schvaluje v souladu s § 334a odst. 2 zá-
kona č. 283/2021 Sb., stavební zákon, 
ve znění pozdějších předpisů, ve spojení 
s §44 a §55a odst. 1 stavebního zákona 
pořízení a obsah změny Územního plá-
nu Velký Týnec v rozsahu: 

- k obsahu změny týkající se pozemků   
p. č. 1267 a 1269/2 v k. ú. Velký Týnec  
ze dne 12. 12. 2023, č. j. KUOK 132297/ 
2023 k návrhu na pořízení změny územ-
ního plánu konstatující vyloučení vý-
znamného vlivu na evropsky význam-
nou lokalitu nebo ptačí oblast a vylu-
čující požadavek posouzení z hlediska 
vlivů na životní prostředí; 

- k obsahu změny týkající se pozemku  
p. č. 1392/6 v k. ú. Velký Týnec ze dne 
15. 4. 2024, č. j. KUOK 47725/2024 k ná-
vrhu na pořízení změny územního plánu 
konstatující vyloučení významného vli-
vu na evropsky významnou lokalitu 
nebo ptačí oblast a vylučující požadavek 
posouzení z hlediska vlivů na životní 
prostředí; 

Usnesení č. 11/14/2022-26

- k obsahu změny týkající se pozemků  
p. č. 1264/2 a 1264/3 v k. ú. Velký Týnec 
ze dne 12. 2. 2024, č. j. KUOK 23777/ 
2024 k návrhu na pořízení změny územ-
ního plánu konstatující vyloučení vý-
znamného vlivu na evropsky význam-
nou lokalitu nebo ptačí oblast a vyluču-
jící požadavek posouzení z hlediska vli-
vů na životní prostředí; 

Schvaluje v souladu s § 334a odst. 2 zá-

Usnesení č. 12/2022-26

- prověřit vymezení pozemku p. č. 
1392/6 v k. ú. Velký Týnec jako plochu 
pro sport či rekreaci či jinou vhodnou 
plochu za účelem realizace pump-
trackového hřiště

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost XX o bezúplatný převod 
komunikace a pozemku p. č. 1489/23     

2v k. ú. Velký Týnec o výměře 1987 m , na 
kterém komunikace povede, do vlast-
nictví Obce Velký Týnec. Komunikace je 
součástí investičního projektu Výstavba 
infrastruktury pro 15 RD Velký Týnec – 
lokalita Hráče

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost XX o pronájem obecního 
pozemku p. č. 143 zahrada o výměře 

2 134 m v k. ú. Čechovice, obec Velký Tý-
nec

Usnesení č. 19/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje výběr dodavatele BELO SOLAR 
POWER s.r.o., Korunní 2569/108, 101 00 
Praha za cenu 429.690,- bez DPH

Usnesení č. 21/14/2022-26

Usnesení č. 17/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Smlouvu o budoucí smlouvě o zří-
zení  věcného břemene č.  8800 
113077_2/BVB/P a výši břemene 5.000,-
Kč bez DPH a pověřuje starostu k jejímu 
podpisu

Usnesení č. 18/14/2022-26

Schvaluje rozšíření Souboru změn č. 2 
Územního plánu Velký Týnec o výše uve-
dené změny územního plánu

Usnesení č. 20/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec zamítá 
žádosti XX o pronájem nebytových 
prostor v budově Kina Velký Týnec z dů-
vodu nevyhovujících hygienických pod-
mínek

Usnesení č. 13/14/2022-26

Usnesení č. 14/14/2022-26

kona č. 283/2021 Sb., stavební zákon, 
ve znění pozdějších předpisů, ve spojení 
s odst. (1) § 55a stavebního zákona 
zkrácený postup pořizování uvedených 
změn územního plánu
Schvaluje žádost obce Velký Týnec o po-
řizování uvedených změn územního 
plánu Magistrátem města Olomouce po-
dle § 334a odst. 2 zákona č. 283/2021 
Sb., stavební zákon, ve znění pozdějších 
předpisů, ve spojení s § 6, odst.(5) písm. 
a) zákona č. 183/2006 Sb. o územním 
plánování a stavebním řádu (stavební 
zákon), ve znění pozdějších předpisů.

Zastupitelstvo obce Velký Týnec zamítá 
žádost XX o pronájem části obecního 
pozemku p. č. 409 ostatní plocha – os-

2 tatní komunikace o výměře 23 m v k. ú. 
a obci Velký Týnec

Usnesení č. 15/14/2022-26

Usnesení č. 16/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje výběr firmy Hydro Gas Manufacture, 
s. r. o., Poděbradova 35, 702 00 Ostrava 
na akci Pumtrack Vsisko za cenu 
3.315.000,- Kč bez DPH

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje výběr dodavatele VOJKOVSKÝ-
STAVBY s. r. o., Ó. Lysohorského 702, 
Frýdek, 738 01 Frýdek-Místek za cenu 
3.660.076,19 Kč bez DPH 

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Přijetí dotace Olomouckého kraje na 
Opravu vstupního portálu v Kapli sv. Ma-
touše ve Vsisku na částku 42.000,- Kč. 
Celkové náklady činí 459.800,- Kč. 
Dotace činí 42.000,- Kč. Pověřuje 
starostu obce podpisem příslušné do-
tační smlouvy

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost Diakonie Broumov, sociální 
družstvo, Husova 319, Velká Ves, 550 01 
Broumov o finanční podporu na zajištění 
svozů sbírkového materiálu ve výši 
5.000,- Kč

Usnesení č. 22/14/2022-26

Usnesení č. 23/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost A. H. o finanční podporu ve 
výši 35.000,-Kč na přípravu na Mistrov-
ství světa a Mistrovství Evropy ve vzpí-
rání juniorek do 17 let

Usnesení č. 24/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost Národopisného souboru 
Týnečáci o finanční podporu ve výši 
75.000,-Kč

Usnesení č. 25/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Přijetí dotace Olomouckého kraje na 
Pořízení, technické zhodnocení a oprava 
požární techniky a nákup věcného 
vybavení a zajištění akceschopnosti pro 
JSDH Velký Týnec. Celkové náklady 
75.000,- Kč. Dotace 42.000,- Kč. Pově-
řuje starostu obce podpisem příslušné 
dotační smlouvy

Usnesení č. 26/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost Povodí Moravy, s. p. o povo-
lení kácení dřevin v okolí Týnečky i pro-
dloužení termínu výsadby nových stro-
mů do 31. 12. 2024

Usnesení č. 27/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost Základní školy Milady 
Petřkové Velký Týnec o pronájem zá-
mecké stodoly na den 28. 6. 2024

Usnesení č. 28/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost XX o pronájem zámecké 
stodoly na den 29. 6., resp. na den 6. 7. 
2024

Usnesení č. 31/14/2022-26

Usnesení č. 29/14/2022-26

Usnesení č. 30/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost XX o pronájem zámecké 
stodoly na den 14. 9. 2024

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost XX o pronájem zámecké 
stodoly na den 20. 9. 2024 

Usnesení č. 33/14/2022-26
Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje Žádost XX o pronájem zámecké 
stodoly v 1. polovině měsíce července

Usnesení č. 32/14/2022-26

Zastupitelstvo obce Velký Týnec zamítá 
žádost XX o pronájem zámecké stodoly 
na den 27. 7. 2024

Zastupitelstvo obce Velký Týnec schva-
luje žádost XX o pronájem zámecké 
stodoly na den 3. 8. 2024
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Na webových stránkách obce můžete 
od konce června nalézt kompletní hod--
notící zprávu za oblast odpadového 
hospodářství v roce 2023. Vydávání této 
zprávy vyžaduje zákon o odpadech. 
Zpráva obsahuje informace o způso-
bech a rozsahu odděleného soustřeďo-
vání komunálních odpadů, informace    
o využití a odstranění jednotlivých slo-
žek odpadu, o možnostech prevence     
a minimalizace vzniku odpadu a kvanti-
fikované výsledky odpadového hospo-
dářství včetně nákladů na provoz obec-
ního systému. Tento článek přináší 
shrnutí nejdůležitějších informací.
V roce 2023 fyzické osoby platily za od-
pad formou poplatku za odkládání ko-

Zpráva o odpadovém hospodářství za rok 2023
munálního odpadu z nemovité věci. 
Základem dílčího poplatku byla kapa-
cita soustřeďovacích prostředků pro ne-
movitou věc na odpad za kalendářní 
měsíc v litrech připadající na poplatníka. 
Sazba poplatku činila 0,9 Kč za litr.      
Do poloviny léta svážela odpad firma 
Technické služby města Olomouce, a.s., 
od srpna poté firma StavRe-Envi s. r. o. 
Četnost svozů směsného odpadu si ob-
čané mohli volit mezi 13 a 26 svozy 
ročně. Další tříděný odpad bylo možné 
odkládat na 22 stanovištích ve všech 
místních částech obce. V obecním sys-
tému se třídí plasty, papír, sklo, nápo-
jové kartony, kovy, textil, biologicky 
rozložitelný odpad, gastro odpad z ku-

chyní, jedné oleje, dřevo, stavební suť, 
pneumatiky, vysloužilé elektrospo-
třebiče, nebezpečný a velkoobjemový 
odpad. Třídící místa obsahují kontejnery 
a nádoby na vybrané složky odpadu, 
všechny složky lze odevzdávat ve sběr-
ném dvoře. V průběhu roku byly prove-
deny stavební úpravy na několika třídí-
cích místech vedoucí k lepší organizaci 
sběrných nádob a ke zlepšení vizuální 
stránky místa. Na sběrném dvoře došlo 
k úpravám v označení kontejnerů a ná-
dob a začala realizace stavebních úprav 
na vjezdu do dvora, pro zlepšení příjez-
du automobilů.
Finanční bilance odpadového hospodář-
ství obsahovala na příjmové straně sou-
hrnné příjmy 4 310 004 Kč a na výdajové 
straně výdaje v celkové výši 4 530 602 
Kč. Obec tedy doplácela z rozpočtu   
220 598 Kč, tedy 72,50 Kč za každého 
občana. Jednotlivé složky příjmů a vý-
dajů zobrazuje přiložená grafika. Co do 
skladby komunálního odpadu, největší 
část opět tvoří biologicky rozložitelný 
odpad. Bylo ho odevzdáno celkem 
546,2 tun, v průměru 159,7 kg na ob-
čana. Na druhém místě byl směsný 
odpad, kterého bylo odevzdáno 468,5 
tuny, 137 kg na občana. Pozitivní nic-
méně je, že meziročně produkce směs-
ného odpadu klesla o 46,2 tuny, tedy 
16,3 kg na občana. Třetí příčku obsadilo 
dřevo s 93 tunami. Další vybrané složky 
a jejich hmotnost zobrazuje další přilo-
žená grafika. Jednoznačnými pozitivy je 

Na výsledcích je vidět velmi pozitivní 
vztah většiny občanů k třídění a snižo-
vání celkového objemu odpadů. Někteří 
spoluobčané však stále nezodpovědně 
znečišťují třídící místa a okolí kontej-
nerů, vyhazují do nich směsný odpad    
a tím tříděné složky znehodnocují. Čle-
nové komise pro odpadové hospodář-
ství děkují zodpovědným občanům za 
jejich snahu minimalizovat množství 
odpadu a přispívat tak k efektivnímu 
využívání přírodních zdrojů a k ochraně 
životního prostředí.

člen Komise odpadového
hospodářství Velký Týnec

pokles v produkci objemného odpadu   
o 35 tun a zvýšení účinnosti separace 
papíru, plastu, skla a kovu na 80,9 %. 
Podařilo se tedy vytřídit čtyři pětiny 
těchto složek. Hmotnost kompletního 
komunálního odpadu (směsného i všech 
tříděných složek) také klesla. Vyprodu-
kovali jsme o 34,3 tuny odpadu méně, 
než v roce 2022. Tedy o 14,6 kg méně na 
občana. Celková hmotnost komunál-
ního odpadu byla 1408,5 tuny. Co se tý-
če nejsledovanějšího čísla, je jím podíl 
recyklovatelných vytříděných složek na 
celkovém množství komunálního odpa-
du. Dosáhli jsme vytříděnosti 62,3 %     
a podařilo se tak s předstihem splnit li-
mit daný zákonem pro rok 2025, který 
má hodnotu 60 %.

Jiří Dvořák,



VŠECHNO NEJLEPŠÍ
V měsíci červenci blahopřejeme k významným
životním milníkům těmto našim spoluobčanům

VZPOMÍNÁME

81 let

Jindřiška Nakládalová z Velkého Týnce 

83 let

Drahomíra Vagnerová z Velkého Týnce

90 let

Alois Hrabský z Čechovic

Magdalena Peřinová z Velkého Týnce

Marie Vyhlídalová ze Vsiska

82 let

Oldřich Petr z Velkého Týnce

87 let

92 let
Vladimír Hobza z Velkého Týnce 

60 let

Věra Buksová z Velkého Týnce

70 let
Miluše Zahradníková z Velkého Týnce

65 let

Věra Podivinská z Velkého Týnce 

Jarmila Soukupová ze Vsiska

Vít Hrudník z Čechovic

80 let

Svatava Židáková z Velkého Týnce

75 let

Ludmila Hansmannová z Čechovic

S velkou lítostí vám oznamujeme, že      
v neděli 16. června 2024 zemřel ve věku 
60 let člen SDH Velký Týnec, člen Výko-
nného výboru SH ČMS a člen Ústřední 
odborné rady sportu pan Roman Mácha. 

Zesnulý byl členem Sboru dobrovolných 
hasičů Velký Týnec. Svou práci ve sdru-
žení začal aktivně jako trenér sportov-
ních kolektivů mužů a žen. Pod jeho 

Rodině a přátelům vy-
jadřujeme upřímnou 
soustrast.

Kromě sportovní či-
nnosti byl i aktivní v ob-
lasti represe. Byl veli-
telem sboru Velký Tý-
nec a stejně tak byl       
i vedoucí KORR, člen 
ÚORR a velitel družstva 
JSDHO. Jako člen VV SH 

ČMS působil až do svých posledních dní. 
Rovněž absolvoval Universitu III. věku     
v Jánských Koupelích a podílel se na 
organizaci různých akcí, např. Pyrocar. 

Velel také přehlídce 
SDH u příležitosti oslav 
vzniku republiky v roce 
2018. Od roku 2002 se 
zúčastňoval Mistrov-
ství ČR v požárním 
sportu ve funkcích 
hlavního rozhodčího, 
pomocného a úseko-
vého rozhodčího a roz-
hodčího disciplíny. Od 
roku 2012 se pravi-
delně účastnil i Mis-
trovství světa v požár-
ním sportu a olympiád 
(Jaroslaw/Pol.,  Mul-
hause/Fra., Izmir/Tur., 
V i l l a c h / Ra k . ,  C e l -
je/Slo.). Patřil do tříčle-
nné komise, která ško-
lila instruktory v požár-
ním sportu a měla po-
věření z GŘ HZS. V roce 
2023 mu byl udělen 
Řád sv. Floriana.

Velký Týnec

Anna Bartlová,
starostka SDH

Čest jeho památce!

vedením se na Mistrovství ČR v požár-
ním sportu kvalifikovalo družstvo žen    
v roce 2005 a 2006 z Okresní Sdružení 
Hasičů Olomouc. Jako trenér nadále 
pokračoval i v pozdější době a o gene-

raci mladší družstvo 
žen dovedl na 2. místo 
a o rok později dokon-
ce k vítězství v seriálu 
soutěží Tohatsu Fire 
Cup, který probíhal       
v okrese Olomouc. 

Zemřel pan Roman Mácha

Ríšo, díky že se známe a připíjíme!!!

úžasnou paní Evu. Spolu vychovali dvě 
dcery Peťku a Sandru. 
A hlavní je to, že je to už nějaký čas skoro 
náš soused z Hostkovic. Tak mu popřej-
me spolu všichni pevné zdraví, které je 
nejdůležitější, lásku, bez které je život 
smutný, a mnoho dalších let ať nás baví 
svým humorem, písněmi a vzpomínka-
mi ze života. 

Vlastimila Coufalová

Dovolte, abych vám jen z malé části 
představila pana Richarda Pogodu. 
Prostor, aby sám o sobě řekl více, dosta-
ne v příštím čísle sám, neboť právě        
v srpnu můj kamarád slaví krásné život-
ní jubileum.
Narodil se v Olomouci, kde vystudoval 
gymnázium a po maturitě šel dál studo-
vat do Prahy. Mezi jeho celoživotní ka-
marády patřili Pavel Dostál, Karel Kryl či 
Miroslav Horníček. Za manželku má 

Pan Richard Pogoda
oslaví životní jubileum

archiv SDH Velký Týnec

3x archiv Richarda Pogody

S hercem Janem Kanyzou
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ANO 2011: 25,1 % (220 hl.)

SPOLU: 19,5 % (171 hl.)

PŘÍSAHA a MOT.: 13 % (114 hl.)

STAČILO!: 7,5 % (66 hl.)

Starostové: 10 % (88 hl.)

Piráti: 4,8 % (42 hl.)

SPD a Trikolora: 6,6 % (58 hl.)

PRO – J. Rajchla: 2,4 % (21 hl.)

SOCDEM: 2,1 % (18 hl.)

Svobodní: 2,3 % (20 hl.)

Zelení: 2,1 % (18 hl.)

ALIANCE ZA NEZ.: 0,2 % (2 hl.)

DSZ: 0,7 % (6 hl.)

LEPŠÍ ŽIVOT: 0,3 % (3 hl.)

SEN 21 + Volt: 0,7 % (6 hl.)

ČSSD: 0,6 % (5 hl.)

ČR na 1. místě: 0 % (0 hl.)

Mourek: 0,2 % (2 hl.)

LANO: 0,9 % (8 hl.)

Mimozemstani.cz: 0,1 % (1 hl.)

HLAS: 0,2 % (2 hl.)

KAN: 0,2 % (2 hl.)

PRO vyst. z EU: 0,2 % (2 hl.)

Pr. Blok: 0 % (0 hl.)

Ref. o vstupu: 0,2 % (2 hl.)

Urza.cz: 0 % (0 hl.)

Levice: 0,1 % (1 hl.)

REFERENDUM: 0 % (0 hl.)

SENIOŘI SOBĚ: 0 % (0 hl.)

Nový směr: 0 % (0 hl.)

Luděk Šturm ze Vsiska a Petr Tannen-
berg z Čechovic byli ve středu 12. červ-
na 2024 oceněni za 80 bezpříspěv-
kových odběrů krve Zlatým křížem 
Českého červeného kříže (ČČK) 3. třídy. 
Patřili k téměř stovce dárců, kteří si při-
jeli do Regionálního centra v Olomouci 
převzít toto ocenění z rukou hejtmana 
Olomouckého kraje Josefa Suchánka, 
jeho náměstka pro oblast zdravotnictví 
Dalibora Horáka a prezidenta ČČK Mar-
ka Jukla.
Zlatý kříž ČČK 3. třídy získal ten, kdo      
v minulém roce dosáhl osmdesáti bez-
příspěvkových odběrů krve. V celém 
Olomouckém kraji to bylo celkem 208 

Organolog Arcibiskupství olomouckého 
pan Jan Gottwald, který se ujal tohoto 
úkolu, zjistil, že v kostele ve Vsisku se 
nachází nástroj, který byl vyroben ve     
2. třetině 19. století firmou E. Krauss 
sídlící ve Stuttgartu a jedná se o histo-
ricky velmi cenný nástroj, který je vhod-
ný k restaurování a uvedení do funkč-
ního stavu. Na základě tohoto poznatku 
bylo rozhodnuto o restaurování harmo-
nia. 

Ve výběrovém řízení na jeho harmonia 
vyhrál Ing. Tomáš Jánský z Olomouce, 
který se zabývá výrobou i opravami hu-

Na podzim loňského roku bylo vedení 
obce upozorněno, že harmonium v kos-
tele svatého Matouše ve Vsisku není 
funkční a potřebuje opravit. Po konzul-
tacích mezi zastupiteli obce, členy ko-
mise pro místní část Vsisko a obyvateli 
Vsiska bylo řešeno, zda dojde k výměně 
nebo k opravě nefunkčního harmonia. 
Vzhledem k celkovému špatnému stavu 
harmonia byl povolán odborník, aby 
zhodnotil historickou hodnotu hudeb-
ního nástroje a odhadl cenu případné 
opravy. 

Zlatým křížem pro dárce krve
byli oceněni dva z nás

V Olomouckém kraji funguje šest trans-
fuzních stanic, které registrují okolo 
šestnácti tisíc dárců krve. Všech dobro-
volných dárců krve si velmi vážíme       
a děkujeme za všechny pacienty, kte-
rým jejich krev zachránila život.

Připravila Vladimíra Hacsiková

dárců, z toho 173 mužů a 35 žen. 
Nejstarší oceněný dárce měl v rodném 
listě uvedený rok narození 1956 a nej-
mladší 1997. O hudební doprovod slav-
nostního ceremoniálu se postarala 
Elena Prášilová Gazdíková, sólistka ope-
ry a operety Moravského divadla Olo-
mouc.

MÍSTOSTAROSTOVO SLOVO
Průběh opravy harmonia ze Vsiska

Všichni si přejme, aby do hodů ve Vsisku 
bylo harmonium již funkční a posluchači 
si mohli v kostele opět vychutnat jeho 
nádherné tony. Více informací o har-
moniu a o průběhu jeho opravy budeme 
znát až po ukončení všech restaurá-
torských prací. Pánové Gottwald i Jánský 
jsou ochotni se podělit o své poznatky 
získané během těchto prací se všemi 
čtenáři v některém z podzimních čísel 
Týneckých listů.                      

debních nástrojů. Cena za opravu byla 
vysoutěžena ve výši 335 000,- Kč. Har-
monium bylo v jarních měsících roze-
bráno a odvezeno na opravu do Olo-
mouce. Nyní proběhl první kontrolní 
den, kde byli přítomní seznámeni s po-
stupem prací. Proběhlo rozebrání ná-
stroje na jednotlivé součástky. Hotová  
je oprava venkovní skříně a vzducho-
vých měchů, vše vypadá jako nové. 
Dále proběhne oprava kláves a celého 
vnitřního soustrojí. Bohužel se ukázalo, 
že oprava bude složitější, neboť několik 
důležitých dřevěných dílů bylo v průbě-
hu času ztraceno a budou se muset no-
vě vyrobit. Naštěstí tým pracovníků 
provádějící restaurování našeho hudeb-
ního nástroje je optimistický a slíbil, že 
do přelomu srpna a září bude vše hoto-
vo. Současně bude harmonium zmoder-
nizováno, kdy mimo nožního pohonu 
vzduchových vaků do něj bude také za-
budován alternativní pohon pomocí 
elektrické energie. 

Jakub Vrána, místostarosta obce

Setkání Týnců 2024

Setkání Týnců letos proběhlo v Panenském Týnci

Naši obec reprezentovali pan místostarosta Stanislav Denk s paní Zuzanou

Výsledky voleb
do Evropského

parlamentu
ve Velkém Týnci

archiv Vladimíry Hacsikové

archiv Obce Panenský Týnec

archiv Obce Panenský Týnec
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Kaple sv. Matouše ve Vsisku

ilustr. foto



Z dalších odhalených přestupků můžu 
zmínit porušování zákazu zastavení       
u pošty rozdělávání ohně mimo vyhra-, 
zené území neoprávněné kácení dře- či 
va. V několika případech byla občanům 
udělena i bloková pokuta. 

obecní strážník Petr Kubenz

Na závěr mi dovolte zmínit uplynulé 
zábavné dopravní dopoledne pro děti    
z místní mateřské školky. Na akci dorazili 
i kolegové z Dopravního inspektorátu 
Olomouckého kraje, za což jim patří vel-
ké poděkování. Událost se setkala s vel-
kým nadšením dětí, a tak budeme po-
dobné akce každý rok opakovat. 

S přáním klidného léta zůstává

Konkrétně se jednalo například o vzá-
jemné napadení psů. Na základě tohoto 
případu tedy občany prosím o používání 
vodítka. 

Jako velice efektivní pomocník se nám 
dlouhodobě ukazuje místní kamerový 
systém. Na základě 23 funkčních ka-
mer byla již odhalena spousta přestup-
ků či trestních činů. Naposled například 
házení kamenů ze zámecké zahrady na 
parkující vozidla či ujetí od dopravní ne-
hody. Kamery využívá rovněž i Policie ČR 
k odhalování trestné činnosti. 

Vážení, přicházím za vámi s informa-
cemi o problémech, s kterými se potýká-
me ve školní budově již delší čas.
Dlouhodobě bojujeme s průsakem vody 
do prostor školní vyvařovny, a hlavně do 
školní jídelny a přilehlých místností, jako 
jsou chodba, část šaten a sociální zaří-
zení. Před nějakým časem se začala rý-
sovat možnost řešit tento problém přes 
dotaci na vsaky. Zahájili jsme jednání     
s projektantem a odborným hydrogeo-
logem. Všechno začalo slibně, ale dále 
se to neposunulo. Každý jen odkládal 
termíny a nakonec, i po důrazných inter-
vencích, od spolupráce z důvodu zane-
prázdněnosti postupně odstoupili. Mož-
nosti slibované dotace až 95 procent 
nákladů se rozplynuly. 
Ukolébaly nás relativně suché roky, kdy 
se hladina v uvedených místech zve-
dala „jen“ o pár centimetrů, které jsme 
se zaměstnanci stačili před zahájením 
vaření uklidit. Od začátku uvedených 
problémů jsem tušil, a vše tomu nasvěd-
čovalo, že se jedná o problém se zahl-
cením hlavního kanalizačního řadu v uli-
ci U Nové školy. Proběhl monitoring, čiš-
tění a vysprávka pomocí speciálních tu-
busů, které zabraňují hroucení potrubí 
(něco jako bypass). Všechna opatření 
nepříjemný stav pouze zmírňovala. 
Poslední šanci jsem viděl v možnosti od-
vést dešťovku do jiného kanalizačního 
systému, který je v dosahu. S tímto po-
čítal nedávno schválený stavební pro-
jekt nazvaný Rekonstrukce hlavního 
vstupu do budovy školy.  
Bohužel 2. června přišel dešťový příval, 
který byl tak silný, že tlak vody přetíže-
né kanalizace a tlak spodní vody nad-
zvedl betonovou podlahu v jídelně, do 
které trhlinami v zemi natekla bahnitá 
voda i s kameny. Přes toto nadělení jsme 
hned v neděli svolali správní zaměst-
nance a školu jsme připravili na násle-
dující běžný provoz. Po této události 
jsme i při slabších bouřkách vodu vy-
háněli ještě dvakrát, protože v podlaze 
jsou trhliny a voda si našla pohodlnou 
cestu. Na základě těchto skutečností 
jsem přizval pojišťovnu a stavebního 
technika. Jeden řeší pojištění a ten dru-

OBECNÍ POLICIE INFORMUJE

Jedním z nejvíce palčivých problémů      
v naší obci je , a to zejména doprava
rychlost průjezdu obcí. Na místních ko-
munikacích, které jsou ve vlastnictví 
obce, může být jednou z možností sní-
žení rychlosti (zóna 30 km/hod). Sníže-
nou rychlost aktuálně plánujeme v části 
Komárov a Vsisko. Vždy je však potřeba 
souhlas Policie ČR. Na silnicích III. třídy, 
které vlastní Olomoucký kraj, je rychlost 
striktně stanovena na 50 km/hod a Po-
licie ČR ji dle svého vyjádření nehodlá 
snížit. Na žádost obecní policie a sta-
rosty Velkého Týnce jezdí státní policisté 
z dopravního inspektorátu do Velkého 
Týnce, Vsiska i Čechovic pravidelně mě-
řit rychlost. A jak již jistě všichni víte,   
ve Vsisku od loňského roku operují ra-
dary. Následovat budou další, a to kon-
krétně při vjezdu do Velkého Týnce ze 
směru od Čechovic a z Velké Bystřice. 

Vážení občané, 
rád bych Vás prostřednictvím krátkého 
textu informoval o činnosti Obecní po-
licie Velký Týnec.

Vše se samozřejmě netýká jen dodr-
žování rychlosti. Často se setkávám       
s případy problematického občanského 
soužití, které jsem byl nucen několikrát 
předávat správnímu orgánu k dořešení. 

Velká voda zaútočila na školní jídelnu

hý byl osloven, aby navrhl řešení. 
Nedokázal jsem sám odhadnout nákla-
dy. Dnes už mám podklady a podlomila 
se mi kolena – cca 2miliony. Stav, jaký je 
v provozu školního stravování, je neu-
držitelný a musíme ho nečekaně řešit 
během těchto prázdnin. Nemůžeme si 
dovolit riskovat, že nám školní jídelnu 
zavře hygiena v průběhu školního roku. 
Nezbývá, než abychom se pustili do 
práce!

Miroslav Zdráhal,
místostarosta obce

pro stavební záležitosti

4x archiv ZŠ Milady Petřkové Velký Týnec
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Dobrý den, pane starosto! Chtěla 
bych vám poděkovat za vaši pomoc 
při likvidaci povodně. Při této pří-
ležitosti bych rovněž poděkovala 
zastupitelce obce paní Aťce Coufa-
lové za její nabídnutou nedělní po-
moc při dalším úklidu. Rodina ma-
ximálně pomohla, ale ona taková 
hrůza se nedá zlikvidovat za víkend. 
Takových lidí si velice vážím. Ještě 
jednou děkuji. Mějte pěkný den. 

Eva Prečanová z Bystřické ulice

Výzkumný ústav meliorací a ochra-
ny zemědělské půdy, v. v. i. provádí 
monitoring eroze zemědělské půdy. 
Jak je na tom Velký Týnec, můžete 
sledovat na https://me.vumop.cz 
Prokliknete Vstup do aplikace. V hle-

Poděkování
za pomoc

při odstraňování
následků povodní

Monitorování eroze půdy
dáčku zadejte název naší obce. Vys-
kočí vám mapka s erozními událost-
mi. V případě, že kliknete na někte-
rý zákres, dostanete se do reportu     
o konkrétním splachu zemědělské 
půdy. Můžete si přečíst celý Protokol 

o erozní události, vč. fotografického 
materiálu a plodinách, které jsou na 
tomto konkrétním místě pěstovány. 
Případů z Velké Týnce není málo!

Petr Hanuška

4x archiv me.vumop.czilustr. foto
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Svět kolem nás

Nezapomeňte uvést jméno a příjmení autora, 

Soutěží se ve dvou kategoriích

Život v naší obci
Do kategorie patří snímky zachycující člověka

při práci, odpočinku, zábavě, ale i portréty či akty. 

Do kategorie zařazujeme snímky zvířat, rostlin,

krajiny, ale i architektury a uměleckých děl.

Do jaké kategorie má být fotka zařazena,

rozhoduje autor. 

Fotku je třeba zaslat na email: 

mistostarosta@velkytynec.cz 

adresu, věk a kategorii, ve které chcete soutěžit.
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Svět kolem nás - Voňavé pole - Filip Zlámal - Velký Týnec

Nejoriginálnější fotka bude oceněna
každý měsíc poukázkou* na nákup

v Olympii Olomouc v hodnotě 300,- Kč
* po zveřejnění k vyzvednutí na sekretariátu OÚ ve Velkém Týnci

Život v naší obci - Nejlepší jsou ze stromu rovnou do pusy - Petr Mlčoch - Velký Týnec

FOTOSOUTĚŽ

Týnecké listy vyhlašují soutěž

O FOTKU MĚSÍCE



 Dana Chytilová, sbormistryně

děti samy doprovodily na klavír, klávesy 
a rytmické nástroje. Sólo na zobcovou 
flétnu zahrály Ida Coufalová a Veronika 
Koutná, pěvecká sóla zazpívaly Zita 
Coufalová, Vendula Studená, Klára No-
votná a Zuzana Urbánková. Na úplný zá-
věr zazněla píseň Stará archa, spíše 
známá jako Kocábka, kde už zpívali        
i všichni přítomní. 
Se zpěvem na rtech jsme se rozloučili se 
starým školním rokem a popřáli jsme si 
krásné prázdniny. Věřím, že po prázdni-
nách se opět se zpěvem na rtech sejde-
me a naučíme se nové písničky, třeba ty 
z pohádek. 

V neděli 23. června se uskutečnil 5. roč-
ník přehlídky hanáckých souborů „HU-
LÍNSKÝ HAMÁČEK“, který se konal u pří-
ležitosti 800. výročí založení města Hu-
lína. Celou akci zaštiťovaly Městské 
kulturní centrem Hulín a Hanfosu.

Na klavír doprovázel a také zpíval a vy-
právěl Richard Pogoda. Vyvrcholením 
koncertu byl duet Duhová víla v podání 
Zuzany Urbánkové a Matyáše Kubíka    
a také písnička Ho, ho watanay, kde se 

Dětský pěvecký sbor Červánek zakončil 
školní rok 2023-24 koncertem, který se 
konal v pondělí 24. června. V zaplněném 
malém sále společenského domu za-
zněly nejen písničky Richarda Pogody 
na texty Jiřího Žáčka třeba o tom, jak 
sloni dupou v porcelánu nebo jaké to je, 
když nemáte pod čepicí, ale také písně  
z autorské díly Jiřího Suchého, které zna-
jí i ti dříve narození. Takže posluchači 
uslyšeli mimo jiné píseň Honky tonky 
blues, Na okně seděla kočka anebo Mar-
nivá sestřenice. 
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Dětský sbor Červánek koncertoval

Národopisný soubor Týnečáci vystoupil
na slavnostech v Hulíně

Náš národopisný soubor Týnečáci z Vel-
kého Týnce zahájil svým vystoupením 
dopolední program. Na pódiu jsme to 
opět rozzářili a rozpohybovali. Zpěváci  
a tanečníci za doprovodu kapely s elá-
nem, písněmi a tanci navodili tu správ-
nou hanáckou atmosféru. A tak probí-

Celý den se nesl ve sváteční atmosféře. 
V 10.00 hodin prošel městem krojovaný 
průvod do zdejšího letního kina, kde      
v pěkném přírodním amfiteátru násled-
ně probíhal program celého dne. Po 
slavnostním zahájení panem starostou 
města Hulína následovala vystoupení 
jednotlivých folklorních souborů.

halo celé dopoledne. Celkem 7 krojova-
ných souborů se představilo se svými 
pásmy. Všichni účinkující byli s nadše-
ním diváky odměněni potleskem. Samo-
zřejmě nechyběl návrat hanáckého prá-
va Hanáky z Hulína a za účasti přizva-
ných hostů.
Odpoledne pokračoval slavnostní den 
přehlídkou dětských folklorních soubo-
rů. A to byla nádhera! Je radostné se 
dívat na malé děti, jak s radostí a elá-
nem zpívají a tančí v krásných krojích. Je 
doslova pohlazením po duši se dívat na 
ty nejmenší, na nástupce nás starších. 
Je radostný pocit, že hanácké kroje, 

Věra Fialová,

Celý den se vydařil, nálada byla úžasná, 
všichni se k sobě chovali mile, přátelsky, 
také počasí nám přálo, sluníčko svítilo. 
Do Hulína jeli společně s námi i naši pod-
porovatelé a příznivci z Velkého Týnce    
a Čechovic, za což jim děkujeme. Co ví-
ce jsme si mohli přát?! 

hanácké tradice, písně, tance nebudou 
zapomenuty a budou mít pokračova-
tele.

                                      

Bylo pro nás Týnečáky radostí se takové-
to akce zúčastnit.

členka Národopisného souboru Týnečáci

3x archiv NS Týnečáci

6x archiv DS Červánek



V sobotu 8. června proběhlo na hřišti     
v Čechovicích zábavné dětské odpo-
ledne, které pořádal spolek Naše Čecho-
vice, z.s. za podpory obce Velký Týnec. 
Účast dětí i jejich rodičů byla hojná. Po-
časí bylo na jedničku a program velmi 
lákavý.   
Mezi účinkujícími se objevili klaun Bub-
lín s jeho famózní bublinovou show, tak-
že pokud jste ještě neviděli bublinu ve 
tvaru kostičky, hroznu nebo bublinové 
korále, tak u nás jste měli možnost vidět 
nejen to. Dále si děti vyzkoušely body-
zorbing, zadováděly si v pěně, kterou 
přichystali hasiči z SDH Velký Týnec. 
Menší děti pobavila skvělá bavička 
Anetka Janovská se svou show „Vzhůru 
do oblak“. Největším trhákem bylo ofi-
ciální otevření pumptracku, kde si jezdci 
mohli vyzkoušet jízdu zručnosti na kole 
a někteří absolvovali i závod. Po absol-
vování trati je čekala odměna ve formě 
zajímavých cen. 
Velice lákavý byl i doprovodný program 
malování na obličej, třpytivé tetování    
a skákací hrad.  Všichni účastníci moh-  
li využít hojného občerstvení. A odpo-
lednem den nekončil, večer nastoupil       
DJ Fany – František Filipenský a rozjela  
se neonová party. Účastníci se vybavili 
neonovými doplňky, které bylo možné 
zakoupit na místě. 
Rádi bychom poděkovali obci Velký 
Týnec za finanční podporu a všem účast-
níkům i pořadatelům za nezapomenu-
telnou atmosféru.

Spolek Naše Čechovice, z.s

Těšíme se na příště!

KOLEM DOKOLA V ČECHOVICÍCH 

7x Spolek Naše Čechovice
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… zajistilo kurz První pomoci pro žáky   
4. a 7. tříd, který proběhl poslední týden 
v květnu

… v pátek 31. 05. 2024 spolupořádalo 
Zahradní slavnost 3, tentokrát na téma 
Život je jako cirkus, zaplatilo workshop  
a vystoupení kejklířského spolku Cas-
cabel v hodnotě 15.000 Kč a zajistilo ob-
čerstvení

Víte o tom,
že SRPŠ…

… koncem května darovalo 4 sady 
hudebních nástrojů BoomWhackers      
v hodnotě 7.384 Kč. Jedná se o sadu tru-
bek, které díky odlišné délce a tloušťce 
při úderu vydávají jinak vysoký tón

ZPRÁVY ZE SRPŠ

Pokud máte jakékoliv náměty (třeba    
na téma příštího ročníku Zahradní slav-
nosti), zpětnou vazbu nebo byste se      
k nám chtěli přidat, pište na email 
srpsvt@seznam.cz        

Michaela Šuková,
předsedkyně SRPŠ

… v pátek 14. 06. 2024 spolupořádalo 
Rozlučku žáků 9. tříd, zaplatilo DJ, kaž-
dému žáků věnovalo 2 ks fotografií od 
profesionální fotografky a zajistilo neal-
ko koktejlový bar pro žáky. 

5x archiv SRPŠ Velký Týnec
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Klub seniorů Velký Týnec má celkem     
51 členů. Postavili jsme 4 týmy po 5 sou-
těžících (tým Batolata, Pimprlata, Pou-
pata a Týnečáci). Tzn., že bezmála    
40% členů našeho klubu se účastnilo    
29. května sportovních her Olomouc-
kého kraje na „Lokotce“. 
Do Olomouce se sjelo rekordních 76 

ZPRÁVY Z KLUBU SENIORŮ VELKÝ TÝNEC
Čtyři týmy s humorem sobě vlastním v akci

družstev (380 soutěžících), mj. i ze Slo-
venska a Polska. Soutěžilo se například 
v jízdě na koloběžce, tenisové a golfové 
zručnosti, pétanque, košíkové, v šip-
kách atd. Celkem bylo 10 soutěžních 
disciplín. 
Užili jsme si den plný sportu, a přede-
vším skvělé zábavy i společenských set-

kání. Je to příležitost potkat se s kama-
rády, bývalými kolegy atd., kteří si svoje 
roky poctivě odpracovali a nyní jsou      
v penzi. Penzí totiž nic nekončí. Je důle-
žité být aktivní mentálně i fyzicky, roz-
dávat radost, mít rád sebe i ostatní!
Naše výprava obsadila 4. místo, neb 
„bedna“ je jen pro první tři a my ostatní 

jsme byli komplet čtvrtí. I to je krásný, 
ne-li přímo laskavý přístup organizá-
torů. Příště zas… Těšíme se!
Ráda bych za Klub seniorů Velký Týnec 
poděkovala panu starostovi za vstříc-
nost. Dresy nám uhradila obec. Taky 
jsme se jí snažili náležitě reprezentovat, 
jsme na svoji obec hrdí. 

Krásně se to sešlo! Jeden den jsme spor-
tovali (29. května) a den na to (30. květ-
na) Klub seniorů Velký Týnec vyrazil na 
zájezd do firmy Naděje, kterou založi-   
la   a provozuje Mgr. Jarmila Podhorná    
v Brodku u Konice. 
Dostalo se nám od ní přednášky a mno-
ho poučného. Osvěty není totiž nikdy 

Cesta do Naděje

Mária Dvořáková

Plni dojmů jsme mohli vše probrat v re-
stauraci Opál v Konici. Následně jsme si 
prohlédli zámek a expozici řemesel       
s největší sbírkou seker v ČR. Sladkou 
tečku za příjemným a vydařeným zájez-
dem jsme učinili v lázních Slatinice. Pro-
vázelo nás počasí se všemi svými pro-
měnami. Sluníčko i průtrž mračen. Ale 
jak zpívá Pepíček Zima v jedné písni: 
„…na to pak se nejraděj vzpomíná…“

a jeho sportovní týmy
Za Klub seniorů Velký Týnec

dost. Byliny od paní Podhorné nabízí 
jedinečné tinktury z pupenů rostlin, 
bylin a stromů pro podporu lidského 
organismu a správného fungování těla    
i mysli. Fundované zahradnice nás pro-
vedly jejími plantážemi. 

7x archiv Klubu seniorů Velký Týnec



Pro děti bylo nachystáno deset disciplín, 
na kterých se z každého nich na chvíli 
stal malý pračlovíček, který mohl po-
znávat, jak se v pravěku žilo, co pralidé 
dělali, nebo jak si malí pračlovíčci hráli. 
Děti pomohly vyzdobit pravěkou jeskyni 
malbami, vyrobily si talisman, který je 
ochránil před všemi nástrahami a při-
nesl jim štěstí. Svou zručnost ukázaly při 

V sobotu dne 15. června se brzy nad 
ránem ve Vsisku usadila skupina divo-
kých neandrtálců. Činili se a připravili 
pro děti zábavné odpoledne na téma: 
Putování pravěkem. Dětský den plný 
spousty netradičních zážitků, zábavy     
i napětí!

Putování pravěkem ve Vsisku
výrobě praprakladívka nebo při zatlou-
kání hřebíků, sílu pak při převážení ka-
mene pouze za pomoci dřevěných klád. 
Své chytré hlavičky zapojily při skládá- 
ní „na cucky roztrhaného dinosaura“ 
(puzzle) nebo u prakřížovek. Během dne 
se děti na chvíli proměnily v malé arche-
ology, když zkoušely z kamene vytesat 
pozůstatky pravěkých tvorů. Na vlastní 
kůži, na „stezce bosou nohou“, okusily, 
jaké to je ťapkat po písku, kamení či 
klestí bez bot. Svou statečnost dětičky 
(a nutno říci, že i rodiče) rozhodně uká-
zaly na rybníku, který ze strany na stra-
nu zdolávaly na dřevěném voru. A že to 
nebylo vůbec lehké? Nebylo! Ale bylo   

to super! Na závěr soutěžení pak přišel, 
v životě neandrtálce, ten nejdůležitější 
úkol a sice „lov na mamuta“. Malí pra-
človíčkové se činili a za pomocí dře-
věných luků, šípů, oštěpů, kamení či ši-
šek si všichni nakonec ulovili „mamuta  
v rohlíku“ (s kečupem, nebo bez). 
Celý den s náramně vydařil a děti byly 
moc šikovné. Za své snažení si odnesly 
nejen spoustu krásných zážitků, ale ta-
ké zasloužené odměny. Pro nás pořada-
tele bylo největší a nejhezčí odměnou 
vidět jejich rozzářené oči a široké úsmě-
vy. 
Děkuji všem, kdo se na pořádání dět-
ského dne ve Vsisku spolupodíleli, ať už 

Petra Kolibová,

se přímo účastnili na disciplínách, nebo 
pomáhali s přípravami. A samozřejmě i 
těm, kteří během dne přiložili pomoc-
nou ruku v zázemí. V neposlední řadě 
poděkování míří za věcnou i finanční 
podporu obci Velký Týnec a našim spon-
zorům: Smíšené zboží Lexová a Řeznic-
tví Coufalovi. Bez všech, kdo se zapojili 
a pomohli bychom dětský den nemohli 
zorganizovat. A to by bylo rozhodně 
škoda! PraVsisku zdar!!!

zastupitelka obce

9x archiv Petry Kolibové
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ZE ŽIVOTA NAŠICH KNIHOVEN

V neděli 16. června proběhlo dopolední 
tvoření s knihovnou. Tvořili jsme dárky 
pro tatínky ke Dni otců - děti si mohly 
vyrobit klíčenku, odznáček nebo pod-
ložku pod myš. Připraveny měly různé 
předlohy, tvořit ale mohly také podle 

vlastní fantasie. Všem zúčastněným 
moc děkujeme a těšíme se příště na 
dalším tvoření!

Eliška Tomečková, 
Knihovna Velký Týnec

Dopolední tvoření s knihovnou
V úterý 11. června proběhla přednáška na téma Cestování s chytrým zařízením. Dě-
kujeme všem, kteří se zúčastnili, a také společnosti SeniorOn za zajištění přednášky.

Cestování s chytrým zařízením

9x archiv Knihovny Velký Týnec
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ROZHOVOR
se spisovatelem Michalem Zmítkem

Jmenuji se Michal Zmítko, je mi 42 let     
a žiji v Přelouči na východě Čech. Jsem 
úplně obyčejný člověk, co chodí denně 
do zaměstnání a s manželkou vychová-
vá čtyři děti, tedy spíše už puberťáky.    
O víkendech se snažíme jezdit po vý-
letech či navštěvovat příbuzné.

Také jsem měl velké štěstí na učitelky 
češtiny jak na základní škole, tak na 
střední, které mě svým nadšením pro 
knihy a literaturu dál motivovaly.

Spíše to byla náhoda. Mám rád příběhy 
a z dlouhé chvíle jsem si po večerech 
jeden takový psal. A ten rostl a rostl. 
Když byl hotový, tak jsem jej zkusil na-
bídnout nakladatelství. Nebylo to vylo-
ženě cílené, že jsem se rozhodl „Teď jdu 
napsat a vydat knihu“. Prostě to tak 
logicky z toho mého psaní vyplynulo. 
Kdybych u žádného nakladatelství ne-
uspěl, svázal bych si knihu sám pro se-
be, a i tak bych z ní měl dobrý pocit.
Náročné bylo spíše ověřování podkladů 
a reálií než samotné psaní.

Jak jste se ke psaní dostal? Vzpo-
mínáte si na Vaše začátky?
Já prakticky píšu od mala. Vždycky mě to 
bavilo, zkoušel jsem to možná už od té 
doby, co jsem se naučil psát. Je to asi 
tím, že jsem se od raného věku po-
hyboval mezi knihami, jelikož moje 
mamka pracovala jako knihovnice a já 
tak s nimi přicházel do styku velmi brzo.
Jako první jsem napsal nějaký příběh     
o pirátech, protože mě inspiroval Černý 
korzár od Emilia Salgariho, což byla 
jedna z první „nedětských“ knih, kterou 
jsem kdy přečetl. Ten svůj příběh dnes 
už samozřejmě nemám, což mě trochu 
mrzí, ale je to už hodně dávno.

Co vás vedlo k tomu vydat knihu? 
Jak náročné to bylo?

Zajímalo by mě, jak dlouho vám 
trvalo dát knihu dohromady, pro-
tože se svými 400 stránkami je to 
docela cvalík.

Mohl byste se našim čtenářům 
představit?

Mezi mé koníčky patří turistika, cesto-
vání, jízda na kole a fotografování. Ve 
svém volném čase se věnuji psaní         
a v únoru letošního roku mi vyšel v na-
kladatelství Fortuna Libri historický ro-
mán Meč pro krále.

Ne, v Meči se nic z toho neobjevuje. Sna-
žil jsem se v knize zachytit co možná 
nejreálněji život lidí na malém městečku 
a pokusil se ho ukázat ze všech mož-

ných stránek. Ač je příběh 
fiktivní, objevuje se zde láska, 
nenávist, přátelství, žárlivost 
či pomsta. Tedy samé lidské 
vlastnosti, které zažíváme      
i dnes. Proto si myslím, že se 
třeba někdy někomu podobné 
události, kterým jsem své hr-
diny vystavil, skutečně mohly 
při-hodit.

Ano, historii jsem měl 
vždycky rád, obzvláště ob-
dobí středověku. Ta doba 
mě fascinuje, třebaže byla 
tvrdá vůči lidem. Já hodně 
jezdím s rodinou po krásách 
naší země a navštěvuji sta-
ré kamenné hrady, tvrze    
a zříceniny. Zde to na vás 
vždy doslova dýchá a každý 
kámen něco pamatuje. Sta-
čí položit ruku na dávné zdi 
a dotýkáte se historie.        
A protože tu dobu nemohu 
už nijak navštívit, rád se do ní vydávám 
alespoň formou svých příběhů.
Vůbec třeba nesouhlasím se spojením 
„temný středověk“, protože si myslím, 
že měl i spoustu světlých stránek. V té 
době se rozvíjela města, stavěly se ka-
tedrály, vznikaly první univerzity. Mys-
lím, že středověk měl hodně co nabíd-
nout.

Od počátku až po vydání 
uplynuly téměř 3 roky. První 
rok jsem ji psal, v druhém 
opravoval, přepisoval a la-
dil a ve třetím jsem komu-
nikoval s nakladatelstvím. 
Ta dlouhá doba ale byla 
dána i tím, že jsem spoustu 
věcí ověřoval, a také byly 
dny, kdy jsem se třeba psa-
ní vůbec nevěnoval.

Jako první knihu četla má 
sestra. Příběh se jí líbil,       
a kromě toho mi k němu 
poskytla další náměty na 
doplnění či prohloubení 
děje.

Vaše kniha se odehrává 
ve středověku ve 14. 
století. Máte rád his-
torii a toto období?

Kdo si ji přečetl jako prv-
ní a jaké z ní měl dojmy?

Já si středověk spojuji i s fantasti-
kou. Objeví se v Meči i draci a ma-
gie, nebo se jedná o fikci?

Kniha se odehrává v Pře-
louči. Vycházel jste z něja-
kých skutečných událostí? 
Skutečného popisu udá-
lostí? Dělal jste si nějaký 
historický průzkum?
Ano, vycházel jsem ze skuteč-
ného místa a reálií. Pátral 
jsem po co největším množ-
ství informací, mluvil s míst-
ním historikem a snažil se tu 
dobu a podobu našeho mě-
stečka co nejreálněji obsáh-
nout, ale těch záznamů není 
příliš mnoho a jsou spíše 
kusé. Příběh je samozřejmě 
smyšlený, ale podoba města 
a jeho okolí je věrná, jak to jen 
bylo možné.

Myslím si, že v zásadě ne. Jenom vše 
hrdinům déle trvá. Nemohou si ověřit in-
formace telefonicky, nemohou nahléd-
nout do počítače ani se nemohou spo-
léhat na forenzní vědy. Ale i oni se musí 
vyptávat lidí, hledat svědky, souvislosti, 
a i jim může někdo „házet klacky pod 
nohy“.

Je toto vaše oblíbené období, nebo 
chcete napsat i něco z jiné doby?
Toto období je skutečně mé oblíbené, 
ale asi bych zvládl napsat něco i z jiné 
doby. Nejsem sice nijak vyhraněný, ale 
nejraději píši historii ze středověku.

Rozhodně by si měl autor zjistit a ověřit 
co nejvíce informací, aby se vyhnul ne-
přesnostem. Tedy, mít nastudovanou 
dobu, ve které se mu děj odehrává, čím 
se platilo, co lidé nosili, co jedli, jak vy-
padala jejich stavení apod. Pro svůj 
příběh jsem například zjišťoval i to, jaké 
byliny mohou růst podél Labe ve vý-
chodních Čechách. Vypadá to strašně 
obsáhle a až téměř nemožně, ale člověk 
se zase dozví spoustu zajímavých věcí, 
které třeba ani netušil.

Je něco, na cosi člověk při psaní 
historických románů musí dát po-
zor?

V knížce je i detektivní zápletka. 
Liší se psaní historické detektivky 
od té současné, kdy můžete použít 
moderní technologie a zbraně?

Máte nějaký spisovatelský vzor? 
Podle anotace se mi nabízí Von-
druška nebo Niedl. 
Hodně mě ovlivnili Wilbur Smith a Ken 
Follett. U Wilbura obdivuji jeho smysl 
pro detail, u Kena zase rozsáhlost děje   
a epiku. Knihy pana Vondrušky mám ale 
samozřejmě také načtené, on už je u nás 
v tomto oboru klasik.

Co jste říkal, když se vaše kniha 
stala nejprodávanější knihou mě-

V současné době pracuji na volném po-
kračování Meče. Děj se bude odehrávat 
přibližně o dvacet let později.

Povídka nese název Vánoce zlomeného 
rytíře a vypráví o návratu válečníka       
z křížové výpravy, který ztratil veškeré 
naděje a víru v dobro. Ale kouzlo Vánoc 
nakonec dostihne i jeho.

Povídka v tomto sborníku je ze součas-
nosti, ale je inspirována událostí, která 
se skutečně stala. Snad mohu prozradit, 
že se odehrává v našich nejvyšších ho-
rách.

Další sborník se teprve chystá, ale 
je věnován záchranným složkám. 
Bude i tam vaše povídka zaměřená 
na historii?

Děkujeme za rozhovor. Knížku Meč 
pro krále si budete moci již brzy 
půjčit i v naší knihovně.

Můžete nám prozradit, na čem teď 
pracujete?

Ptala se Eliška Tomečková

síce března Nakladatelství Fortuna 
Libri?
Samozřejmě mě to překvapilo a potě-
šilo. Vůbec jsem nic takového neočeká-
val.

Přispěl jste i do dvou sborníků svý-
mi povídkami, kdy jste se vzdal ho-
noráře ve prospěch pejsků a poté 
záchranářů. Po porovnání - je pro 
vás lepší psát povídky nebo román?
Raději píšu román. Může být obsáhlejší 
než povídka a děj tam lze více prokreslit, 
vysvětlit a rozvinout. Povídky jsou pro 
mě moc krátké.

O čem je povídka ve sborníku Za-
sněžené příběhy?

archiv Michala Zmítka
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Arboretum Bílá Lhota se nachází v Olo-
mouckém kraji asi 20 km severozá-
padním směrem od města Olomouc. 
Nejsnadněji se k místu dostanete po 
dálnici D35 z Olomouce směr na Mo-
helnici, z dálnice se u sjezdu č. 245 sjede 
směrem do Mladče a dále pokračuje až 
do obce Bílá Lhota. Vstup do arboreta je 
umístěný v centru obce, kde je možnost 
zaparkovat. Do Bílé Lhoty jezdí pravidel-
ně autobusová doprava.

Kolem původní tvrze se nacházela ovoc-
ná a zeleninová zahrada. Není vylouče-
no, že po prvních přestavbách během 
16. a 17. století zde byly i okrasné za-
hrady. Již v této době existovala nej-
starší část parku – dubový hájek okolo 
dnešní jízdárny. Od konce 18. století 
patřil zámek rodu Ostheimů, z této doby 
pocházejí písemné zprávy o upraveném 

Areál arboreta má rozlohu kolem 2,5 ha. 
Dominantu areálu tvoří menší zámeček, 
který byl během 16. století přestavěný 
do renesančního stylu na místě původní 
tvrze. Od roku 1870 sloužil zámek jako 
sídlo statkářů Riedelů a po roce 1947 
přešel do státní správy. Poté byl využí-
ván jako sídlo úřadů a zdravotnických 
zařízení. Z původního vybavení zámku 
se nedochoval žádný mobiliář, zůstaly 
zde pouze fragmenty původní výzdoby. 

TIP NA VÝLET
Arboretum Bílá Lhota

parku. V roce 1870 zámek s parkem 
koupil Jan Riedel, který nechal park roz-
šířit a upravit do francouzsko-anglic-
kého stylu. Francouzská část se soustře-
dila kolem zámku. Největší zásluhu na 
dnešní podobu parku má Quido Riedel 
(1878-1946), který shromáždil druhově 
bohatou a cennou sbírku okrasných      
a exotických stromů a současně pozvedl 
estetickou hodnotu celého parku. Po 
druhé světové válce majetek Riedelovy 

rodiny propadl státu a park začal chát-
rat. V roce 1965 park převzalo do své 
správy Vlastivědné muzeum v Olomou-
ci. Během této doby byly provedeny 
nutné úpravy, odstraněna značná část 
náletových dřevin, opraveny ploty atd. 
Pro veřejnost byl park zpřístupněný pod 
názvem Arboretum v Bílé Lhotě v roce 
1968. O rok později byl areál vyhlášený 
jako zvláště chráněné území, v dnešní 
době je zařazen do kategorie Národní 
přírodní památka. 

V arboretu je zastoupen zhruba stejný 
počet listnatých a jehličnatých stromů. 
Nachází se zde asi 300 různých druhů   
a kultivarů dřevin. Mezi nejcennější patří 
keřovité tisy v různých barvách a tva-
rech, dále pak túje a smrky. Hlavní kos-
tru parku tvoří duby a různobarevné 
buky spolu s doplňkovými dřevinami, 

jako jsou cypřišky, javory, borovice, bří-
zy, douglasky a lípy. Dále zde roste mno-
ho vzácných a sbírkových dřevin. Stro-
my a keře pocházejí nejčastěji z jižní Ev-
ropy, ale i z Asie, konkrétně z Číny, Ko-
reje, Mandžuska, Japonka, dále také ze 
Sibiře a jiných chladnějších oblastí, ne-
bo z různých částí Severní Ameriky 
(Kanady, USA) a z Mexika. 
Arboretum je otevřené pro návštěvníky 
od dubna do konce října. V letní sezóně 

je otevřeno každý den, kromě pondělí 
od 8.00 do 18.00 hodin. Prohlídky pro-
bíhají individuálně. U vstupu obdrží ná-
vštěvníci brožurku s mapkou areálu, his-
torií arboreta a stručným popisem. V pří-

Eva Pospíšilová

padě zájmu je však také možné si objed-
nat komentovanou prohlídku pro sku-
pinky nad 15 osob. V areálu arboreta se 
během roku konají různé akce, napří-
klad různé výstavy, Adventní neděle, 
kdy dochází ke slavnostnímu rozsvícení 
arboreta, dále Velikonoce s bohatým 
programem. V jízdárně arboreta je bě-
hem letních večerů organizováno pro-
mítání filmů. 

Zdroj: Úvod - Arboretum bílá Lhota 
(arboretumbilalhota.cz

7x archiv autorky
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Kromě dřevěných soch si Sluníčka také 
prohlédla živého výra, z vyhlídky obdi-
vovala krajinu a oboru s daňky a vyřá-
dila se na spoustě houpaček, kolotočů, 
skluzavek a dalších atrakcí, které jsou 

Koncem května se vypravily děti z nej-
starší třídy na výlet do Pradědovy 
galerie v Jiříkově. Hned po příjezdu se 
všichni řádně posilnili a s nadšením se 
pustili do prohlídky všech expozic. Če-
kala na nás výstava betlémů, Ježíškův 
domov, řada koníků, slonů a jiných zví-
řátek, na které děti mohly vylézat, dále 
pak obří hnízdo čápů a samozřejmě 
nechyběl ani obrovský děd Praděd! Vše 
je vyřezané ze dřeva panem majitelem 
Halouzkou a jeho syny. Nejvíce děti asi 
zaujalo strašidelné peklo, do kterého se 
všichni postupně odhodlali vstoupit...

V polovině června se na zahradě naší MŠ 
uskutečnilo slavnostní pasování dětí na 
školáky. Tohoto zodpovědného úkolu se 
tradičně zhostil pan starosta, který nej-
prve společně s naší paní ředitelkou při-
vítal všechny přítomné. Natěšení před-
školáci předvedli krátký program na té-
ma „cesta časem“- rodiče i ostatní hosté 
se pomocí písniček s pohybovým dopro-
vodem přenesli z pravěku přes středo-
věk až do současnosti a na závěr vy-

Pasování na školáky
stoupení si děti zaskotačily při písničce  
s výmluvným názvem „Ahoj školko“.   
Pak už všichni zvážněli a nastalo sa-
motné pasování a předávání dárků. Celý 
slavnostní akt, který oprávněně přiměl 
některé maminky či babičky k slzám do-
jetí, vyvrcholil přípitkem dětským šam-
paňským, po němž se nově pasovaní 
vrhli na stůl plný dobrot, které připravily 
naše úžasné maminky.

Po slavnostním pasování předškoláčků 
se zahrada naší mateřské školky pro-
měnila na tajemný prostor, ve kterém se 
dalo procestovat celými dějinami naší 
Země. Děti plnily nejrůznější úkoly, za 
které dostávaly razítka a v cíli pak za-
slouženou odměnu. V pravěku na ně če-
kalo krmení mamuta či hledání dino-
saurů, ve starověkém Egyptě stavěly 
pyramidy, při cestě středověkem pak 
zachraňovaly princeznu a vyzkoušely si 
rytířské dovednosti. Přes Ameriku, kde  
s Indiány lovily bizona, se přenesly do 
20. století, kde pomáhaly pravé české 
selce vozit šišky a trošku se uvolnily      
u veselé hippiesačky při zdobení věneč-
ků. Před cílem se dokonce dostaly do 
vesmíru, aby si mohly vyzkoušet pravou 

kosmickou atmosféru a na závěr pomo-
hly v budoucnosti sestrojit robota. Tuto 
cestu časem zvládli všichni zúčastnění 
na jedničku a dokázali, že se ve světě 
neztratí.

Cesta časem 

Sluníčka na výletě

3x Marta Horáková,

rozmístěny po celém areálu. Po obědě 
jsme se všichni s písničkou na rtech spo-
kojeně vrátili do školky.
Hodnocení výletu: počasí – 1*, počet 
úrazů – 0, spokojenost – 100%

učitelka

5x archiv MŠ Velký Týnec

2x archiv MŠ Velký Týnec

4x archiv MŠ Velký Týnec
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Poslední letošní kulturní akcí v mateřské 
škole byl Den s policií ČR, který nám 
pomohl zařídit náš obecní policista    
pan Petr Kubenz. Akce vypukla v úterý 
11. června v 9.00 hodin ráno. Do mateř-
ské školy k nám přijeli policisté z doprav-
ního oddělení v Olomouci. Na řadě byla 
beseda ohledně bezpečného jednání     
a chování, znalosti základních doprav-
ních značek, dopravní situace, vědět, 
proč je důležitá nejen policie, ale také 
hasiči a záchranná služba. Následovala 
nejen pro děti nejzajímavější část – pro-
hlídka policejního auta, možnost sedět 
za volantem, vyzkoušet policejní vysí-

Cesta utekla rychle, v poklidu, a než se 
někteří ještě jednou vyspali, už jsme 
parkovali před zoo. Nejvíce jsme se těšili 
na rejnoky, slony, lvy, papoušky a opice. 
A samozřejmě také na svačinku, kterou 
připravily maminky. Ta proběhla hned 

Školní výlet je akce, na kterou se ve 
školním roce nejvíce těšíme. Tentokrát 
jsme vyrazili ve čtvrtek 23. května třída 
Koťátek a Včeliček společně do zoo Leš-
ná. Pro některé kamarády to byl posled-
ní výlet se školkou – od září se z nich sta-
nou velcí prvňáčci.

několikrát. Zvířat bylo k vidění opravdu 
mnoho. Počasí bylo jak na objednávku, 
nálada výborná, nic víc jsme si ten den 
nemohli přát…                            
Čas utekl jako voda a přišla doba od-
jezdu, i když bychom rádi zůstali až do 
večera. Byl to krásně prožitý den s dět-
mi, plný smíchu a dobré nálady. Tak ně-
kdy zase na viděnou v Lešné. 
Určitě zdejší zoo navštivte i vy!                                                                            

Paní učitelky z Koťátek

Výlet do zoo Lešná 

Den s policií ČR v mateřské škole
lačku, zapnout policejní sirénu. Vyzkou-
šeli jsme si jaké to je s nasazenými pou-
ty a jak je nemožné se z nich dostat. Děti 
si odnesly nejen příjemné akční dopo-
ledne s policisty, ale také omalovánky     
a pexesa do každé třídy. 

Paní učitelky z Koťátek 

Ještě jednou všichni moc děkujeme do-
pravnímu oddělení Policie ČR v Olomou-
ci. Obrovský dík patří zvláště panu Petru 
Kubenzovi, který pro nás tuto akci do-
mluvil.                           
Těšíme se na příští návštěvu a spolu-
práci!

3x archiv MŠ Velký Týnec
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27. června čekalo na suchonické před-
školáky veliké dobrodružství. Přespávali 
totiž ve školce a všechny čekala spousta 
zábavy. Oslavili tak posledních pár dní 
ve školce, které je čekají. Neminuly je 
hry s kamarády, zdobení plátěných ta-
šek, ale také pro odvážlivce nechaly blu-
dičky v okolí poklad. Počasí nám úsměv 
na tváři nesmazalo a i za deště jsme si 
naše přespávání moc užili. Večer jsme 
zakončili pizzou a krásnou pohádkou na 
dobrou noc. 

Paní učitelky z Méďů

Všem našim předškoláčkům přejeme, 
aby na školku s láskou vzpomínali a aby 
se jim ve škole moc dařilo a byli spoko-
jení. 

V pátek 21. června jsme si užili skvělé 
odpoledne na fotbalovém hřišti v Su-
chonicích. Oslavili jsme konec školního 
roku   a rozloučili se s předškoláky, kteří 
si pro nás připravili pěkné vystoupení. 
Skvělý program nám zajistila klaunka 
Olina, která, jako zástupkyně ministra 
školství, pasovala naše děti na školáky. 
Pro děti i rodiče bylo připraveno bohaté 

Pasování předškoláků
občerstvení, paní školnice nám upekla 
výborný dort a šampaňské teklo prou-
dem.

Lucie Smékalová

Děkujeme všem za přízeň, přejeme 
krásné léto a těšíme se v září i s novými 
dětmi na shledanou.

Za tým MŠ Suchonice

Přespávání ve školce

5x archiv MŠ Suchonice

6x archiv MŠ Suchonice
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Před nedávnem jsem dostala od paní 
Adélky ne jeden pytel pro mě krásných 
starých dokumentů o naší obci. Někdo 
tomu může říkat staré harampádí, pro 
mě je to skvost. Právě můj kmotr pan Lu-
bomír Bečák mě učil, že kdo nezná 
historii, nemůže žít v přítomnosti a učit  
o budoucnosti. A nebudete věřit, co 
všechno v těchto skvostech člověk naj-
de!
Koncem června začal v Praze Sokolský 
slet. Právě k tomuto tématu bych se       
s vámi chtěla podělit o pár zajímavostí. 
Nechci přepisovat články, ale přímo 
vám nabízím krásně napsané dopisy, 
zápisy a možná v nich najdete své 
rodiče, prarodiče, sousedy nebo přá-
tele. Já jsem našla mnoho krásných 
vzpomínek na dnes už nežijící rodiny 
Bečákovu či Prečanovu nebo na mého 
dědečka, který náš dům koupil v roce 
1922. Jak i on byl pyšný Sokol a podílel 
se na vybudování Sokolovny. Jak se stáří 

Byl jsem prvňáčkem a psal se rok 1951. 
Neklidný čas kolektivizace zaručoval 
prožití mnohých a často i nechtěných 
dobrodružství. Zvláště, když babička 
byla hluboce věřící katolička, dědeček 
přesvědčený masarykovec a tatínek 
zcela čerstvý a tím pádem velmi horlivý 
komunista. Jen maminka stála jaksi 
bokem a dávala za pravdu každému, 
pokud to prospívalo jejím čtyřem rato-
lestem.
Já – jako prvorozený – jsem byl přímo 
předurčen k tomu, aby na mě ideologic-
ky působil každý podle svého nejsva-
tějšího přesvědčení. Tak se stalo, že 
jsem byl hned v prvních vyučovacích 
hodinách základní školy poučen o tom, 
že Sovětský svaz a jeho vůdce gene-
ralissimus Stalin jsou našimi největšími 
dobrodinci a že je nutno je milovat.       
O nezištné lásce jsme slyšeli téhož dne 
odpoledne, když nám pan katecheta 
vlídným hlasem vyprávěl krásné pří-
běhy o Ježíškovi a Panně Marii. Po návra-
tu domů se mi pak do třetice dostalo od 

V té době pan katecheta donesl do ho-
din náboženství svaté obrázky a uložil 
nám z nich doma vystřihnout a nalepit 
na výkresovou čtvrtku malebně vypa-
dající seskupení. Je zajímavé, že totéž 
napadlo i paní učitelku, jen jsme k tomu 
měli trochu jiný materiál: soudruhy 
Gottwalda se Stalinem. Navíc ještě srp, 
kladivo a pěticípou hvězdu.
Tento názorový zmatek se musel v naiv-
ní dušičce žáka 1.B nějak projevit. Já ve 
svatém nadšení pro jistotu nevynechal 

dědečka dalších příběhů, tentokrát       
o chrabrých legionářích, kteří to natřeli 
na Sibiři bolševikům. Otec, znalec a nad-
šený interpret častušek, byl naštěstí tak 
zaneprázdněn schůzováním, že neměl 
na mou výchovu příliš velkého vlivu. Jen 
se u večeře zeptal, zda jsem pilně cvi-  
čil na klavír a zda už umím básničku       
o chrabrém ruském bohatýru, kterou 
jsem měl recitovat v den Stalinových 
narozenin v Rudém koutku. Ty připadly 
na 21. prosince, nebezpečně blízko vá-
nočních svátků.

Byl jsem náležitě pyšný na své dílo a ne-
tušil jsem, proč soudružce učitelce Za-
hradníkové vystoupil na čele pot a zrud-
ly obě tváře. Vlídnými leč rozhodnými 
slovy se mi snažila vymluvit onen ne-
sourodý triumvirát. Poslušen dobrých 
rad pana katechety bránil jsem přede-
vším Jezulátko, které mělo pro mne nej-
větší autoritu díky krásné zlaté korunce, 

nic a nalepil na výkres v tvůrčích mu-
kách následující skupinu: Josifa Vissario-
noviče a Klému, každého do jednoho ro-
hu. Mezi ně Pražské Jezulátko, kterého 
jsem si tenkrát velice považoval. Na 
Krista Spasitele nevybylo k mé lítosti 
místo, a tak jsem vše pojistil velkou sla-
vobránou s Božím okem, nad nímž se 
skvěl mnou vlastnoručně vyvedený 
nápis Se Sovětským svazem na věčné 
časy. Do volných míst mezi Jezulátko     
a bolševické velikány jsem umístil kru-
cifix a pěticípou hvězdu. Srp a kladivo 
jsem velkomyslně přenechal spolužá-
kovi, který závistivě pokukoval po vý-
sledku mé práce. 

i když fajfka v ruce báťušky Stalina se mi 
také docela zamlouvala. 

Richard Pogoda

Nakonec vše skončilo smírným kompro-
misem. Babička si vyžádala ve škole mé 
výtvarně zcela revoluční, leč ideolo-
gicky scestné dílko s tím, že nebude vy-
staveno na výstavě školních prací pořá-
daných v rámci novoroční jolky. Ta dobrá 
žena ale prosadila, že je smím vystavit 
doma v rámci rodinné vánoční výzdoby. 
A tak o Štědrém večeru roku jedenapa-
desátého trůnil pod vyzdobeným stro-
mečkem i mnou vyrobený papun-
deklový betlém, ve kterém nechyběli 
(vedle tradičního Jezulátka a pastýřů     
s ovečkami) ani dva velcí političtí kory-
fejové té doby. Dodnes mám v paměti, 
že jsem koledu Narodil se Kristus pán 
zpíval s nebývalým zanícením, stejně 
jako tři dny předtím recitoval básničku    
o ruském bohatýru na schůzi nově přija-
tých členů komunistické strany. 

Bolševické jezulátko

Listování a vzpomínání

Vlastimila Coufalová,

sedláci zapojili a finančně tu akci pod-
porovali. Obdivuji ten krásný rukopis, 
který po více jak sto letech je krásně či-
telný. Zaujala mě pozvánka na Šibřinky. 
Tehdejší vstupné 25 Kč. Kolik lidé asi 
brali plat? Když dnes 50 Kč se jim zdá 
moc! A přesto vím, že bývalo vyproda-
né, lidé se bavili, hráli divadlo, a nebylo 
to přitom lehké období. Měli k sobě i do-
bě blíž, vážili si všeho. Ale co je pro mě 
nejvíce ceněné, je to, jak pan prezident 
Tomáš Garrigue Masaryk poděkoval 
týneckým sokolům za blahopřání k jeho 
narozeninám. Tak každému čtenáři pře-
ji, aby někoho blízkého našel nebo ať se 
pobaví čtením tak jako já. Mějme se rádi 
a buďme šťastni v jakém blahobytu ži-
jeme! Ono si toho totiž mnohdy vůbec 
nevážíme. Krásné prázdniny! 

zastupitelka obce

3x archiv Vlastimily Coufalové
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Plzák španělský pochází ze severní části 
Pyrenejského poloostrova, západní 
Francie a jižní Anglie. Šíření dále do Ev-
ropy bylo zaznamenáno od 50. let 20. 
století, pravděpodobně v souvislosti       
s obchodem s rostlinami, půdou a dal-
šími materiály, které mohly obsahovat 
vajíčka nebo již vylíhlé jedince. V České 
republice je plzák španělský znám od 
roku 1991 a rychle se stal běžným škůd-
cem, podobně jako ve většině Evropy. 
Na rozdíl od našich původních druhů pl-
záků a slimáků je velmi odolný vůči su-
chu. Živí se širokou škálou rostlin, 
včetně zeleniny, ovocných stromů        

V Přírodě kolem nás se často věnujeme 
vzácným druhům rostlin a živočichů. 
Tentokrát se však podíváme na zoubek 
(tedy spíše na radulu) tvoru, se kterým 
se asi setkal již každý obyvatel naší ob-
ce. Jedná se o plzáka španělského (la-
tinsky Arion vulgaris), někdy též nazý-
vaného plzák iberský.

Plzák španělský patří k suchozemským 
plžům bez ulity, kterých u nás najdeme 
přibližně dvacet druhů. Žádný z nich ale 
nezískal tolik pozornosti jako plzák 
španělský, nechvalně proslulý svou 
škodlivostí v zemědělství a zahrad-
nictví. Dospělí jedinci se vyznačují špi-
navě hnědým nebo hnědooranžovým 
zbarvením a mohou dosáhnout délky   
až 12 cm. Rostliny plzáci „strouhají“ ja-
zýčkem nazývaným radula, který při-
pomíná miniaturní rašpli. Plzák španěl-
ský je hermafrodit, což znamená, že 
každý jedinec má jak samčí, tak samičí 
pohlavní orgány. Při páření dochází        
k oplodnění obou jedinců, což přispívá    
k rychlému šíření plzáka. Každý jedinec 
může naklást 200 až 400 vajíček, která 
jsou kladena od konce června do pří-
chodu mrazů ve snůškách po 15-20 na 
vlhká a stinná místa, často pod kusy 
dřeva, ploché kameny, do štěrbin nebo 
děr. Malí plzáci se z vajíček líhnou v zá-
vislosti na teplotě již po několika týd-
nech případně začátkem jara a plné ve-
likosti a pohlavní dospělosti dosahují již 
následující léto. Mláďata plzáků přezi-
mují zahrabaná v zemi, ale mírné zimy 
posledních let úspěch přezimování ještě 
zvyšují. Převážná většina jedinců umírá 
krátce po nakladení vajíček. 

Nevítaný host v našich zahrádkách
a okrasných rostlin a kromě samotného 
požeru ohrožuje rostliny přenosem 
rostlinných patogenů a parazitů. 
Vzhledem k jeho hojnému výskytu        
a odolnosti vůči běžným metodám likvi-
dace je boj proti plzákovi náročný a kom-
plikovaný, o čemž se sami přesvědču-
jeme doma na zahrádce. Doporučuje   

se kombinace různých metod, ale ne 
všechny jsou praktické nebo snadno 
proveditelné. Mezi nejčastěji používané 
patří: (1) Mechanická ochrana a sběr. 
Ruční sběr je účinný, ale časově ná-
ročný. Doporučuje se sbírat plzáky brzy 
ráno nebo večer, ideálně za vlhkého 
počasí, kdy jsou nejaktivnější. Co pak 
nasbíranými jedinci? Nedoporučujeme 
propichování a ponechání na místě, 
protože přes všechnu svoji lásku k ze-
lenině slouží mrtví jedinci jako potrava 
dalším kusům. Také solení nelze do-
poručit, protože by docházelo k postup-
nému zasolování půdy a navíc se jedná 
o nepříliš humánní způsob. Asi nejjedno-
dušší metodou je zalití sesbíraných 
plzáků vařící vodou. Možností mecha-
nické ochrany je použití bariér z mědi, 
která plže odpuzuje, nebo naopak 
nastražení pivních pastí, ve kterých se 
však spolu s přilákanými slimáky při-
lákají utopí i jiní živočichové. (2) Che-
mické přípravky nazývané moluskocidy. 
Tyto chemické látky jsou určeny k hube-

ní plžů a jsou běžně k dostání v obcho-
dech. Aplikují se obvykle jako malé pe-
letky v místech, která chceme proti 
plzákům ochránit. Moluskocidy však 
mohou mít negativní dopad na jiné or-
ganismy a životní prostředí, proto je tře-
ba je používat opatrně a v souladu s ná-
vodem. Jednoduchou možností, která 

funguje alespoň na určitou dobu je oby-
čejný kávový lógr, který můžeme rozsy-
pat okolo záhonků, a nakonec ještě po-
slouží jako hnojivo. (3) Biologická ochra-
na spočívající v podpoře přirozených 
predátorů nebo parazitů. Biologické 
metody jsou sice šetrné k životnímu pro-
středí, ale z vlastní zkušenosti víme, že 
ani ježčí a kosí rodina toho proti invazi 
plzáků moc nezmůže, a navíc je pode-
zíráme, že velké kusy nežerou vůbec. 
Plzákům se naopak nevyhýbají maso-
žravé kachny plemene indický běžec, 
které se v Asii používají k čištění rýžo-
vých polí od škůdců. S touto metodou 
však nemáme vlastní zkušenost a osob-
ně neznáme nikoho, kdo by si indické 
běžce na ochranu zahrady pořídil. Do 
biologické ochrany můžeme také zařa-
dit použití přípravků s parazitickými hlís-
ticemi, které plzáky, ale i ostatní druhy 
plžů, aktivně napadají a usmrcují.       
(4) Péče o charakter zahrady. Udržování 

Závěrem lze říci, že se plzáků španěl-
ských v našich zahradách jen tak ne-
zbavíme. Musíme doufat, že je budou     
v jejich expanzi postupně následovat      
i přirození škůdci, nebo že jim na chuť 
přijdou i další predátoři, kteří by mohli 
zvrátit poměr sil. Do té doby se musíme 
při omezování škod způsobených plzá-
kem spolehnout sami na sebe. 

Při sběru plzáků španělských můžeme 
občas narazit také na jiného plže bez 
ulity, kterým je slimák největší (latinsky 
Limax maximus). Tento druh dosahuje 
až 15 cm a snadno se pozná díky tma-
vým pruhům nebo řadám skvrn na še-
dém podkladě. Jedná se o náš původní 
druh, který se živí nejen rostlinnou 
potravou, ale také vyhledává houby      
a může požírat i malé plzáky španělské. 
Protože je méně častý a nepůsobí vět-
ších škod, tak doporučujeme jej nechat 
se plazit v klidu dále.

zahrady bez přebytečného organického 
materiálu a pravidelné odstraňování 
zbytků rostlin sice může snížit vhodné 
podmínky pro život a rozmnožování 
plzáků, jedná se však o něco za něco. 
Důkladný pořádek totiž pravděpodobně 
povede k celkovému ochuzení zahrady 
o řadu zajímavých druhů, z nichž někte-

ré naopak patří k příležitostným predá-
torům slimáka (například střevlíkovití 
brouci).

Aleš a Petra Pečinkovi

Přejeme pevné nervy a dobrý lov!

Rozšíření plzáka španělského v Evropě

Původní druh slimák největší

Vajíčka plzáka španělského

Škody způsobené plzákem španělským

Plzák španělský
5x ilustrační foto
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GYMNASTICKÉ OKÉNKO
Červnovým obdobím jsme završili jarní 
gymnastickou sezónu. V neděli 9. červ-
na 2024 se konalo v Olomouci Mistrov-
ství ČR v estetické skupinové gymnas-
tice kategorií dlouhého programu pro 
rok 2024. Gymnastický klub Velký Týnec 
se zhostil role pořadatele. Ve sportovní 
hale Univerzity Palackého v Olomouci se 
předvedlo 50 družstev ze všech koutů 
České republiky a na gymnastickém ko-
berci se vystřídalo bezmála 400 gy-
mnastek. Kdo neměl možnost osobně 
přijít a zafandit našim děvčatům, mohl 
sledovat celou soutěž v pohodlí domova 
prostřednictvím online přenosu.

Součástí mistrovství bylo i finále seriálu 
soutěží s bodovým systémem ESG Cups 
2024. V rámci šampionátu byly hodno-
ceny kategorie 8 let a mladší, 8-10 let, 
10-12 let, 12-14 let, juniorky a seniorky. 
Při ESG Cupu proběhla navíc soutěž 
kategorie děvčátek 6 let a mladší. 

V kategorii 10-12 let soutěžilo naše 
družstvo ARA. Děvčata v této kategorii 
závodila poprvé a mnohdy se porovná-
vala se staršími děvčaty. Přesto se jim 
podařilo velmi úspěšně reprezentovat 
náš klub a pod vedením Kateřiny Vrbové 
a Hany Synkové pro něj vybojovat krás-
né bronzové medaile.
V juniorské kategorii by se nervozita 
dala krájet. Týmy byly velmi výkonnost-
ně vyrovnané. Našim juniorkám se po-
dařilo zúročit hodiny dřiny na trénincích. 
Obě předvedení skladby byla velmi 
dobře zacvičená. Rozbouřená hala je po-
poháněla k co nejlepším výsledkům.   
Na zisk zlaté medaile to sice nestačilo, 
ale přesto si i se stříbrnými medailemi 
na krku odvážejí nezapomenutelné zá-
žitky. Poděkování za choreografii a pří-
pravu patří Kláře Svozilové a Nikol Ste-
riowské.
Nejmladší a rozhodně nejroztomilejší 
kategorií byla soutěž šesti- a pětiletých 
děvčátek. Zde se týneckému družstvu 
pod vedením Ilony Königové a Marie 
Přidalové podařilo vystoupat na stupí-
nek nejvyšší a získat zasloužené zlaté 
medaile.

Týnecký klub měl zastoupení ve 4 kate-
goriích. A určitě se můžeme malinko po-
chlubit, protože se všem našim gy-
mnastkám podařilo dosáhnout na stup-
ně vítězů. Nejlépe si v silné konkurenci 
vedla družstva 8 let a mladší Beatrice    
a juniorky Charlies, která získala titul 
vicemistryň ČR pro rok 2024. Tým Bea-
trice v nejsilněji obsazené kategorii za-
ujal svou veselou skladbou s hudebním 
doprovodem od Boney M Daddy cool     
a zejména svým velmi vyrovnaným 
výkonem. Trenérkami družstva jsou 
Klára Drábková a Renáta Vrbová. 

Z výsledků seriálu soutěží
ESG Cups 2024

Dlouhý program
Tým 6 let a ml. - 1. místo 
Tým Beatrice 8 let a mladší - 2. místo 
Tým ARA  10-12 let - 3. místo 
Tým Charlies v juniorské kat. 1. místo 

Krátký program:

Tým Pinkie v kategorii juniorky - 2. místo 
Tým Sunrise  12-14 let 3. místo 

Tým Anabelky 8 let a mladší - 2. místo 
Tým Kassiopea 8-10 let - 1. místo 

Rádi bychom poděkovali panu staros-
tovi Petru Hanuškovi za jeho osobní 
účast na Mistrovství České republiky     
v Olomouci. Jsme moc rádi, že přišel na-
še gymnastky a celý organizační tým 
podpořit. Za podporu Obce Velký Týnec 
moc děkujeme.

Na tomto místě bychom chtěli poděko-
vat i rodičům našich gymnastek za po-
moc a iniciativu při organizaci tohoto 
prestižního podniku. Uspořádat takovou 
akci vlastními silami není vůbec jedno-
duché, ale právě díky podpoře rodičů se 

Renáta Vrbová,

Jarní část máme za sebou a teď už nás 
všechny čekají zasloužené prázdniny     
a chvilka klidu od gymnastiky. Ale roz-
hodně ne na dlouho. V srpnu se rozjede 
kondiční příprava na podzimní sezonu.

nám podařilo zajistit krásné a důstojné 
prostředí.

trenérka, Gymnastický klub Velký Týnec

5x archiv Gymnastického klubu Velký Týnec
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FOTBALOVÁ SEZÓNA
tě, které okupovali celý rok. Moc hezkým 
počinem je počet vstřelených branek, 
166, o které se postarali zejména 3 střel-
ci Pavelka,(nejlepší střelec soutěže        
-49 gólů) Kadlec a Polák, kteří nastříleli 
přes 100 gólů. Polovina kádru starších 
žáků se přesunuje do kategorie dorostu, 
kde doufejme navážou na výsledky 
svých předchůdců a nových spoluhráčů.

Poslední kategorií, která v letošní se-
zóně hrála krajské soutěže je kategorie 

Mladší žáci hráli stejnou soutěž, jako 
žáci starší a v krajském přeboru skončili 
na devátém místě se ziskem 36 bodů.    
V dalším ročníku dojde v této kategorii 
ke sloučení mužstev Velkého Týnce       
a Doloplaz, a také zároveň k tomu, že 
mnozí z kluků budou hrát poprvé na 
velkém hřišti 11 proti 11. Současná 
kategorie bude doplněna ročníkem 
2010. Tito kluci už mají s velkým hřištěm 
zkušenosti, a tak věříme, že se stanou 
tahouny v mladší kategorii. 

Starší přípravka B, ročník 2015, ročník 
2016 A a ročník 2016 B odehráli svá 
utkání v okresních soutěžích, ale také 
oni skvěle reprezentovali náš oddíl ve 
všech utkáních, na podzim i na jaře.

starší přípravky A. Kluci skončili v kraj-
ské soutěži na krásném druhém místě,   
a také oni se posunou o stupínek výš, do 
kategorie mladších žáků, kde budou 
hrát svoje mače na větším hřišti s více 
hráči. 

Všem klukům, holkám trenérům, vedou-
cím mužstev, rodičům a fanouškům tý-
neckého fotbalu MOC DĚKUJI za odve-
denou práci a podporu v letošní sezóně.
Těším se na sezónu 2024/2025 a přeji 
všem hezké prázdniny a pohodové léto.

Robert Prečan,
předseda Sokol Velký Týnec

Tečkou za sezónou bylo hromadné foce-
ní všech mužstev a společná fotka 
všech členů našeho oddílu.

Co se týče jednotlivých družstev, mys-
lím, že můžeme být relativně spokojeni 
s předvedenými výsledky.
Mužstvo mužů se po dlouhé době vy-
hnulo bojům o záchranu a po skvělém 
podzimu skončili borci na pátém místě. 
Kaňkou je určitě prvních 5 kol jarní části, 
kde se ukázalo, že bez tréninku to nejde 
i na téhle úrovni, a také závěrečný do-
mácí zápas, který nás připravil o celko-
vou třetí příčku. V další sezóně dojde     
k omlazení mužstva, tým bude doplněn 
3 dorostenci + samozřejmě věříme, že 
se nám podaří tým doplnit i o hráče zku-
šenější.

Měsíc červen patří dlouhodobě k času 
uzavření a bilancování fotbalových sou-
těží. Týká se to i letošního roku a také 
našeho oddílu. Všechna mužstva mají 
své zápasy odehrané a už se určitě 
všichni těšíme na novou sezónu.

Dorost patří k týmu, který se pohybuje  
v horních patrech tabulky a po loňském 

Mužstvo starších žáků bylo nejúspěš-
nějším týmem našeho oddílu, když        
v krajském přeboru skončili na druhé 
příčce za suverénním Zábřehem. Kluci si 
dali společně s trenérem za cíl soutěž 
vyhrát, což se bohužel nepovedlo a po 
dvou jarních zaváháních skončili na mís-

vítězství v okresním přeboru, odehráli 
kluci i letošní ročník, celý, v první trojce. 
O vítězství v krajské soutěži se kluci 
připravili nepříliš povedenou jarní částí, 
když ztratili 18 bodů. Nakonec se v sou-
těži umístili na pěkném třetím místě se 
ztrátou 3 bodů, na celkového vítěze ze 
Slatinic. Po 10 letech končí u mužstva 
pan Kovařík s panem Mutinou, kteří po 
celou dobu, ve všech kategoriích, se 
svým týmem, patřili vždy k těm nejlep-
ším. Oběma pánům patří OBROVSKÉ 
DÍK za skvěle odváděnou práci, trpě-
livost a obětavost, která patří k vesnic-
kému a vlastně nejen vesnickému 
fotbalu.

muži dorost
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2023/24 SKONČILA

Děkujeme
za podporu!

starší žáci mladší žáci

starší přípravka A starší přípravka B
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V krásném domečku s velkou zahradou 
bydlela kdysi jedna malá holčička, která 
se jmenovala Květuška. Její jméno jí ma-
minka vybrala moc dobře, neboť Kvě-
tuška již odmalička milovala všechny 
kytičky a každý kvíteček jí činil veliké 
potěšení. Trhala je každý den pěkně do 
kytiček a s nadšením pokaždé obdivo-
vala jejich pestré barvičky i tu neodola-
telnou vůni, čímž tak květy toto děvčát-
ko přímo okouzlily.
Z některých kytiček si s oblibou zaplé-
tala věnečky, jimiž si ozdobovala svo-   
je překrásné, dlouhé blonďaté vlásky     
a když je měla rozpuštěné a pěkně uče-
sané, vskutku vypadala jako nějaká ma-
lá princeznička, nebo víla, jen co je prav-
da! Některé kytičky však nechávala 
raději volně růst, neboť věděla, že po 
utrhnutí brzy zvadnou a o to dřív pak 
ztratí svůj půvab, krásu i vůni. Všechny 
tyto květinky tuze ráda zalévala a sta-
rostlivě dbala, jen aby se žádná z nich 
nepolámala.

Byly žluťoučké jako to nejjasnější sluníč-
ko a každý den se právě za sluníčkem 
otáčely. Jen jedna z nich se ke slunci ne-
otočila nikdy, ba právě naopak! Jakoby  
jí snad právě sluníčko nějak vadilo a bála 
se mu podívat do očí.
Byla ze všech slunečnic tou nejnižší        
a nejslabší a celá se ohýbala k zemi. 
Květuška ji hned starostlivě zalila, jen 
aby neuschla, ale ani voda jí nepomohla     

Jednou nasadila maminka pod okénko 
Květušce pro radost slunečnice, jejichž 
květy ji po rozkvětu přímo okouzlily.

Maminka měla ze své dcerušky oprav-
dovou radost a nadevše ji zbožňovala, 
neboť tak hodnou, milou, pracovitou      
a hezkou dcerunku by jí mohl leckdo jen 
závidět!

POHÁDKA
Květuška a kouzelná slunečnice

a slunečnice začala chřadnout a uvadat.
Květušce bylo téměř do pláče, neboť ne-
tušila, jak tomu ubohému kvítku po-
moci. Nakonec se rozhodla, že umírající 
slunečnici utrhne a vezme si ji k sobě 
domů, vloží ji do vázy, kterou si postaví 
přímo ke své postýlce.
Sotva tak učinila, utrhnutá slunečnice   
v očích Květušky rázem celá, jakoby 
snad ožila! Zamávla svými žlutými lís-
tečky, vzpřímila se a v tu chvíli se Kvě-
tušce zdálo, jakoby se jí zadívala přímo 
do očí a ještě k tomu se na ni pousmála   
a mrkla!

„Ahoj Květuško! Jsem kouzel-  
ná slunečnice Patricie a jsem    
tu k tvým službám! Stačí jen 
utrhnout jeden z mých lístečků  
a nahlas vyslovit své přání!“ 
Řekla Patricie, ale od té doby už 
nikdy nepromluvila! Stala se na 
pohled docela obyčejným kvě-
tem slunečnice zdobícím vázu, 
avšak obyčejná tedy rozhodně 
nebyla!
V tu chvíli Květuška nevěděla, 
čemuže má vlastně věřit? Byla 
si jista, že jen tak chvíli blouz-
nila a na okamžik se ocitla ve 
svém snění.
Nedalo jí to však, a tak se roz-
hodla slova Patricie vyzkoušet. 
Utrhla jeden z jejich žlutooranžových 
lístečků a vyřkla jen tak z legrace: „Chtě-

„Ne, to není možné, to přece ne-
může být pravda, snad se mi to 
jen zdá a šálí mě můj zrak!“ Po-
myslila si Květuška, ale nemý-
lila se. Její umírající slunečnice 
se na ni skutečně zadívala, us-
mála se a dokonce k ní i promlu-
vila i lidským hlasem!

Jak na to

Kdopak by neznal slova písně Inky Zemánkové Slunečnice, která zazněla ve filmu 
Hotel Modrá hvězda: „Tak jako slunečnice každým dnem, otáčí se za sluncem…“ 

ź   Lepidlo v tyčince         

Já jsem si letos do zahrádky zasadila semínka slunečnic a těšila se na nádherné veliké 
žluté hlavičky, které se budou v rytmu výše zmíněné písničky každý den otáčet za 
sluníčkem. Jenže mi je napadly mšice a kompletně zničily. A tak jsem si vyrobila kytky 
papírové, které malým savým škůdcům nechutnají. Pojďte si i vy společně se mnou 
vyrobit symboly léta.

Na čtvrtku jsem nakreslila čáry směrem od jednoho rohu. Prostor v rohu by měl být 
žlutý a postupně přecházet v modrou – jakože svítí slunce. Modrá měla být tmavší     
a tmavší. Takto si s dětmi procvičíte stínování barev. Můžete si práci zjednodušit a vy-
barvit papír modrou barvou a do rohu nalepit sluníčko. 

Slunečnici si můžete pověsit na nástěnku nebo na lednici a může celé léto krásně 
zdobit váš dům. A věřte, že tuhle papírovou kytku žádná mšice nenapadne.

Podle serveru Máma do deště připravila 

Když zaschla barva na výkrese, nalepila jsem na papír slunečnici. Záměrně trošku 
přečnívá.

ź   Čtvrtku                        ź   Bublinkovou fólii
ź   Barevný papír              ź   Štětec

Ze čtvrtky, vodovek a barevného papíru si vyrobíme slunečnici, která si užívá sluníč-
ka. Slunečnice má 3D lístečky a terč z obtisku bublinkové fólie.

Co budete potřebovat
ź   Nůžky                          ź   Vodové barvy

Ze žlutého papíru jsem vystřihla slunečnici a menší žluté obdélníčky, ze kterých jsem 
složila jakési oboustranné šipky. Složit můžete, co chcete, nebo lze také nechat slu-
nečnici bez těchto ozdob. Dále jsem si připravila stonek. Z bublinkové folie jsem 
vystřihla terč. Na bublinkovou folii jsem nanesla hnědou barvu a obtiskla ji na slu-
nečnici jako střed. Na každý okvětní lístek jsem nalepila kousek žlutého papíru, který 
jsem předtím složila v jakousi šipku.

Vladimíra Hacsiková

LETNÍ TVOŘENÍ
Malujeme a lepíme slunečnici

la bych se stát malou opičkou!“ A než 
byste, děti, řekly švec, byla z Květušky 
skutečně pěkná opička v krajkou zdo-
bených šatičkách! Utrhnutý lísteček 
slunečnici znovu narostl, ale Květuška 
už zůstala v podobě opičky přesně tak, 
jak si přála.
„Hurá! Je ze mě opička, sláva!“ Vykři-
kovala radostně Květuška a se sluneč-
nicí v ruce vesele skákala snad metr 
vysoko! Hned se šla na sebe podívat 
domů do zrcadla, kde se sama sobě 
náramně líbila. Potěšeně juchala, ská-

kala, hopsala, vřískala, vesele tanco-
vala, až přitom nechtěně utrhla nový 
lísteček slunečnice, aniž si to jakkoli 

Patricie jí to splnila, jakožto jedno z jejich 
dalších přání, s čímž už jednou provždy 
nešlo nic udělat. Svou podobu nemohla 
Květuška už vícekrát nikdy změnit a tou-
to malou opičkou tak musela zůstat už 
napořád! Mohla sice vyslovit celé tisíce 
dalších, nejrůznějších přání, ale žádné   
z nich jí podobu krásné holčičky už zpát-

ky nikdy nevrátilo. Květušce to 
však příliš nevadilo, neboť i ve 
své opičí podobě zůstala stále ve-
selá a šťastná. Směla se i nadále 
laskat a těšit se všemi těmi krás-
nými kytičkami a navíc, měla onu 
kouzelnou slunečnici, která jí do-
pomáhala až po zbytek života ke 
splnění všech dalších přání.
Mamince Květušky však trvalo 
velmi dlouho, než se s touto pří-
hodou smířila, ale nakonec měla 
opičku ráda úplně stejně, jako 
svou kdysi krásnou holčičku.
Od té doby se jim spolu v chaloup-
ce žilo a hospodařilo moc dobře   
a mohly si v hojnosti dopřávat 
všeho, čeho se jim jen zachtělo.
Lístky kouzelné slunečnice byly 
opravdu stále v plném počtu a to, 
i když všech přání stále přibý-
valo. Všechna ta Květuščina přá-
níčka však byla zcela nevyčer-
patelná a tak je dost pravděpo-
dobné, že opička Květuška vyu-
žívá záhadných kouzel své vzác-

né slunečnice ještě podnes, kdo ví?

uvědomovala a přešťastně u toho vykři-
kovala: „Jsem krásná opička a zrovínka 
taková chci zůstat už napořád!“ Ale to 
právě neměla říkat, jelikož tím v tu chvíli 
právě zpečetila svůj osud již navždy!

Připravila Vladimíra Hacsiková

leonardo.ai
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Pohyb květů slunečnic v závislosti na 

Přemýšleli jste někdy nad tím, proč se 
slunečnice otáčí za sluncem? Já ne. Nic-
méně mě napadlo to zjistit. Pokud i vy 
chcete vědět, proč se některé věci         
v přírodě dějí bez vlivu člověka, pak je 
následující článek určen právě pro vás.

Slunečnice se neotáčejí jen kvůli světlu,
ale nahřívají se také pro včely
denní době asi nikoho nepřekvapí. Kaž-
dý určitě slyšel i známou píseň v podání 
zpěvačky Inky Zemánkové, ve které se  
o otáčení slunečnic zpívá. Ale proč to 
vlastně slunečnice dělají a jaký má jejich 
pohyb význam?
Ve skutečnosti se slunečnice neotáčejí 

Pohyb květu způsobují buňky umístěné 
ve stonku pod květem. Ty se vlivem tep-
la natahují a smršťují a způsobují tak 
otáčení květu z východu na západ a po 
západu slunce zase zpět.

Ke svému pohybu potřebuje dodržovat 
čtyřiadvacetihodinový cyklus. Na dru-
hou stranu, pokud je slunečnice přene-
sena ze svého přirozeného prostředí do 
laboratoře, kde na ni světlo a slunce ne-
působí, několik dní si své otáčivé návyky 
uchová, ale pak se otáčet přestane. 
Slunečnice jednoduše mají své vnitřní 
hodiny a těmi se řídí.

za sluncem, protože kdyby tomu tak 
bylo, neotáčely by se i v dnech, kdy se 
slunce na obloze, kvůli mrakům, vůbec 
neukáže. A stejně tak, pokud by jejich 
reakce byla jen v závislosti na slunci, 
pak by rostliny po západu slunce dál už 
žádný pohyb nevykonávaly, ale ony se 
vracejí zpět k východu, aby byly ráno 
připraveny opět sledovat slunce od 
východu k západu. Je to zkrátka trochu 
složitější. 
Slunečnice reagují v závislosti na množ-
ství světla a také mají jakousi svoji 
paměť. Experimentem v laboratoři bylo 
dokázáno, že pokud se simuloval den, 
zpomalený na 30 hodin, slunečnice se 
prodlouženému dni nedokázala přizpů-
sobit a nedokázala se otočit zpět k vý-
chodu. Rostlina byla zmatená.

Proč se slunečnice

Za sluncem se neotáčejí všechny slu-
nečnice, ale jen ty mladé, které ještě 
rostou. Získávají tak v růstu výhodu – 
osluněné části rychleji rostou a také se 
zlepší či zefektivní fotosyntéza.

za sluncem otáčejí? Podobný pohyb jako slunečnice prová-
dějí i drobné sedmikrásky. Během noci 
mívají náhodnou orientaci, ale za úsvitu 
bývají všechny otočeny směrem k vý-
chodu.

Slunečnice, které ukončily svůj růst, už 
zůstávají otočené stále směrem k vý-
chodu, aby zachytávaly co nejvíce slu-
nečních paprsků hned od rána, a tím      
i lákaly ke svému opylení co nejvíce 
včel. Podle dalšího experimentu bylo 
zjištěno, že přirozeně natočené květy 
slunečnic navštěvuje až pětkrát více 
včel než květy, které byly uměle oto-
čeny stále na západ. Včely jednoduše 
milují teplo a slunce a slunečnice se jim 
snaží vytvořit co nejlákavější podmínky, 
aby je včely navštěvovaly, a tím i opy-
lovaly, co nejvíce.

Připravila Vladimíra Hacsiková

Slunečnice v tom nejsou samy

Vymaluj si slunečnice



SOUTĚŽNÍ KŘÍŽOVKA PRO DĚTI

TŘI SLOVA

Podaří-li se vám tajenku vyluštit, zašlete nám její znění do redakce na e-mail sekretariat@velkytynec.cz a my ze zaslaných odpovědí vylosujeme vítěze. 
Správnou tajenku z minulého čísla (...že sem jezdí autobus) zaslala a vítězkou se stala Sylva Židáková z Velkého Týnce. Gratulujeme!

Která tři slova slyší žralok nejraději? (Dozvíte se v tajence).
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V našem kraji najdeme rozmanité mož-
nosti pro rodinné výlety a zábavu s dět-
mi. V letních měsících vám přineseme   
v Týneckých listech tipy na výlety s dět-
mi nedaleko našeho domova. Jako první 
nahlédneme do Expozice času ve Šter-
nberku.
Expozice času je atraktivní a interaktivní 
výstava o čase ve všech jeho podobách, 
od Velkého třesku až po atomové ho-
diny. Jde o příběh trvající již 14 miliard 
let. Jedinečnými exponáty a interak-
tivními programy přispělo do expozice 
více než 20 českých a světových muzeí. 
Přijďte se pobavit i poučit. Uvidíte, že     
v Expozici času ve Šternberku běží čas 
rychleji.
Expozice času je projekt, kterým Šter-
nberk navazuje na svoji tradici města 
známého jako „město hodin”. Rozsáhlá 

Tip na výlet s dětmi

výstava zachycuje téma času ve všech 
možných kontextech. Pod scénářem       
a realizací Expozice času je podepsáno 
studio CreaTeam, jehož majitel a jed-
natel Ing. Ladislav Kopecký spolupra-
coval mimo jiné i na několika světových 
výstavách EXPO.
V Expozici času si přijdou na své jak malí 
návštěvníci, tak i jejich rodiče. K vyzkou-
šení je zde vesmírná hra, možnost ne-

chat se vyfotografovat Hubbleovým 
teleskopem, prohlédnout si sbírku vzác-
ných hodin anebo si poslechnout zvon-
kohru z Lorety. Uvidíte zde stovky zají-
mavých exponátů z tuzemských i za-
hraničních muzeí, interaktivní hry i 3D 
modely. Prohlídková trasa Expozice 
času v sobě zahrnuje 10 místností. Čas 
je zde prezentován od počátku — od vel-
kého třesku, přes vývoj vesmíru, první 
sluneční hodiny, až po ty nejmodernější 
atomové hodiny a různé moderní me-
tody měření času. Nechybí témata jako 
Čas ve vesmíru, Hledání času, Mecha-
nické hodiny, Budoucnost času nebo 
Fenomén čas. Expozice času ukazuje, že 
na hledání záhad, kterými je čas obe-
střen, se podíleli filozofové, astrono-
mové, kosmologové, matematikové, 
fyzikové, umělci i řemeslníci z celého 
světa. Expozice vám osvětlí proces 
vzniku vesmíru a času, představí roz-
dílnost kalendářů a času v různých kul-
turách různých dob a popíše vývoj 
nejstarších hodin a principy měření ča-
su.

Prostor zde dostávají také nejrůznější 
hodiny (mechanické, elektrické, elek-
tronické i hodiny zvláštních tvarů). Mezi 
zvláštní hodiny jsou obvykle zařazovány 
hodiny se zvláštním způsobem pohonu, 

Další podrobnosti najdete na www.expo 
zicecasu.cz.

Expozici času najdete ve Šternberku na 
ulici ČSA 19. Bezplatné parkoviště pro 
auta je na ulici Barvířská 968/1 (parko-
viště u sportovní haly).

V příštím čísle Týneckých listů se podí-
váme do Přerova do ornitologické sta-
nice a společně navštívíme nově vybu-
dovanou expozici Ornis. 

Rodinné vstupné stojí 300 Kč. 

Vladimíra Hacsiková

Otevřeno mají od pondělí do neděle       
v červnu 10-16 hodin, o letních prázd-
ninách 9-17 hodin.

neobvyklým regulátorem chodu nebo 
funkcí. Nahlédnout můžete i do hodinář-
ské dílny.



Freightliner Cascadia je užitkový ná-
kladní vůz americké třídy 8 (vozidla těž-
ké třídy - Heavy Duty - s hmotností od 15 
tun výše), který má vedoucí postavení 
na trhu díky neustálým inovacím v ob-
lasti bezpečnosti, pohodlí řidiče i nízké 
spotřeby paliva. Od svého představení   
v roce 2007 se podařilo zlepšit spotřebu 
paliva o více než 35 procent. O prodej 
těchto nákladních vozidel se v severní 
Americe stará silná prodejní síť s téměř 
500 prodejními a servisními místy.
Z dlouhé historie inovací modelu Casca-
dia uveďme alespoň hlavní body: první 
generace Cascadie debutovala v roce 
2007 s modelem Detroit Diesel DD15. 
Druhá generace Cascadia „Evolution“ 
přišla v roce 2012 a přinesla automati-
zovanou převodovku, která spojovala 
snadné ovládání a vysokou účinnost. 
Uvedení Detroit Connect přineslo do 
Cascadie v roce 2013 první sadu ko-
nektivity, dodávanou výrobcem. V roce 
2015 byly pod názvem Detroit Assu-
rance zavedeny bezpečnostní systémy, 
propojené s hnacím ústrojím. Freight-
liner Inspiration Truck (2015) využil 
Cascadii jako základ pro první licenco-
vaný automatizovaný nákladní vůz a ko-
nečně elektrická verze eCascadia za-
hájila sériovou výrobu v roce 2022. 
Stálé vylepšování hospodárnosti ná-
kladní dopravy a aerodynamiky vozidel 
je realizováno v rámci programu Super-
Truck, spolufinancovaného americkým 
ministerstvem energetiky. Freightliner 
SuperTruck III má být představen v roce 
2027.

Vývoj automatického – autonomního - ří-
zení nákladních vozidel se realizuje ak-
tivněji než v Evropě právě ve Spojených 
státech, kde jsou k tomu lepší legi-
slativní i provozní podmínky. Daimler 
Truck má jasný cíl stát v čele transfor-
mace na udržitelnou dopravu a řešit 
výzvy zítřka. Sleduje vizi nulových emisí 

Tentokrát se podíváme až za oceán, 
přímo do USA, kde koncern Daimler 
Truck vyrábí nákladní vozidla několika 
značek. Tou nejvýznamnější z nich a zá-
roveň lídrem trhu těžkých nákladních 
vozidel v USA je model Freightliner 
Cascadia, který je nejprodávanějším 
nákladním vozem v celé Severní Ame-
rice. Daimler Truck nyní oslavil význam-
ný milník - miliontý vyrobený Freightli-
ner Cascadia. Stal se prvním nákladním 
vozem těžké třídy v Severní Americe, 
který dosáhl sedmimístného počtu vy-
robených kusů.

Freightliner eCascadia
jako koncept bateriového 

elektrického nákladního vozu
s autonomním řízením 

Freightliner slaví milion vyrobených vozů typu Cascadia

a zvýšené bezpečnosti silničního pro-
vozu. Nyní, poprvé ve své historii, kom-
binuje dvě nejslibnější technologie k do-
sažení této vize – bateriový elektrický 
pohon a integrovanou technologii auto-
nomního řízení v jedné soupravě: auto-
nomní technologický demonstrátor 
Freightliner eCascadia.

Vůz je založen na sériově vyráběném 
bateriovém elektrickém Freightlineru 
eCascadia a je vybaven softwarem pro 
autonomní řízení 
od společnosti 
Torc a nejnovější 
senzorovou a vý-
početní techno-
logií pro autono-
mní řízení úrov-
ně 4, tedy pro jíz-
du zcela bez pří-
tomnosti řidiče. 
„Kombinací bez-
emisních a auto-
nomních techno-
logií v jednom 
produktu testujeme řešení pro výzvy, 
kterým budou naši zákazníci pravděpo-
dobně čelit v budoucnu,“ řekl John 
O’Leary, prezident a generální ředitel 
společnosti Daimler Truck North Ame-
rica. „Chceme jim dát možnosti, které 

jim umožní dělat to, co umí nejlépe: 
udržet svět v pohybu i do budoucna. To 
vyžaduje hodně předvídavosti, dota-
zování, testování, učení, zlepšování      
a spoluvytváření s našimi zákazníky ro-
ky předem, abychom nakonec našli to 
správné řešení. Tento nákladní vůz je 
skvělým příkladem začátku tohoto 
vývojového procesu.“

Cílem společnosti Daimler Truck je 
vstoupit na trh s produkčními autonom-

ními nákladními vozy úrovně 4 ve Spoje-
ných státech do roku 2027. Technolo-
gický partner společnosti Daimler Truck 
Torc testuje nákladní vozy Freightliner 
Cascadia, připravené na autonomní 
provoz, v reálných aplikacích s vybra-
nými logistickými společnostmi, jako    
je Schneider a CR England, která v mi-
nulém roce úspěšně autonomně reali-
zovala zakázkovou nákladní dopravu  
na své testovací trase mezi Phoenixem 
a Oklahoma City.

naše servisní a prodejní centrum nákladních vozů ve Vsisku
je v provozu již více než rok. 

Věříme, že jsme pro vás dobrým sousedem, 
a proto bychom vám chtěli nabídnout možnost prohlédnout si 

naše prostory a dozvědět se více o tom, co zde máme a co můžeme 
nabídnout. Rádi bychom vás proto pozvali na

Vážení a milí spoluobčané,

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
v areálu společnosti

Tým Daimler Truck ČR

na adrese Olomoucká 144, Velký Týnec - Vsisko

Prosím, rezervujte si čas, rádi vás u nás přivítáme!

a dárek pro každého návštěvníka.

dne 8. 9. 2024 od 11 do 16 hodin.

Těšíme se na vaši návštěvu!

Součástí akce bude prohlídka našich prostor s odborným výkladem, 
výstavka našich vozidel a možnost svezení, drobné občerstvení

Daimler Truck Česká republika

Připravil David Chleboun
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DUCHOVNÍ SLOVO

Neděle 2. června byla pro místní farnost 
ve Velkém Týnci slavnostním dnem. Šest 
mladých lidí se rozhodlo přijmout svá-
tost biřmování. Svátost biřmování přijel 
do našeho velkotýneckého kostela udě-
lovat pomocný biskup olomoucký Mons. 
Antonín Basler. Slavnostní událost ještě 
umocnila skutečnost, že biřmování v na-
šem chrámě již delší dobu nebylo! Usku-
tečnilo se po 11 letech! V roce 2013 je 
uděloval biskup Josef Hrdlička.
Biřmování, latinsky confirmatio, zname-
ná v češtině upevnění, posílení. Co tito 
mladí lidé chtějí biřmováním posílit             
a upevnit? Chtějí upevnit a posílit svůj 
křesťanský život, svůj osobní vztah        

Když apoštolové posílali maminky s dět-
mi pryč, aby Pána Ježíše neobtěžovaly, 
řekl jim Ježíš: Nechte maličké přijíti ke 
mně, neboť takovým patří Boží králov-
ství. Mezi maličké zajisté patří nejen ti 
šestiletí, ale třeba i šestnáctiletí. Ježíš se 
raduje z blízkosti všech, všichni jsme 
Božími dětmi a rodiče mají důležitý úkol: 
prosit Pána Boha o pomoc při výchově 
svých dětí a umožnit, aby Pán Ježíš mohl 
v jejich rodině konat své dílo.

Vážení rodiče, sestry a bratři, na konci 
školního roku je vhodná příležitost 
poděkovat Pánu Bohu za děti, které svě-
řil do naší péče, za učitele, kteří usilují   
o jejich výchovu, včetně obětavých ka-
techetů a kněží. 

Na prvním místě je třeba upozornit na 
seznamování s pravdami naší víry při 
výuce náboženství, při poznávání zákla-
dů křesťanství. Je to důležité, vždyť ne-
důvěra k církvi je v naší společnosti 
způsobena především velikou nezna-
lostí základních pravd o Bohu a církvi, 
která někdy překvapuje i u lidí vzděla-
ných. Mladí lidé by se měli dozví-        
dat o smyslu života, o Boží lásce, která   
v Kristu přišla na svět, o hříchu, který 
můžeme s pomocí Boží překonávat,       
o následování Dobrého pastýře, našeho 
Pána Ježíše Krista. Při hodinách nábo-
ženství se mládež neseznamuje jen       
s pravdami víry, ale také se spolužáky,   
s kamarády. Spoluvytváří společenství, 
které je pro jejich životní zakotvení dů-
ležité zvláště v době dospívání. Náš Pán 
řekl: Kde jsou dva nebo tři shromážděni 
ve jménu mém, tam jsem já uprostřed 
nich. Církev je společenství! Společně 
se učíme pomáhat jeden druhému, na-
slouchat jeden druhému, vytvářet přá-
telské vztahy, společně směřujeme do 
Božího království. Proto je užitečné 
navázat na školní rok vhodným prázdni-
novým setkáním, křesťanským táborem 

Vážení rodiče, víte, že duchovní život 
každého dítěte začíná v rodině modlit-
bou a způsobem života rodičů. Příklad 
svým dětem dáváte tím, že kladete 
důraz na hodnoty, kterými svět opovr-
huje nebo je považuje za zbytečné. 
Církev od rodičů očekává, že budou ve 
svých dětech upevňovat vztah k Bohu    
a nedají ničemu přednost před nabídka-
mi našeho Pána. On řekl: Hledejte nej-
prve Boží království, ostatní vám bude 
přidáno. Všechny možné kroužky, různé 
aktivity, sport a další mohou být uži-
tečné, ale ne na prvním místě. Pokud 
nějaké dítě řekne, že je to v kostele nebo 
na náboženství nebaví, udělejte všech-
no pro to, aby je to bavilo, zajímalo, obo-
hacovalo. Není správné být otroky 
počítačů a televize, zvláště když víme, 
že nás nedovedou k Bohu. Dítě vycítí, 
zda rodiče žijí tím, co doporučují, zda to 
nejsou jenom slova.

farář Církve římskokatolické Velký Týnec

či chaloupkou, kde je možné sdílet svou 
víru s ostatními. Seznamování s životem 
církve a prožívání společenství by mělo 
vyústit v pravidelnou účast na mši sva-
té. Proč? Při mši svaté nám Pán Ježíš 
nabízí sebe a radí: Nebudete-li jíst tělo 
Syna člověka a pít jeho krev, nebudete 
mít v sobě život. Mé tělo je pravý pokrm 
a má krev pravý nápoj. Není proto správ-
né připravit dítě na první svaté přijímá-
ní, a pak připustit, aby se s Pánem 
Ježíšem již nesetkávalo. Při každé mši 
svaté nasloucháme Božímu slovu, mů-
žeme přijímat Pána Ježíše v Eucharistii, 
potřebujeme požehnání do dalších dnů. 
Vždyť cesta následování Dobrého 
pastýře vede až do Božího království. 

Ať vám Bůh k tomu pomáhá!

V textu byly použity myšlenky našich biskupů.

Páter Václav Haltmar,

Konec školního roku

Slavnost biřmování
k Bohu. Chtějí upevnit svou víru a touhu 
jít v životě tím směrem, tou cestou, na 
kterou je nasměřoval jejich křest. Vět-
šina křesťanů přijala první svátost – 
křest – v útlém dětském věku. Na cestu 
víry a křesťanského života je tehdy při-
váděli rodiče a kmotři. Jak člověk dorůs-
tá, dospívá, poznává a rozhoduje se 
sám, tak také zváží, zda sám svobodně 
stojí o to, aby šel cestou plnosti, cestou, 
která dává naději, útěchu, která učí ne-
sobecké lásce, to je cesta věřícího křes-
ťana. Kdo se rozhodl přijmout svátost 
biřmování, upevňuje a posiluje, co přijal 
ve křtu. Je to vlastně dovršení a potvr-
zení našeho křtu. Biřmování se také říká 

svátost křesťanské dospělosti. Při udě-
lování biřmování si připomínáme udá-
lost letnic, kterou zažili apoštolové, když 
na ně mystickým způsobem sestoupil 
Duch svatý. Po zkušenosti letnic byli 
apoštolové odvážní, horliví, měli odva-
hu stát se misionáři. Ti, kdo přijímají 
biřmování, zažívají podobné letnice jako 
tehdy apoštolové. Vždyť i biskup, který 
jej uděluje, pomaže biřmovaného na 
čele vzácným olejem křižmem a říká: 
„Přijmi pečeť Darů Ducha svatého.“ 
Právě biřmovanců se týká toto zvláštní 
naplnění duchovními dary. Tak se šest 
mladých lidí připravovalo téměř rok, 
aby posílili a upevnili nejen svoje zna- Pavla Strejčková

losti o své křesťanské víře, ale i svůj 
osobní i společný duchovní život. Die-
cézní biskup zpravidla uděluje biřmo-
vání každý rok většímu množství ucha-
zečů v diecézní katedrále. Je vždy slav-
ností událostí, když biskup přijede 
biřmovat přímo do farnosti, třeba i men-
ší počet uchazečů. Pan biskup Antonín 
Baler přijel před slavnostní bohoslužbou 
dříve, aby se s biřmovanci mohl pozdra-
vit a přátelsky si s nimi pohovořit. Celá 
slavnost se velmi vydařila. Tak přejme 
našim mladým mnoho dobrého, mou-
drého a požehnaného na jejich další ces-
tu životem.

6x archiv Římskokatolické farnosti Velký Týnec
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Památky otevřené veřejnosti

„Nejdůležitější a také finančně nejná-
ročnější součástí projektu byla obnova 
krovu střechy. Dále proběhla rozsáhlá 
modernizace a výrazné rozšíření bez-
pečnostních systémů zámku – protipo-
žární a bezpečnostní signalizace, ka-
merového systému, systému monito-
rování vnitřního klimatu a další – nebo 
modernizace osvětlení galerie, obnova 
dřevěných prvků nebo restaurování 
vybraných prostor zámku včetně Sně-
movního sálu,“ shrnul projektový kon-
zultant olomouckého arcibiskupství Ště-
pán Sittek, který na projekt dohlížel.
V rámci obnovy vodního systému Podzá-
mecké zahrady pak došlo k odbahnění 
všech rybníků a vodotečí v zahradě, no-
vému opevnění jejich břehů v původ-
ních historických liniích, obnově regu-
lačních prvků vodního systému či vý-
stavbě nových mol. 

Oprava střechy, restaurování sálů, ote-
vření dosud nepřístupných prostor, ale 
také odbahnění rybníků nebo zpevnění 
břehů – toto a ještě mnoho dalšího se     
v uplynulých pěti letech podařilo usku-
tečnit v Arcibiskupském zámku a Pod-
zámecké zahradě v Kroměříži díky čtvrt-
miliardovému projektu podpořenému    
z prostředků IROP. Slavnostní ukončení 
proběhlo ve Sněmovním sále zámku       
v pátek 31. května 2024.

Olomoucké arcibiskupství, které zámek 
převzalo v rámci majetkového narov-
nání, tak realizací projektu chtělo na-
vázat na odkaz řady olomouckých bisku-
pů a arcibiskupů. „Mezi vlastnosti církve 
patří také štědrost, a ta se neprojevuje 
jen tím, že pomáháme lidem, kteří se 

Cílem projektu s názvem „Dědictví mo-
ci, slávy a štědrosti“ byla stavební         
a restaurátorská obnova vybraných 
částí areálu Arcibiskupského zámku       
v Kroměříži, zahrnující nejen obnovu sa-
motného zámku, ale i objektu Mlýnské 
brány a vodního systému Podzámecké 
zahrady. Jedná se tak o nejrozsáhlejší 
obnovu zámku a zahrady za poslední 
století.

Největší část z celkových nákladů ve 
výši 245,7 mil. Kč byla poskytnuta z pro-
středků Evropské unie a státního roz-
počtu. „Jsem rád, že olomoucké arcibis-
kupství skvěle využilo prostředky Evrop-
ské unie k rozsáhlému projektu obnovy 
Arcibiskupského zámku v Kroměříži. 
Jedná se o největší památkovou obnovu 
z Integrovaného regionálního operač-
ního programu na Moravě, celkově pro-
jekt získal dotaci 220 milionů korun z Ev-
ropské unie a státního rozpočtu. Této 
barokní památce, která je na seznamu 
UNESCO, přeji mnoho nadšených ná-
vštěvníků,” řekl místopředseda vlády 
pro digitalizaci a ministr pro místní roz-
voj Ivan Bartoš.

Arcibiskupský zámek přitom nezpří-

stupňuje veřejnosti jen historické sály, 
ale také bohaté umělecké sbírky. Jejich 
odbornou správu a prezentaci Muzeum 
zajišťuje Arcidiecézní muzeum, součást 
Muzea umění Olomouc. „Čerstvě dokon-
čené stavební a instalační úpravy 
zhmotňují velkorysou vizi postupné re-
habilitace zámeckého areálu, které se 
rodila v předchozích letech ve vzájemné 

Nové expozice

dostanou do obtíží. Patří k ní i to, že se 
dělíme o kulturní a duchovní bohatství, 
které tvoří součást naší hlavní činnosti 
hlásat evangelium – a nejsou to jen kos-
tely a jejich krásná výzdoba, ale třeba    
i výjimečné památky v Kroměříži, zapsa-
né na seznam světového dědictví UNES-
CO. Už při jejich vzniku se myslelo také 
na to, aby sloužily veřejnosti: zámecká 
knihovna tak byla otevřena všem už po 
svém vzniku na konci 17. století a Pod-
zámecká zahrada takřka dvě století 
slouží jako veřejný park. Rád proto zvu 
nejen obyvatele Kroměříže nebo Zlín-
ského kraje, ale všechny lidi, aby se při-
šli podívat, co se díky projektu a přispění 
mnoha odborníků podařilo vytvořit,“ 
uvedl olomoucký arcibiskup Josef Nuzík.

Dokončený projekt nyní veřejnosti na-
bídne řadu novinek. „Díky výstupům 
projektu zveme návštěvníky na nově 
zpřístupněné části památky a sbírek – 
Via magnifica se zámeckou obrazárnou 
ve druhém patře nebo do klenotnice ve 
věži. Projekt výrazně zvýšil návštěvnic-
kou atraktivitu naší památky,“ připo-
mněl ředitel Správy Arcibiskupského 
zámku a zahrad Jiří Uhlíř a dodal: „Po-
děkování patří všem, kdo se na projektu 
obnovy zámku a zahrad podíleli: za je-
jich vzájemnost i za to, že si nechali toto 
dědictví přirůst k svému srdci, nechali 
rozeznít krásu i hudbu v nás.“

spolupráci Arcibiskupství olomouckého, 
Muzea umění Olomouc a architek-
tonického studia Transat architekti. Vý-
sledkem těchto snah je zcela unikátní 
kombinace různorodých prohlídkových 
okruhů, které návštěvníkovi představí 
architektonický vývoj Arcibiskupského 
zámku, bohatství uměleckých sbírek       
a také společenský život, který zde po 
mnoho staletí probíhal,“ zdůraznil ředi-
tel Muzea umění Ondřej Zatloukal.
Dnes zakončená realizace projektu tak 
významnou měrou přispívá k trvalému 
zachování Arcibiskupského zámku        
a Podzámecké zahrady v Kroměříži, pa-
mátek zapsaných na listině světového 
kulturního dědictví UNESCO, a umož-
ňuje představit veřejnosti duchovní, kul-
turní i společenský odkaz olomouckých 

v Kroměříži:

Investor: Arcibiskupství olomoucké

biskupů a arcibiskupů, kteří po staletí 
utvářeli dějiny Moravy i celé naší země.

Na stránce použity tiskové materiály 
Arcibiskupství olomouckého

A ŠTĚDROSTI“

Obnova Arcibiskupského zámku

„DĚDICTVÍ MOCI, SLÁVY

a Podzámecké zahrady

Celkové výdaje projektu: 245 663 734,80 Kč
Dotace z IROP: 220 294 369,52 Kč (EU + státní 
rozpočet)
Vlastní zdroje: 25 369 365,28 Kč z toho pří-
spěvek Zlínského kraje: 2 163 693,19 Kč

Doba trvání projektu: 03/2018 – 12/2023
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Staletý odkaz v novém světle:
arcibiskupství ukončilo obnovu kroměřížského zámku a zahrady

Pavel Langer/Člověk a víra

Pavel Langer/Člověk a víra



školním světem
Letem

Časopis ZŠ Milady Petřkové Velký Týnec - červenec 2024

Vážení rodiče, milí čtenáři,
s příchodem letních prázdnin bych rád 
podrobně zrekapituloval uplynulý školní 
rok 2023/2024 a podělil se s Vámi o dů-
ležité informace, úspěchy a výzvy, kte-
rým naše škola čelila. Byl to rok plný 
událostí, které formovaly nejen vzdělá-
vací proces, ale i charakter naší školní 
komunity.

Především bych rád poděkoval všem, 
kteří se podíleli na chodu a rozvoji naší 
školy. Děkuji pedagogickému sboru za 
jeho každodenní neúnavnou práci a tr-
pělivost. Naši učitelé nejen vzdělávali, 
ale také inspirovali a podporovali žáky    
v jejich osobním růstu. Zvláště bych 
chtěl vyzdvihnout úsilí našich pedagogů 
při implementaci nových výukových 
metod a jejich flexibilitu při přizpůsobo-
vání se měnícím se potřebám našich žá-
ků. Administrativním a technickým pra-
covníkům děkuji za zajištění hladkého 
provozu školy. Jejich práce, ač často mé-
ně viditelná, je nezbytná pro fungování 
naší instituce. Oceňuji zejména rychlé   
a efektivní řešení každodenních výzev, 
od údržby budovy až po zajištění bez-
problémového chodu školní jídelny.       
V neposlední řadě děkuji rodičům za 
jejich neocenitelnou podporu a spolu-
práci. Vaše podpora v domácí přípravě, 
účast na školních akcích a otevřená ko-
munikace s pedagogy významně při-
spěly k úspěchům našich žáků. Zvláště 
si cením vaší flexibility a porozumění     
v situacích, kdy bylo třeba reagovat na 
neočekávané změny nebo výzvy.
S potěšením mohu konstatovat, že ten-
to školní rok byl plný úspěchů napříč 
všemi ročníky. Naši prvňáčci se dobře 
adaptovali na školní prostředí a dosáhli 
výborných výsledků v základních do-
vednostech. Jejich pokroky ve čtení, 
psaní a počítání jsou obdivuhodné         
a svědčí o jejich píli i kvalitní práci našich 
pedagogů. Například ke konci roku již 
většina prvňáčků plynule četla jednodu-
ché texty a zvládala základní matema-
tické operace. Šesťáci úspěšně zvládli 
přechod na druhý stupeň, přivítali nové 
spolužáky z jiných škol, čímž prokázali 
svou otevřenost a sociální dovednosti. 
Oceňuji zejména jejich adaptabilitu při 
přechodu k náročnějšímu studijnímu re-
žimu a schopnost pracovat s různými 
učiteli. Jsem velmi rád, že naši deváťáci 
zvládli nadstandardně přijímací řízení 

na střední školy. Více než 95 % našich 
žáků bylo přijato na školy dle svého prv-
ního nebo druhého výběru, což výrazně 
převyšuje celostátní průměr. Tento ús-
pěch se týká i našich mladších žáků, 
kteří uspěli při přijímacím řízení na více-
letá gymnázia - 7 z 10 přihlášených žáků 
bylo přijato. Tyto výsledky potvrzují, že 
naše škola poskytuje kvalitní vzdělání    
a dobře připravuje žáky na další studi-
um.

Rád bych také vyzdvihl vynikající spolu-
práci s naším Sdružením rodičů a přátel 
školy (SRPŠ). Jejich podpora a angažo-
vanost významně přispěly k bohatosti 
školního života. SRPŠ se podílelo na or-
ganizaci mnoha akcí, včetně již zmíněné 
Zahradní slavnosti, ale také adaptač-

V oblasti sportu jsme zaznamenali pozo-
ruhodné úspěchy, které potvrzují, že 
naše škola klade důraz nejen na akade-
mické znalosti, ale i na fyzický rozvoj žá-
ků. Naši žáci ovládli XXII. ročník Olym-
piády mikroregionu Království v atletice 
mladších žáků a tradiční atletický mítink 
O pohár starosty obce Velký Týnec.        
V obou těchto prestižních závodech na-
še družstva dominovala, přičemž jsme 
získali celkem 12 zlatých, 8 stříbrných    
a 5 bronzových medailí. Za tyto úspěchy 
patří velký dík našim sportovcům a je-
jich trenérům, zejména panu učiteli 
Zdeňku Jančovi a paní učitelce Petře Ka-
vanové, kteří věnovali mnoho hodin pří-
pravě našich atletů. Úspěšní jsme byli 
také v dalších sportovních disciplínách – 
naši žáci zazářili v soutěži v aerobiku     
v Dubu nad Moravou, kde obsadili první 
místo v kategorii skupinových vystou-
pení, a na Plavecké olympiádě, kde jsme 
získali umístění na stupních vítězů. Tyto 
úspěchy nejen zvyšují prestiž naší školy, 
ale také motivují další žáky k aktivnímu 
životnímu stylu.

Během roku jsme uspořádali řadu zají-
mavých a obohacujících akcí, které při-
spěly k všestrannému rozvoji našich žá-
ků. Zvláště bych rád vyzdvihl Zahradní 
slavnost ke Dni dětí s tématem Život je 
jako cirkus. Tato akce připravená ve spo-
lupráci s naším SRPŠ nabídla pestrý pro-
gram včetně vystoupení artistů ze sku-
piny Cascabel, zábavných aktivit a tvůr-
čích dílen. Návštěvníci si mohli vyzkou-
šet žonglování, chůzi po laně či tvorbu 
cirkusových masek. I přes nepřízeň po-
časí se akce zúčastnilo přes 500 ná-
vštěvníků, což svědčí o silné komunitě, 
kterou naše škola vytváří. Taneční večer 
žáků 9. tříd byl dalším významným mo-
mentem. Tento večer nebyl jen oslavou 
konce základní školy, ale také příleži-
tostí pro naše žáky ukázat své společen-
ské dovednosti a eleganci. Žáci před-
vedli taneční choreografie, na kterých 
pracovali několik měsíců pod profesio-
nálním vedením paní učitelky Kristiny 
Bendové a Natálie Švédové. Za úspěch 
této akce patří dík všem organizátorům, 
zejména pak paní Blance Kaksové za její 
pomoc s výběrem a zapůjčením 45 spo-
lečenských šatů pro naše žákyně. I na 
této akci se významně podílelo naše 
SRPŠ.

Slovo pana ředitele

Neméně náročná byla i kvalifikace žáků 
na atletický víceboj a sportovní akce      

Čas neúprosně plyne. Pro žáky prvních 
tříd jsou poslední měsíce ve škole stejně 
náročné a plné práce jako všech 
předchozích osm školních měsíců. V mě-
síci květnu proběhl ve třídách projekto-
vý den zaměřený na dopravní výchovu  
a bezpečné chování. Cílem bylo děti po-
učit o bezpečném chování nejen na ulici 
a silnici, ale také jim připomenout dů-
ležitá telefonní čísla a dopravní značky. 
Žáci se věnovali řešení různých mode-
lových situací. Zjistili, jak se správně 
zachovat při dopravní nehodě, při úra-
zu, ale také při pobytu venku.  

Jeden z květnových dnů byl pro žáky 
prvních tříd časem jejich prvního škol-
ního výletu. Navštívili jsme ZOO v Os-
travě. Počasí i nálada byly vynikající. Do 
školy jsme se vrátili sice unavení, ale se 
spoustou společných zážitků, na které 
jsme navázali v dalších hodinách. V pra-
covních činnostech se dětem podařilo 
silami vymodelovat zvířátka a spole-
čnými silami vytvořit model zoologické 
zahrady. Příroda kolem nás, živoči-
chové, náš domov, dopravní výchova    
a cestování byla témata, která nás do-
provázela až do konce výuky. V hodi-
nách výtvarné výchovy žáci vytvořili 
například zajímavé motýlí koláže, 
bouřkové počasí a zažili „stínohraní“      
s dopravními prostředky. 

POZDRAVY Z PRVNÍHO STUPNĚ
A jdeme do finále

s názvem Mikroregion Království. Obě-
ma akcím předcházela příprava žáků     
v hodinách tělesné výchovy. Naši prv-
ňáčci byli sice nejmladšími účastníky, 
přesto podali skvělé sportovní výkony. 
Zdravého ducha rozvíjeli žáci nejen 
sportovní průpravou, ale také péčí o své 
tělo. Výuku českého jazyka a prvouky 
obohatili realizací pokusu s vajíčkem, 
zubní pastou a octovou vodou. Úkolem 
žáků bylo pozorovat účinek zubní pasty 
na skořápce vajíčka. Závěrem bylo po-
naučení týkající se správné péče o zuby. 
Badatelská výuka dětí v první třídě však 
neskončila pouze u vajíčka ve sklenici     
s octem, ale také systematickým sledo-
váním rostlin fazolí na školním dvorku.  
O tom, že děti o své fazolky vzorně 
pečují, svědčí i první vyrostlé lusky. 

Mgr. Věra Venclíková,

Do konce školního roku zbývá jen pár 
červnových dnů. Na naše prvňáčky však 
čeká ještě slavnostní pasování na čte-
náře a společný poslední školní den. 
Doufáme, že si to naši žáci pořádně užili 
a prožijí krásné a pohodové letní prázd-
niny. 

Michaela Chromcová 
 

... pokračování na další straně



Ve druhé části programu jsme pak 
prováděli různé pokusy, například bar-
vení ohně, různé chemické prvky jsme 
přidávali nad kahan a plamen se zbarvil 
do různých barev – zelené, tmavě červe-
né, do fialovo růžové, zapalovali jsme     
i železnou vatu elektrickým proudem. 
Prováděli jsme i spoustu pokusů, které 
jsou pro mě zatím těžko vysvětlitelné, 
ale všechno, co jsme si zkoušeli, bylo 
velmi zajímavé. 
Na chodbě katedry mě zaujalo obrovské 
kyvadlo, které dokazuje, že se naše ze-
měkoule pohybuje. Na katedře se o nás 
hezky starali, byli hodní. Odnášíme si      
z exkurze se spolužáky nevšední zážitky 
a rozšíření našich obzorů v oblasti che-
mie.

Beáta Spurná, 8. A

Také jsme plnili různé úkoly. Luštili jsme  
i křížovky ve stylu chemických prvků,    
z plastových tyčinek a plastových kuli-
ček stavěli různé sloučeniny apod.

ruku ale ponoříte na delší dobu, může 
vám způsobit i popáleniny.

školním světem
Letem

Časopis ZŠ Milady Petřkové Velký Týnec
Příloha Týneckých listů. 

Odpovědná redaktorka Lenka Mužíková. 
.

Foto v příloze není-li označeno jinak: 
archiv ZŠ M. Petřkové Velký Týnec

Letem školním světem 2

ního kurzu pro žáky 6. tříd, podzimního 
Halloweenu, kurzů primární prevence   
a Tanečního večera žáků 9. tříd. Kromě 
organizační pomoci poskytlo SRPŠ i dů-
ležitou finanční podporu, která umož-
nila realizaci mnohých aktivit, včet-     
ně nákupu nových učebních pomůcek   
a podpory sociálně slabších žáků při 
účasti na školních výletech. Zvláštní po-
děkování patří paní Šukové, Novotné, 
Dvořákové a dalším za jejich neúnavnou 
práci a osobní nasazení. Věřím, že naše 
spolupráce se bude i nadále rozvíjet ke 
všeobecné spokojenosti a ku prospěchu 
našich žáků.
Během nadcházejících prázdnin nás če-
kají významné úpravy a investice, které 
přispějí ke zkvalitnění prostředí a výuky 
na naší škole. Především bude probíhat 
důležitá rekonstrukce školní jídelny.      
Z tohoto důvodu bude jídelna na konci 
školního roku uzavřena, aby mohly být 
provedeny nezbytné technické a organi-
zační úpravy spojené s přípravou a re-
konstrukcí prostor po zaplavení vodou. 
Dále plánujeme stavební úpravu vcho-
du do školní budovy a přilehlé fasády. 

Dovolte mi nyní upozornit na závažnou 
problematiku plánovaného záškoláctví, 
které se v poslední době vyskytuje stále 
častěji. Uvědomujeme si, že někdy mo-
hou nastat situace, kdy je absence žáka 
nevyhnutelná. Nicméně zaznamenali 
jsme rostoucí trend omlouvání žáků       
z důvodů, které nejsou skutečně nezbyt-
né, jako jsou například prodloužené ví-
kendy nebo dovolené mimo období škol-
ních prázdnin. Rád bych zdůraznil, že 
pravidelná školní docházka je klíčová 
nejen pro vzdělání, ale i pro celkový roz-
voj žáků, včetně jejich sociálních doved-
ností a pracovních návyků. Každá ab-
sence může narušit kontinuitu vzdělá-
vacího procesu a mít negativní dopad na 
školní výsledky. Proto vás, vážení rodiče, 

Významnou investicí je také vybudování 
nové multimediální učebny, která bude 
vybavena moderními technologiemi      
a jistě přispěje ke zvýšení kvality a at-
raktivity naší výuky. Tyto změny sice 
mohou způsobit dočasné nepohodlí, ale 
věříme, že výsledek bude stát za to       
a významně zlepší podmínky pro vzdě-
lávání našich žáků.

Nový školní rok 2024/2025 zahájíme     
v pondělí 2. září. Pro zajištění hladkého 
průběhu prvního školního dne prosím 
věnujte pozornost následujícím infor-
macím: Žáky 4. až 9. tříd očekáváme     
v 8:00 před budovou Nové školy. Zde 
proběhne krátké zahajovací setkání      
v délce přibližně 30 minut, po němž se 
žáci odeberou do svých tříd s třídními 
učiteli. První den bude věnován přede-
vším organizačním záležitostem, rozdá-
ní učebnic a seznámení s rozvrhem. Pro 
žáky 1. až 3. ročníků jsme připravili slav-
nostní zahájení, které se uskuteční od 
8:45 na Staré škole. Prvňáčky a jejich ro-
diče srdečně zveme na toto slavnostní 
uvítání, kde se seznámí se svými třídní-
mi učiteli a obdrží základní informace    

prosím o spolupráci v této oblasti. Zvaž-
te pečlivě každou plánovanou absenci 
vašeho dítěte a omezte je pouze na 
skutečně nezbytné případy. Vaše pod-
pora v dodržování pravidelné školní do-
cházky je pro nás nesmírně důležitá      
a velmi si jí vážíme. Společně můžeme 
vytvořit pro naše žáky co nejlepší pod-
mínky pro jejich vzdělávání a rozvoj.

o průběhu školního roku. Tento program 
potrvá přibližně hodinu. Prosíme rodiče, 
aby v první školní den počítali s časovou 
rezervou kvůli možným dopravním 
omezením v okolí školy. Parkování bude 
možné na vyhrazených místech u obou 
školních budov.

všeho dobrého Tomáš Jurka, 
S úctou, vděčností a přáním

Závěrem bych rád popřál všem žákům, 
rodičům i zaměstnancům školy krásné 
prázdniny. Věřím, že si užijete zaslouže-
ný odpočinek, načerpáte mnoho nových 
sil a elánu do nadcházejícího školního 
roku. Ať už budete trávit prázdniny do-
ma, na táborech, nebo na cestách, přeji 
vám, abyste si je užili v bezpečí a ve 
zdraví. Doporučuji využít toto období 
nejen k odpočinku, ale i k rozvoji osob-
ních zájmů a koníčků. Těším se, že se     
v září opět setkáme, plni energie a no-
vých zážitků, připraveni na výzvy a pří-
ležitosti, které nám nový školní rok při-
nese.

ředitel ZŠ Milady Petřkové Velký Týnec

Natálie Dobiášová, 5. třída 

12. června jsme jeli se třídou na školní 
výlet. Ráno nás vyzvedl autobus a vyjeli 
jsme do Kopřivnice. Cesta byla docela 
dlouhá, ale uteklo to jako voda. V muzeu 
byla spousta Tatrovek a motorů. Zjistili 
jsme, kdo je Ignác Šustala, mohli jsme si 
vyzkoušet, jak se Tatrovka řídí a bylo 
tam i zajímavé promítání o Tatrovkách. 
U muzea na nás čekal autobus a zavezl 
nás do Štramberka. Tam jsme šli na 
procházku na Štramberskou Trúbu a na 
náměstí, kde jsme si mohli něco koupit. 
Nakonec nás autobus zavezl zpět ke 
škole. Mně se výlet moc líbil a klidně 
bych si ho zopakovala. 

 

V pátek 7. června se vydali někteří žáci 
osmých tříd pod vedením paní učitelky 
Natálie Chlupové na exkurzi směr kate-
dra anorganické chemie Přírodovědné 
fakulty v Olomouci.

V první části exkurze nám zaměstnanec 
katedry ukazoval pokus s tekutým du-
síkem, který je ledový, ale když si ho na-
lijete na ruku, tak je horký, když do něj 

Exkurze
na katedru anorganické chemie

Kopřivnice, Štramberk 
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SPORTOVNÍ OKÉNKO

Pohár rozhlasu je tradiční soutěž (letos 
se konal již pětapadesátý ročník) určená 
desetičlenným týmům v každé ze čtyř 
kategorií – starší/mladší žáci a žákyně 
(6.–7. třída, 8.–9. třída). Závodí se v šesti 
disciplínách, společné jsou sprint na 60 
metrů, výška, dálka a štafeta 4x60 
metrů, delší běh se liší vzdálenost podle 
věku a pohlaví (od 600 po 1500 m), 
starší vrhají koulí, mladší házejí míčkem. 
Bodují se výkony podle speciálních 
tabulek pro Pohár rozhlasu. 

Krajské kolo Poháru rozhlasu se konalo 
23. května tradičně na TJ Lokomotiva 
Olomouc. Na postup do celorepubli-
kového finále, které vyvrcholí ve středu 
5. června na brněnském stadionu Pod 
Palackého vrchem za účasti patrona 
Eduarda Kubelíka, to našim děvčatům 
nestačilo, ale svůj hlavní cíl si splnily. 
Zazávodit, vyzkoušet si atletické disci-

Jak jsme již psali v minulém čísle škol-
ního časopisu, naši žáci se 15. května 
zúčastnili atletických závodů Poháru 
rozhlasu s velmi pěknými výsledky.       
A starší děvčata si svým nádherným      
2. místem vybojovala postup do kola 
krajského (do závodu bylo přihlášeno 16 
škol). 

plíny na opravdovém atletickém stadi-
onu a načerpat zkušenosti do dalších zá-
vodů.
Holky, děkujeme za krásnou reprezen-
taci školy a budeme se těšit na skvělou 
atletiku v dalších letech! 

POHÁR ROZHLASU V ATLETICE 
2024 – VÝSLEDKY KRAJSKÉHO 

FINÁLE OLOMOUC

1. ZŠ Jana Železného Prostějov 6264  
    (postup do celorepublikového kola v Brně)

3. ZŠ E. Beneše Šumperk 5664
2. Gymnázium J. Škody Přerov 6083

5. Gymnázium Olomouc-Hejčín 5473

7. Gymnázium Šumperk 5201

Pod vedením paní učitelky Petry Kava-
nové naši školu reprezentovaly: Lucie 
Ryšavá, Victorie Plachá, Klára Melniču-
ková, Eliška Neumannová, Barbora 
Sklenářová, Tereza Kelnarová, Elise 
Maya Iqbal, Lucie Ginterová, Monika 
Sládková, Beáta Spurná, Karolína Chy-
tilová

4. ZŠ Sluneční Šumperk 5501

8. ZŠ J. Schrotha Lipová-lázně 4222

6. ZŠ M. Petřkové Velký Týnec 5283

Starší žákyně: 

Nejlepší sportovci ze 6. – 9. tříd naší ško-
ly se v úterý 4. června 2024 zúčastnili 
48. ročníku atletických závodů jednotliv-
ců a školních družstev „O pohár starosty 
obce Velký Týnec“. Společně s týmy ze 
ZŠ Velká Bystřice, ZŠ Velký Újezd, ZŠ Tr-
šice, ZŠ Dub nad Moravou, ZŠ Brodek      
u Přerova a ZŠ Kokory poměřili své síly    
v disciplínách: skok vysoký, běh na 60 m 
(sprint), skok daleký, vrh koulí, vytrva-
lostní běh (1000 m děvčata, 1500 m 
chlapci). Každé disciplíny se účastnilo 
21 dívek a 21 chlapců. Na závěr se 
všechny výsledky sečetly a zlatý pohár 

Pohár rozhlasu - 55. ročník soutěže školních družstev
pořádané Českým atletickým svazem

O pohár starosty obce Velký Týnec

Děkujeme všem za úžasnou reprezen-
taci. Ač počasí nepřálo a většina dis-
ciplín probíhala za deště, sportovní do-
poledne jsme si užili!
Pro ostatní žáky naší školy probíhal do-
provodný program. Na beach-volejbalo-
vém hřišti se utkaly týmy děvčat v pře-
hazované, na fotbalovém hřišti bojovali 
mezi sebou týmy chlapců v malé ko-
pané.

za 1. místo družstev byl náš! K tomu 
spousta medailí jednotlivců.

Nikol Kalábová, 7. A
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11. června se ve škole ve Velkém Týnci 
konal 22. ročník akce, která nese název 
„Atletická olympiáda Mikroregionu Krá-
lovství“, která je určena pro žáky z prv-
ního stupně. Na tuto akci se do školy ve 
Velkém Týnci sjely základní školy   okol-
ních obcí, které jsou členem Mikrore-
gionu Království. A to jsou obce: Grygov, 
Věrovany, Kožušany-Tážaly, Charváty, 
Brodek u Přerova, Dub nad Moravou, 
Majetín, Kokory a samozřejmě i my, po-
řadatelé, Velký Týnec. 
Účelem této akce je, aby tyto školy po-
měřily své atletické schopnosti a to na-
příklad ve sprintu, skoku dalekém, hodu 
kriketovým míčkem, ve vytrvalosti. 
Ve sprintu žáci ze školy ve Velkém Týnci 
patřily mezi ně například za dívky Nikola 
Hrabicová z 5. B. A za chlapce Vítek 
Krumpolec z 5. A. Děti, které nerepre-
zentovaly svou školu v žádné z disciplín, 
měly možnost   obcházet různá stano-
viště, a to například hod na cíl, vyzkou-
šet si svou rovnováhu na chůdách atd., 
kde se o ně starali žáci 8. A a 9. C. Při zá-
věrečném vyhodnocení  celé dnešní 

Atletická olympiáda Mikroregionu Království

2. místo ZŠ Charváty

2. místo ZŠ Dub nad Moravou

1. místo ZŠ Velký Týnec

3. místo ZŠ Grygov

sprint
V běhu na 60 m proběhnul cílem jako 
druhý Marek Tomiczek a na krku mu při-
stála stříbrná medaile, Milan Hrabinec 
obsadil krásné 6. místo. V kategorii 
mladších děvčat se prosadily Ella Pečo-

1. místo ZŠ Velký Týnec

(žáci 1. – 3. tříd): 
Výsledky v kategorii A 

Naši úspěšní sportovci

3. místo ZŠ Kokory

Adéla Hermanová, 9. B

V kategorii B (žáci 4. – 5. tříd):

akce jsme se dozvěděli, že v rámci druž-
stev vyhráli atleti z naší školy, máme 
pohár i z atletických závodů pro první 
stupeň, hurá!

vá a Viktorie Vitásková. Viktorka době-
hla na 4. místě, Ella na místě 2. a odnáší 
si stříbrnou medaili. Mezi staršími chlap-
ci to bylo jednoznačné pro Velký Týnec, 
na 1. místě doběhl Vít Krumpolec, hned 
za ním na 2. místě Filip Zlámal. V kate-
gorii starších děvčat se stala vítězkou 
Nicola Hrabincová, jako pátá proběhla 
cílem Justýna Petrželová. 

skok daleký
V kategorii mladších chlapců to Petru 
Šindlerovi a Janu Baliharovi sice na bed-
nu svými výkony 3,30 m a 3,35 m nesta-
čilo, ale umístili se na nádherném 7. a 5. 
místě z 18 startujících. V kategorii star-
ších chlapců obsadili 1. místo Filip Zlá-
mal výkonem 4,14 m a 2. místo Martin 
Hajduch výkonem 4,05 m. Mezi mlad-
šími děvčaty si svým výkonem 3,66 m 
vyskákala 1. místo Ella Pečová, mezi 
staršími děvčaty obsadila s výkonem 
4,02 m Nicola Hrabincová 2. místo.

V kategorii mladších chlapců se Marek 
Tomiczek a Petr Šindler umístili na krás-
ném 4. a 7. místě, v kategorii mladších 
děvčat obsadila Ella Pečová krásné      
3. místo, Isabela Široká místo 7. V kate-
gorii starších chlapců si 2. místo vyházel 
Jan Svak. 

hod míčkem

vytrvalost
V poslední disciplíně atletických závo-
dů, vytrvalostním běhu, si v kategorii 
starších žáků doběhl pro zlato na 1. mís-
tě Martin Hajduch, jako druhý proběhl 
Martin Ferianček a odnáší si stříbrnou 
medaili. Mezi mladšími děvčaty prot-
nula pomyslnou cílovou pásku jako prv-
ní Ella Pečová a mezi staršími děvčaty 
se stala vítězkou Nicola Hrabincová. 

V úterý 28. května 2024 se naši žáci zú-
častnili krajského  kola Olympijského 
víceboje na atletickém stadionu v Hrani-
cích. Absolvovali disciplíny 60m, skok 
daleký, hod kriketovým míčkem, shyby 
(2minuty) a běh na 1000 m. Opět ne-
zklamali a vybojovali pro naši školu 
skvělá umístění ve svých kategoriích. 

Olympijský víceboj – krajské kolo
Nikča Hrabincová a Filda Zlámal ovládli 
své kategorie a vyhráli. Miky Plachý 
skončil na krásném 3. místě i přes to, že 
byl po nemoci. Moc všem gratulujeme!

Petra Mrvová

18. června proběhl již 18. ročník mikro-
regionální soutěže v aerobiku v Dubu 
nad Moravou, jde o soutěž jednotlivců, 
kteří cvičí podle lektora. Letos jsme star-

tovali ve třech kategoriích, za starší 
dívky si odváží Kateřina Plachá (9. C)    
1. místo!

Aerobic – Dub nad Moravou
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Ve středu jsme navštívili koncentrační 
tábor Osvětim i Březinku. V březnu jsme 
se dozvěděli, kdo z nás deváťáků poje-
de. Všichni jsme se na celodenní výlet 
„těšili“. Bylo hrozné vidět to na vlastní 
oči. Viděli jsme tam cyklon B, který se 
házel do plynových komor, ve kterých 
jsme měli možnost jít i dovnitř. Byl to 
strašný pocit stát tam, kde stáli lidé, kte-
ří nikomu nic neudělali. Dále tam bylo 
muzeum, ve kterém byly cely, postele   
a koupelna.  Na zdech visely obrazy li-    
dí, které vyfotili esesáci. Měli strach      
v očích. Bylo to velice smutné. Každému 
bych doporučila se tam podívat, protože 
o takové historii by se mlčet rozhodně 
nemělo.

Exkurzi do bývalého koncentračního tá-
bora Osvětim a Treblinka  jsem se díky 
paní učitelce Martinů, mohla účast-     
nit 29. května společně se spolužáky     
a myslím si, že by ji měl absolvovat  úpl-
ně každý. Dopravili jsme se na místo au-
tobusem. Vstupní budova do areálu tá-
bora byla hned vedle parkoviště pro 
autobusy.  
Po vstupu bránou s  nápisem „Arbeit 
macht frei“ jsem si uvědomila, že každo-
denně řeším úplné hlouposti. Mnoho 
tehdejších vězňů totiž nevědělo, že 
touto branou nikdy nepůjdou zpět. To já 
naštěstí mohla. Hlava mi hučí, jelikož 
opravdové lidské utrpení se odehrávalo 
právě na onom místě. 
Ze všech koutů, zdí a uliček na mě dý-
chala úzkost, bolest, strach i hrůza. Když 
jsem byla uvnitř, ta ohromnost mě       
až umlčela. Cítila jsem zmar, ponížení    
i beznaděj. Nespravedlivá smrt, spousta 
pozůstatků bot, osobních věcí a zavaza-
del pro mě vytvořilo atmosféru strachu. 
Některými momenty až hrozivě živou. 
Chvilku jsem měla pocit, když jsem vi-
děla podmínky žití a spánku, někdy jen 
na pár cm, že na mě jdou mdloby. 
Průchod chodbou s fotografiemi vězňů   
v pruhovaném oblečení byl také na-
prosto příšerný. Neskutečné je, že ně-
kteří tam trpěli v otřesných podmínkách 
i několik měsíců. Nejhroznější byly jejich 
vyděšené výrazy. Jsem ráda, že jsem 
mohla toto místo navštívit, i když bych 
asi příště zvažovala, jestli toto místo na-
vštívím znovu.

Exkurze se konala 29. 5. v souvislosti     
s celoročním projektem Holocaust pod 
vedením paní učitelky Veroniky Martinů. 
Zúčastnilo se jí 46 žáků z 9. ročníků.

Elena Hlaváčová, 9. B 

Kateřina Nováková, 9. C

V Arcidiecézním muzeu jsme prozkou-

vidla košer stravování a jaké dny Židé 
během roku slaví. Byla nám představe-
na vzácná olomoucká tóra, ze které 
jsme slyšeli úryvek v hebrejštině a do-
konce jsme ochutnali košer macesy.

NA VLNĚ HISTORIE...
Exkurze Osvětim

Zájezd do Osvětimi byl velice zajímavý. 
Dozvěděli jsme se více informací a ten 
zážitek vidět tábor nám nikdo nenahra-
dí.

Výlet do Osvětimi se mi líbil. Přišlo mi to 
velmi zajímavé a udělalo to na mě do-
jem, který nejde popsat. Odnesl jsem si 
z toho, že se to nikdy nesmí opakovat. 
Jsem rád, že jsme se tam mohli jet podí-
vat.

M. Fuchs, 9. C

Výlet do Osvětimi byl velmi poučný a za-
jímavý. Nejzajímavější část výletu byla 
prohlídka budov v první části. Měly tam 
pravé vlasy a boty. Plynová komora byla 
také velmi zajímavá, ale myslel jsem si, 
že bude větší, když se tam vlezlo až 800 
lidí. Druhá část prohlídky byla také 
zajímavá. To v čem museli bydlet, mu-
selo být peklo. Nikomu bych to nepřál. 

Marek Vitoslavský, 9. C

Vidět jakým prostředím, ať už děti nebo 
ostatní lidé procházeli, bylo strašné. 
Nejvíc mě „dostalo” když nás pan prů-
vodce prováděl sklepy, kde byli zavírání 
vězni, do té doby než umřeli hladem. 
Strašné. Viděli jsme také tuny ostříha-
ných vlasů, hrnečků, zavazadel, brýlí    
a dalších věcí, které museli odevzdat.

Byl to velice silný, a jak už jsem zmiňo-
vala,  zajímavý zážitek.

Victoria Plachá, 9. C

Exkurze do Osvětimi byla velmi zajíma-
vá a rozhodně ve mně zanechala spou-
stu emocí. Největší zděšení přišlo hned 
na začátku, když jsme viděli „uvítací” 
bránu. Rozhodně mě zaujaly vitríny       
s botami a vlasy. Velmi divný pocit jsem 
měla, když jsme přejeli do druhého tá-
bora. Celá představa, že jsme se pro-
cházeli po místě, kde se ty strašné věci 
staly je hrozná. Jinak si myslím, že výlet 
byl dobře zorganizovaný a opravdu za-
jímavý!    ̈

Ema Dráčová, 9. C 

mali olomouckou historii od pravěku    
po gotiku, nahlédli jsme do klenotnice   
a prozkoumali krásy tohoto impozantní-
ho místa. 

Návštěva Židovské obce
19. června se pak někteří žáci 9. ročníku 
zúčastnili pod vedením paní učitelky 
Martinů exkurze do Židovské obce Olo-
mouc a Arcidiecézního muzea. Žáci se 
dozvěděli spoustu informací a zajíma-
vostí ze života židovské komunity, pra-



Program nebyl jenom o povídání, násle-
dovala i praktická část - například jsme 
si ve trojicích zkoušeli, jak zastavit krvá-
cení, co dělat když si někdo zlomí nohu, 
omdlí... Za mě to bylo super a hodně na-
učné. Takhle když se nám všem něco 
přihodí, budeme vědět, co dělat a jak 
jednat. Za mě se i naše třída bavila. 
Tenhle program nebyl jenom pro nás, 
zúčastnila se jej také třída 7. B, ti jej měli 
1. - 3. hodinu.  

Nikol Kalábová, 7. A

V úterý 28. května probíhal u nás ve tří-
dě 7. A  4. - 6. vyučovací hodinu pro-
gram první pomoci. Přijela za námi paní, 
která nám vyprávěla vlastní zážitky, 
které zažila za 24 let, co pracovala u po-
licie. A nepovídala jenom ona, i my jsme 
měli prostor se vyjádřit nebo o něčem 
diskutovat. 

Když se řekne: „první pomoc“, většina    
z nás ví, co to znamená. Zkusit si to však 
na vlastní kůži, a to přímo ve škole, byl 
skvělý a nezapomenutelný zážitek. Co 
vše jsme mohli 28. května díky progra-
mu První pomoci vyzkoušet? Pečovat    
o raněné, umět pomoci, když se někdo 
dusí, je někomu špatně nebo nedýchá.

Program první pomoci

Část programu byla věnována i nyní 
hodně diskutovaným tématům s droga-
mi a kouřením. 
Všechny zmíněné věci určitě hodně       
z nás obohatili a pomohli nám utvářet si 
vlastní názor. Tento program hodnotím 
velmi kladně a hodně přínosně. Děkuji 
za zorganizování a doporučuji vyzkou-
šet všem ostatním žákům. 

Za 7. B Šarlota Hlaváčová

Uvědomění si, že hlavní myšlenka toho-
to programu je vlastně záchrana života, 
pomoc druhému, to je to nedůležitější. 

Pouring

Gabriela Navrátilová,
Veronika Habáňová

Poslední tvorba z výtvarného kroužku    
v tomto školním roce. Děti si vyzkoušely 
techniku pouring na plátno. Jednalo se    
o tzv. Dirty pour, což je technika akry-
lového lití, kdy se různé barvy nalijí do 
kelímku a pak se překlopí na plátno. 
Plátno pak žáci nakláněli do stran, fou-
kali do barev, a tím mohli výsledný efekt 
ovlivnit. Na některých obrazech je mož-
né vidět i použití silikonového oleje. Ten 
moment překvapení byl vážně kouzelný. 
Tvorba všechny velmi bavila.

FOTO - pouring

VÝTVARNÉ OKÉNKO
Muchláž
Osmáci si zkusili kresbu a muchláž na téma UMĚLCI.

Pozdravy
z výtvarného kroužku
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Dobrý den, mé jméno je Victoria Plachá 
a budu vám vyprávět o svém koníčku - 
sportu. Tancuji už sedm let za taneční 
skupinu Rytmus Olomouc. Věnuji se 
disco dance a contemporary formacím. 
Každoročně se účastníme celorepubli-
kových i mezinárodních soutěží. Taneční 

Máte či nemáte rádi tanec? Tentokrát 
jsme položili pár otázek naší spolužačce 
Victorii Plaché, pro kterou je tanec vel-
kou vášní a láskou, věnuje se mu odma-
lička. Vicky je usměvavá, energická 
slečna a naši školu reprezentuje na 
mnoha sportovních akcích. Ptali jsme se 
jí, kdy a jak se k tanci dostala, kdo ji       
k němu přivedl a jaké byly její začátky, 
jakému druhu tance se věnuje, co ji při 
trénincích nejvíce baví, zda se účastní 
tanečních soutěží a vystoupení a jak to 
má s trémou, co pro ni v životě tanec 
znamená a co je na tomto koníčku nej-
těžší, jaké slavila největší úspěchy, jaké 
má vysněné cíle a jaká přání by si chtěla 
splnit…

Spolužáci pod lupou
sezóna se dělí na podzimní a jarní tour.  
V podzimní tour tancuji malou skupinku 
contemporary (7 tanečnic) a improvi-
zační sólo. V jarní sezóně tancuji velké 
formace disco dance a contemporary 
(24 tanečnic). K mým největším úspě-
chům patří nominace na IDO (mistrov-
ství Evropy) s duem. Tato soutěž byla 
tím nejlepším, co jsem mohla zažít, po 
boku jsem měla tu nejlepší a nejšikov-
nější kamarádku Domes, se kterou jsem 
tančila tři roky v duu. S formacemi jsme 

DĚKUJU A MILUJU.

dosáhli v průběhu let mnoho medailo-
vých úspěchů, ať už na Mistrovství Mo-
ravy nebo na Mistrovství České repu-
bliky. Tancování mi přineslo nejen lásku 
k tanci, ale především nejlepší kama-
rádky, které nazývám “micinky”. Samo-
zřejmě nejvíc jsem vděčná svým rodi-
čům za podporu a obětavost. Bez jejich 
podpory bych se tanci věnovat ne-
mohla na takové úrovni. 

Victorka

Letošní rok se sedmáci vydali do Prahy 
na exkurzi. Já jsem letos sedmák, takže 
jsem se této exkurze účastnila. Ještě 
před začátkem cesty jsme si dali sraz      
v Olomouci v 7:00 ráno před nádražím. 
Byli jsme tam jen 7. A. Třída 7. B si dala 
sraz uvnitř ve vestibulu. Potom co jsme 
se sešli, vyjeli jsme vlakem směr Praha. 
Po cestě se nic moc nedělo. Cesta trvala 
2 hodiny a 30 minut. Po příjezdu na hlav-
ní nádraží, vydali jsme se směrem na 
Václavské náměstí, šli jsme na metro     
a jeli na Malostranskou. Z Malostranské 
jsme šli na Pražský hrad. Prošli jsme přes 
nádvoří a vyfotili jsme se u ostrahy. Do-
konce jsme viděli výměnu hradní stráže 
a za mě to bylo hustý. Vyfotili si výhled   
a vyrazili na Petřín. Tam jsme dostali na 
hodinku a půl rozchod. Někteří z nás se 

Exkurze do Prahy  
vydali na rozhlednu, nebo do zrcadlové-
ho bludiště, někteří stihli obojí. Potom 
nás čekala cesta na Kampu. Moc se mi 
tam líbilo. Co jsme si prohlédli Kampu, 
čekal na nás Karlův most. Hezky jsme se 
prošli a po cestě jsme potkali pár bezdo-
movců. Z Karlova mostu jsme směřovali 
na Staroměstské náměstí. A jen taková 
zajímavost, na Staroměstském náměstí 
bylo popraveno v 17. století 27 českých 
pánů. Poslední zastávka, poslední roz-
chod a hurá na vlak. Cestou zpátky jsme 
jeli Valašským expresem. Na olomoucké 
nádraží jsme dorazili až ve 20:00 hodin. 
Tento výlet se mi moc líbil a určitě bych 
byla ráda, kdybych si ho mohla zopako-
vat. 

Nikol Kalábová, 7. A

V pondělí 17. června se naše sedmé 
ročníky účastnily výletu do Prahy. 
Jednalo se o celodenní školní výlet s pří-
jemným poznáváním a prezentacemi 
našeho hlavního města Prahy. Do Prahy 
jsme odcestovali v sedm hodin ráno vla-
kem z Olomouce, abychom zahájili po 
příjezdu do Prahy výšlap na Petřín a na-
vštívili Pražský hrad. Tam jsme dorazili 
metrem. Zavítali jsme i do zrcadlového 
bludiště, kde jsme se dost nasmáli a pu-
tovali dál Prahou až na Karlův most        
a Staroměstské náměstí. U každé pa-
mátky jsme měli po skupinkách připra-
vené prezentace a ostatním spolužá-
kům jsme památku několika větami 
prezentovali. 
Výlet byl tedy zaměřen především na 

historické památky a díky připravenosti 
jsme získali i bohaté vědomosti. Počasí 
nám úžasně vyšlo a děkujeme za nád-
herně strávený den. Celkem jsme ušli 
krásných 17 km a nohy nás bolely ještě 
druhý den v avicích. Cestu zpět většina 
z nás ve vlaku prospala. Velmi děkujeme 
za perfektní atmosféru, odvahu i pocho-
pení paní učitelce Evě Friesnerové, paní 
učitelce Gabriele Navrátilové a paní 
učitelce Daniele Žádníkové. Těšíme se 
na další školní rok a společné výlety. 

Za 7. B Hlaváčová Šarlota 
 

exkurze do Prahy očima Jaroslava Khanina

3x archiv V. Plaché
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Veselý 
obřadný 

tanec

Domácky 
Adolf

Mládě 
kachny

Obdiv 
(knižně)

Obyvatel 
pomyslné 

Arábie

Zdrobně-
lina 

Tomáše

Mužské 
jméno 
(26. 4.)

sny 
(obráceně)

Zdají
se mu

Zn. pro 
zápis 
hudby

1
Tajenka

Zkr. am. 
firmy 

(General 
electric)

VELKÝ
TÝNEC

Dívčí 
jméno

Jenom 
(nářeč.)

Iniciály 
herce 
Sloupa

Autorem výroku v tajence červencové křížovky je Apu-
leius (asi 125 - 180)platónský filozof a latinsky hovořící    
a píšící řečník.
Tajenka z červnového čísla zní: Každému prospívá to, co od-
povídá jeho určení a přirozenosti. Správnou odpověď 
zaslala a výherkyní se stává paní Bc. Kateřina Paličková     
z Velkého Týnce. Gratulujeme.
Správné znění tajenky zašlete poštou, e-mailem nebo ho zate-
lefonujte na Obecní úřad Velký Týnec, Zámecká 35, 783 72, Velký 
Týnec, telefon.: 585 151 111, e-mail: sekretariat@velkytynec.cz 
a to do konce aktuálního měsíce.

Domácky 
Svatava

Odhalené

Špice

VELKÝ
TÝNEC

Holý

Neurčitá 
základní 
číslovka

Lenivá

Jinam

VELKÝ
TÝNEC

Slovensky 
jinde

Jásot

Cit

Tuzexová 
platidla

Asi 
(básn.)

Přílišná 
zdvořilost

Zn. ve 
tvaru 

vlnovky
Vězení

Moha-
medova 
matka

Vhodněji 
(hovor.)

Mýtina

Zápas-
nický 
chvat

Obrněná 
vozidla

VELKÝ
TÝNEC

Tajenka
2

Neobuta

MPZ 
Sovět-
ského 
svazu

Hedvábí 

Opičí

Velko-
městské 
zplodiny

Koření

Star. zn. 
počítačů

Řecké 
písmeno 
(obráceně)

Král 
pouště

Římsky
11

Chem. 
značka 
bismutu

Puls

Smrt 
dobytka

Pokolení

VELKÝ
TÝNEC

Mohyla

Slovensky 
ary

Hudební 
dílo

Dopustit 
se

Evrop. 
federace 
kopané

Seve-
rozápad

Rusky 
tento

Kainův 
bratr

Překru-
covat

4
Tajenka

Sadomaso 
(bondage 
discipline)

Psycho-
tropní 
látka

Ženy 
(nářeč.)

Zbožňova-
ná osoba

Pás ke 
kimonu

Neši-
kovně

 

Tilda, 
Uefa,

Pomůcka
Air, 

Ámina, 
Etot,
Otis,

Yzop

VELKÝ
TÝNEC

VELKÝ
TÝNEC

Právem

Doupata

Chycený

SUDOKU

Star. vztaž. 
zájmeno

Otisk 
sazby

Drnkati

Telefo-
novat

Druhová 
číslovka 

(100)

Násada
k sekeře

Zhoubná 
choroba

Cukerný 
roztok

Jm. spis. 
Pavla

Upravit 
lůžko

Ruský 
souhlas

Slovensky 
jde

TÝNECKÉ LISTY40 KŘÍŽOVKA

Leonberg 
(SRN)

SPZ 

Budova 
se stáním 
pro loko-
motivy

Římsky
14

Kolem 
(kniž.)

Spoj jeh-
lou a nití

Zkr. de-
mokrat. 

unie

Tenisový 
úder

Zásoba

Komen-
ského jm. 

(krátce) 
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(Herz)
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Štíhlé 
stromy
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Chem. zn. 
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Chumáč 
rostlin
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Byznysmen s pauzákem
Před 15 lety s partou kamarádů založil 
Cirk La Putyka a přestavěl pro něj zniče-
nou budovu v pražské holešovické trž-
nici. „Vybudovat divadlo ve zcela nedi-
vadelním prostoru, bez jakýchkoliv zku-
šeností a bez jakéhokoliv finančního 
zajištění, to byl fakt dost šílený projekt. 
Asi by mě to nikdy nenapadlo a určitě 
bych to tak dlouho nevydržel, kdybych 
neměl ADHD,“ říká Rosťa Novák.

Cirk La Putyka je na české divadelní scé-
ně výjimečný úkaz. Na tom se shodnou 
všichni. Divadelníci přitom řeknou, že je 
pro ně moc cirkus. Pro tanečníky je zase 
příliš divadlem a pro cirkusáky? Moc ta-
nec a moc divadlo. V praxi to vypadá 
tak, že každé představení může mít 
úplně jiné publikum a přesně to pova-
žuje Rosťa Novák za výhodu při úspěš-
ném podnikání. A Cirk La Putyka také 
úspěšný je.
„Když jsme před patnácti lety company 
zakládali, řešili jsme jen, co a kde bude-
me hrát. Teď máme dvě company, stá-
lou scénu i cirkusové šapitó, plánujeme 
už sezonu 2028/2029, prodáváme 
představení do zahraničí, připravujeme 
řadu eventů a také se zabýváme firemní 
kulturou, vzděláváním i třeba otázkou, 
jak získat mladou generaci či jak řešit 
druhou kariéru končících performerů.“
Stárnoucí akrobaty a tanečníky v La Pu-
tyce nečeká předčasný důchod jako      
v jiných souborech, ale počítá se s nimi 
do budoucna, na jiných pracovních pos-
tech. Tohle pravidlo mě, přiznám se, 
překvapilo asi nejvíc. A pak ještě sám 
Rosťa Novák. Seděli jsme v jeho kance-
láři, prohlíželi tabulky a schémata a já si 
spíš přišla jako u vrcholového manaže-
ra, než u principála. Zvláště když ten 
principál mluvil jadrnou manažerskou 
řečí.

S Cirkem La Putyka jste v květnu 
slavili kulaté narozeniny tak, že jste 
uvedli představení Okamžik a kon-
cipovali jej jako ohlédnutí. Jak to 
tedy vlastně všechno začalo? 
Před patnácti lety jsme si říkali Divadlo 
Rosti Nováka, protože nikdo z nás ne-
věděl, jak to naše nadšení pojmenovat. 
Podívejte, tady mám třeba vstupenku 
do Divadla Archa v hodnotě 50 korun     
z 21. prosince 2008, což bylo naše 
vůbec první vystoupení. A na fotkách ze 
zkoušek jsou všichni zakládající členové 
souboru – třeba Petr Horníček, který teď 
má svoje Divadlo Bravo! v Braníku, je tu 
taky Vojta Dyk, Kuba Prachař, Honza 
Maxián, Jirka Kohout  a taky moje žena, 
která tehdy čekala našeho nejmladšího 
syna Šimona a přitom vymýšlela kostý-
my, což koneckonců dělá dodnes. První 
opravdová premiéra se konala pak     
21. 4. 2009 v divadle La Fabrika. 
 
Kolik vás tehdy bylo?
Na první zájezdy jsme si objednali spací 
autobus a vešli jsme se tam. Na jevišti 
nás bylo 13, celým tým pak čítal okolo 
20 lidí: zvukař, osvětlovač, dva technici, 
dva produkční, z nichž jeden byl můj 
brácha, finanční ředitelka, kostymér-
ka…
 

Jsou to dnes dvě company. Cirk La Puty-

Takže ten váš „barák“ už dávno ne-
ní jen parta nadšených divadelníků, 
ale firma. Jak funguje?

Na denní bázi to odhaduju na nějakých 
130, v širším okruhu pak 150 lidí. Celko-
vě za ty roky prošly „barákem“ stovky 
lidí a podílely se na desítkách projektů.
 

A kolik je vás dnes?

ka, obecně prospěšná společnost, a Jat-
ka 78, která jsou úředně ústav. Obě 
společnosti stojí na třech pilířích. Ten 
první a zásadní pilíř jsou prodané vstu-
penky. Do covidu představovaly 82 pro-
cent našich celkových příjmů, dnes je to 
okolo 75 procent. Ten pokles nás mrzí, 
ale stejně jsou to výborná čísla. Co vý-
borná! Nádherná čísla, která nám dávají 
svobodu. A také skvělá čísla v kontextu 
příspěvkových organizací města Prahy.
 

Jsou to křehké váhy a my se pohybuje-
me, řekl bych, v hraničních polohách. 
Vše, co tady vzniká, je na bázi nezávislé 
kultury, přičemž některé projekty jsou 
velmi riskantní z ekonomického hledis-
ka, protože se rozhodně nedají počítat 
do mainstreamu. Třeba představení 
Black Black Woods, které trvalo šest 
hodin a režíroval jej řecko-slovenský 
tandem Jozef Fruček a Linda Kapetanea, 
by se ze vstupného určitě nezaplatilo. 
Ale pak máme řadu představení, která 
ročně navštíví desetisíce lidí a vydě-
lávají. Prostě se pohybujeme přesně na 
hranici diváckého a experimentálního 
divadla, což je skvělé – ale i náročné. 
 

A těch zbylých 25 procent příjmů?

 

Druhý pilíř představují dotace a granty 
od Magistrátu hl. m. Prahy, ministerstva 
kultury, někdy i z evropských projektů.  
A třetí pilíř je partnerství, sponzoring, 
mecenášství a patroni. V letošním roce 
příjmy z těchto dvou zdrojů byly takřka 
vyrovnané.

Myslím, že jsme jedna z mála company   
v tomto nezávislém sektoru, která od 
svých počátků spolupracuje systema-
ticky se sponzory, s většinou z nich při-
tom dlouhodobě. Celých 15 let nás 
podporuje Budějovický Budvar, několik 

Sponzoři jsou vám nakloněni?

Nicméně, nebude asi nikdy reálné, 
abyste se uživili jen ze vstupného.

Žádosti o dotace a granty, jednání  
s donory… To je poměrně těžká prá-
ce, ne?

 

Řekl bych, že je to nekončící péče a ne-
končící starost, které se dnes ve firmě 
věnuji já a nejméně další tři lidi, včetně 
Ondřeje Vykoukala, který je od loňského 
září výkonným ředitelem Jatek i Cirku La 
Putyka. Společně se přitom snažíme      
s partnery vymýšlet stále něco nového, 
vlastně je to dost kreativní práce. Třeba 
zrovna teď se soustředíme na mece-
nášství, to jsme zatím v partnerském 
portfoliu moc neměli. A první oficiální 
mecenáškou se stala Pavlína Saudková, 
která nám také pomáhá s foundrai-
singem, druhými mecenáši jsou manže-
lé Baudyšovi. Partnerem Jatek 78 se mů-
žete ovšem také stát jako patronka 
divadla, přičemž s námi budete sdílet 
řadu zážitků i v zákulisí.

roků jsme měli partnerství také s ČSOB, 
od letoška jsme zavedli sdílené gene-
rální partnerství s PPF a ČEZ. Bez těchto 
partnerů bychom určitě nemohli dělat 
nový cirkus, tak jak jej děláme. Se sku-
pinou PPF se zaměřujeme na zahraniční 
projekty a naše vystupování po světě, 
pro ČEZ je zajímavá Praha a regiony.      
A pak jsou také partneři, kteří nám ne-
dávají peníze, ale umožňují nám zefek-
tivnit provoz. Třeba Toyota ČR nám šetří 
náklady na pronájmu aut, jezdíme s je-
jími vozy nejen po ČR, ale třeba také při 
turné po Kanadě, v New Yorku. Díky PPF 
a její nadaci jsme nejen přestáli covid, 
ale mohli jsme rychle pomoci studen-
tům Kyjevské akademie s projektem 
Boom, který měl premiéru ve skotském 
Edinburghu na Fringe festivalu. Minister-
stvo kultury nám zase pomohlo, když 
jsme rozjížděli vysílání terestriální sta-
nice Televize Naživo. Od jara 2020 vznik-
lo 70 premiér a na 30 živých přenosů     
z divadel. Jo, to byl úplný úlet, ale bylo 
úžasné, jaký měl ohlas. 

 

 

To neděláme tak často, protože primární 
je divadlo a diváci. Už v květnu spouští-
me prodej vstupenek na září až leden, 
na začátku října pro únor až červen, 
plánujeme tedy hodně dopředu, což 
eventové agentury a firmy nedělají.  
Máme samozřejmě ještě jeden zdroj 
financí a to je prodej představení do za-
hraničí. Letos jsme už byli v Belgii, Ně-
mecku, Francii, teď nás čeká Maďarsko, 
vloni to byla Amerika, Kanada, Polsko, 
Slovensko. O tohle se stará booking de-
partment, což je zase sedm lidí včetně 
CEO a jednoho agenta v Berlíně. V nej-
bližší době chceme najmout také agen-
ta ve Francii a ve Švédsku. 

Na to máme zvláštní eventový depart-
ment. Ideální je, když si firma koupí celé 
představení a my jej odehrajeme v na-
šich prostorách, kde se pak koná i event. 
Velmi inspirující pro nás je ale i možnost, 
když hrajeme na objednávku pro klien-
ty třeba ve Fóru Karlín, 02 Universum,    
v čističce v Bubenči, v Anežském kláš-
teře, nebo i ve Španělském sále na Praž-
ském hradě. To jsou výjimečné projekty, 
při nichž vytvoříme koncept přesně na 
míru pro klienta. Někdy k takovému 
představení vznikají i nové kostýmy, no-
vá hudba. Třeba Porsche si takové před-
stavení objednalo při uvedení nového 
elektromodelu, pozvalo na něj 150 top 
influencerů z Evropy a vytvořilo nám 
podmínky, které bychom si v divadle 
nikdy nemohli dovolit – se supermoderní 
jevištní technologií, světly, s mappin-
gem a projekcí, se špičkovým caterin-
gem. Takové eventy děláme tři čtyři do 
roka. Vždycky je to kreativní projekt, 
který realizujeme od konceptu až po 
catering.

Přitom ale také pronajímáte Jat-
ka78 pro nejrůznější firemní akce. 

Nabízíte také vystoupení pro firmy, 
organizujete eventy…

Rostislav Novák mladší, tak se podepisuje oficiálně, ale všichni mu prostě říkají Rosťa. Potomek starého loutkářského rodu 
Kopeckých v roce 2008 vytvořil společně se svým bratrem Vítem a partou kamarádů projekt La Putyka, který kombinoval 
akrobacii, tanec, loutky a sportovní výkony tak neotřelým způsobem, až přerostl v divadelní soubor Cirk La Putyka. Ten si za 15 
let své existence už vydobyl výjimečné a také nezávislé postavení na české divadelní scéně, v poslední době stále častěji 
„boduje“ i ve světě. A byť už má generálního ředitele, který má na starost také Jatka78, Rosťa Novák je stále v centru všeho 
dění. V Cirku La Putyka působí i jeho rodiče, žena, synové...

Tomáš Nosil
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Složitá otázka. Dříve to bylo tak, že když 
se něco podařilo, ať už v divadle nebo    
v soukromí, prostě něco, co umožňuje 
uvědomit si pocit štěstí, živelně jsem to 
prožíval a setrval v tom poměrně dlouho 
dobu. Teď zjišťuju, že mi to štěstí vydrží 
stále kratší a kratší čas, protože mě 
válcuje denní exekutiva. A té je víc a víc. 
Vlastně, když si štěstí chci trochu vy-
chutnat, musím se zastavit a říct si: „Teď 
se něco podařilo, stop! Pojďme si to 
užít!“ Živelnost se vytrácí, není na ni 
čas. A to mi samozřejmě dost vadí. Proto 
jsme se před nedávnem rozhodli naši 
company zastropovat, víc ji už nerozši-
řovat. Mrzí mě to, ale teď odmítáme 
všechny uchazeče o práci v umělecké 
složce. Rozdělili jsme si také v company 
přesně odpovědnosti a cíle, abychom to 
lépe zvládali. A aby se z divadla právě 
nestala fabrika.
 

Mám lehkou mozkovou dysfunkci, jak se 
tomu říkalo v roce 1982, kdy mi to diag-
nostikovali. Ale víc už nedělali. Asi se to 
mělo řešit během dospívání, ale to se 
tehdy nechávalo plavat, takže to řeším 
až teď, posledních pět let. Teď se tomu 
říká ADHD a má to spoustu konsekvencí 
– já jsem třeba hyperaktivní, nedělá mi 
problém držet v hlavě 20 nápadů a řešit 
20 věcí paralelně vedle sebe a jít si za 
nimi.
 

Ono je to nejprve pro ostatní motivující, 
ale posléze je to pro všechny devastující 
včetně mě. K tomu připočtěte, že dlou-

Tak stoprocentně. Když si uvědomím, že 
15 let je třetina mého dosavadního 
života, je to hodně dlouhá doba. Tělo 
funguje jinak, vždyť máme „životnost“ 
jako vrcholoví sportovci. A před 15 lety 
se nám narodil nejmladší syn, prostřed-
nímu je dnes 19 a nejstaršímu 26 a já už 
vím, že pocit štěstí z divadla nebo z prá-
ce je jiný, než pocit štěstí z rodiny, z vě-
cí, které se dětem podaří. Do toho všeho 
se jistě propisuje i moje porucha cho-
vání, která dokáže spoustu věcí posou-
vat dopředu, ale taky spoustu věcí boří. 

Nevěděla jsem, že vaše potíže jsou 
až tak zásadní.

Cirk La Putyka je tedy středně velká 
firma. Ještě jste šťastný, jako jste 
byl na začátku?

Nesouvisí prchavý pocit štěstí         
i s tím, že už vám není pětadvacet?

To snad není vada, ale výhoda, ne?

Říkáte, že ADHD řešíte posledních 
pět let. Mám tomu rozumět tak, že 
chodíte na terapie a usilujete o to, 
abyste své hyperaktivní sklony 
potlačil? Není to vlastně škoda 
vzhledem k vašemu podnikání?

ho nevydržím na židli, furt se vrtím, mě-
ním pozici. Anebo píšu maily s chybami. 
Dříve jsem se za to styděl, teď už se ne-
bojím napsat: „Pokud tam vidíte hrubky 
a překlepy, omlouvám se. Já je nevidím, 
mám ADHD.“ Dřív jsem se neomlouval  
a lidi mi nadávali, co jsem to napsal za 
bláboly.
 
To jsou nepříjemné situace, chápu. 
Ale udržet dvacet nápadů v hlavě   
a makat na nich zároveň? To mi při-
jde skvělé vybavení.
Ano, to je jedna z pozitivních věcí na 
ADHD. Mám v naturelu asi zakódované, 
že si nemám nikdy klást malé cíle. Něco 
si vysním a jdu za tím, přelézám jednu 
překážku za druhou a i kdybych padl až 
na dno, zase se vyškrábu. A ještě se       
z toho namáhavého výstupu raduju. Kdo 
jiný by sebral odvahu a začal budovat 
divadlo takovéhoto formátu bez finanč-
ního jištění a ve zcela nedivadelním 
prostoru, jako jsou holešovická jatka, 
kdyby neměl tuhle poruchu? Člověka 
bez ADHD by to ani nenapadlo, natož 
aby ještě sháněl cirkusové šapitó.
 

Nejde o to potlačit, ale omezit. A doká-
zat pracovat sám se sebou. Já jsem dříve 
hyperaktivitu vnímal jako svůj přirozený 
naturel, ale neviděl jsem jeho druhou 
stranu: ty strachy, úzkosti, změny ná-
lad, problémy s vyjadřováním. To jsem si 
neuvědomoval, ale velmi to pociťovalo 
okolí, rodina, kolegové. Snažím se teď 
tomu nenechávat volný průběh, abych 
neubližoval. To se učím, bohužel jsem    
k tomu dospěl později, než jsem měl. 

Přišel za těch patnáct let okamžik, 
kdy jste s tím vším chtěl seknout?

 

Nikdy jsem neuvažoval o tom, že bych 
zavřel La Putyku. To je srdcová záleži-
tost, to nejde. Ale tak tři roky zpátky 
jsme došli do momentu, kdy jsme já, 
můj brácha a Štěpán Kubišta, bývalý ře-
ditel Jatek 78, chodili ke krizovému ma-
nažerovi a kladli si otázku, co dál? To byl 
čas, kdy se La Putyka oddělila od Jatek, 
vznikly dvě company a ty se začaly vzá-
jemně vytlačovat. Naštěstí jsme to 
ustáli, dohodli jsme se na odpověd-

 
Na place vás nebude drtit ta velká 
odpovědnost? 

 
Z povedené premiéry se už takhle 
neradujete?
Když se vrátím k úplně prvnímu před-
stavení La Putyky, do momentu, kdy 
spustila hudba, mám to furt v sobě. Ale 
to jsou prostě ty první silné okamžiky.      
I když… Vloni jsme měli premiéru v Mon-
trealu. Po 11 letech snažení jsme se do-
stali na jeden z nejprestižnějších festi-
valů s představením Runners a ohlasy 
publika i festivalového vedení byly tak 
nádherné, že mi to také stále rezonuje. 
A samozřejmě se raduju i z Okamžiku, 
představení, které vzniklo pro naše pat-
nácté narozeniny. Ano, ještě to funguje! 
Jsem rád, že jsme nezařaditelní, že pro 
divadlo jsme moc cirkus, pro tanec jsme 
moc divadlo a pro cirkus jsme moc ta-
nec, že tedy i každé představení má jiné 
publikum. V divadle se prostě stále něco 
mění, vyvíjí, překvapuje. To je skvělé.
 

nostech i limitech. A já třeba také proto 
letos udělal to rozhodnutí, že ustoupím 
od režie a vracím se k herecké profesi. 
Teď jsem měl možnost točit pár dní 
miniserii pro Českou televizi, čeká mě 
celovečerní film a moc se těším. 

Jako herec mám také odpovědnost, mu-
sím se se svým talentem a schopnostmi 
trefit do mantinelů, jež mi vytyčil režisér. 
Jako statutár dvou company jsem ale 
odpovědný i za ty mantinely, takže je to 
samozřejmě úplně jiný pocit, jiná tíha. 
Obloukem se vracím k vaší otázce         
o štěstí a doplňuji, že momenty štěstí si 
dnes často hledám mimo divadlo, s úpl-
ně jinými lidmi. Zase jsem se i vrátil do 
sportovního prostředí, a to skrze syna 
Matyáše, který trénuje oštěp a chce se 
dostat na olympiádu. Mě sport také 
stále strašně baví, inspiruje a motivuje. 
Když jsem asi před pěti lety absolvoval 
triatlon Ironman a dojel po 14 hodinách 
do cíle, žil jsem z toho několik měsíců. 

No, kdybych byl šéfem korporátu, uká-
zal bych vám teď super prezentaci na 
obrazovce. Já tu prezentaci taky mám, 
ale ručně nakreslenou na pauzáku, 
vlastně na dvou pauzácích.  Na jednom 
je struktura La Putyky, na druhém Jatek 
– a když ty dva pauzáky dáme přes sebe, 
uvidíte, čím budou tyhle dva podniky      

Dovedete si představit, co budete 
dělat s La Putykou za 15 let?

Irena Jirků

šéfredaktorka časopisu Finmag
Autorka je publicistka,

Ještě jsem asi nenašel tu hranici, proč 
bych to neměl dál dělat, stále mě to mo-
tivuje, inspiruje. Někdy si ještě přijdu 
jako objevitel. Jo, to je asi to štěstí, o kte-
rém jsme mluvili, byť si musím dávat už 
větší pozor, abych si jej užil. Taky mě 
baví přemýšlet o tom, že nemusí být je-
diným naším výstupem divadelní před-
stavení, ale můžeme vytvářet i něco 
jiného. Ať je to třeba knížka nebo film, 
nebo to může být kulatý stůl na téma 
kultura či donátorství v kultuře. Být mo-
tivátorem, předávat naše zkušenosti 
dál, vlastně i vyhledávat, oslovat 
nastupující generaci. To je taky fajn 
představa.

Rozhovor vyšel v časopise Finmag 2/ 2024

v horizontu nejbližších pěti let. V někte-
rých bodech se tyto dva separátní 
projekty překrývají: společné mají ve-
dení, tedy jednoho CEO, jednoho HR 
manažera, jednoho Head of production, 
jednoho Head of marketing, jednoho 
Technical director. A pak se tyto firmy     
v některých bodech oddělují. Například  
pro La Putyku je důležitý export, zatímco 
Jatka zajímá import. Na obou pauzácích 
je zase společný prostor pro Team de-
velopment, firemní kulturu. A také třeba 
pro druhou kariéru performerů, kteří      
z jeviště postupně odcházejí.
 

Samozřejmě! Počítáme s nimi, a to na 
různých pozicích v uměleckém i technic-
kém developementu. A při vzdělávání. 
La Putyka má třeba studio pro děti od tří 
let a pak také Booster, což jsou master-
classes pro lidi ve firmě, jež vedou pro-
fíci ze zahraničí a z různých oborů – od 
marketingu, managementu až po herec-
tví, akrobacii. A pak tu na těch pauzá-
cích máme také zakreslenou kolonku 
pro generaci Z. Jak ji dokážeme přivést 
na jeviště, jak do hlediště? To jsou otáz-
ky pro blízkou budoucnost.

Stárnoucím akrobati a performeři 
tedy neodejdou do předčasného 
důchodu, jak je v téhle branži zvy-
kem, ale dostanou u vás jinou prá-
ci? 

 
Tak se mi zdá, že v praxi tedy zrovna 
moc nebrzdíte.

KNIHA, O KTERÉ SE MLUVÍ

Bum! A další bum!

Osobní vyznání

Pamatuju si to z dětství docela dobře: 
jdeme po lesní cestě a můj soutěživý 
táta vítězoslavně volá: „Bum!“ A za 
chvíli: „Další bum! Vedu dva nula.“ Až 
když mu máma „nenápadně“ připo-
mněla, že jsem ještě dítě, nechal mě jít 
kousek napřed nebo předstíral, že znač-
ku nevidí, abych i já mohl šťastně vykřik-
nout: „Bum!“
V průběhu výletu pak inscenoval skóre 
tak, aby náš souboj připomínal ty nejna-
pínavější fotbalové zápasy, z nichž mno-
hé měl jako sportovní novinář možnost 
spatřit na vlastní oči.
Jako jedináček jsem byl vděčný za kaž-
dou hru, při které nás bylo víc pohro-
madě, takže bych tátu klidně nechal       
i vyhrát, aby byl spokojený. Hlavní bylo, 
že můžu jako čmuchající štěně pobíhat 

Turistická značka
44 tisíc kilometrů tradice

Marek Šálek

mezi stromy a hledat červenobílý, mo-
drobílý, zelenobílý či žlutobílý čtvere-
ček. Případně šipku. A hulákat na lesy: 
„Bum! Bum! Bum!“

Zlatá éra
Zde není poručníkování

či obmezování

Zdola, za pomoci vzdělanecké a podni-
katelské elity. Tak se rodila na konci de-
vatenáctého století síla Klubu českých 
turistů. Mladý spolek se kromě značení 
prvních tras věnoval výstavbě rozhle-
den, chat a nocleháren, za první repu-
bliky se stal největším soukromým uby-
tovatelem v zemi. Svou roli v jeho ros-
toucí popularitě hrálo i vlastenecké 
cítění, či chcete-li národovectví: v po-
hraničí se zápolilo téměř o každý kopec, 
docházelo i na potyčky.
„Chceme se cestováním vzdělávati        

a cestování po Čechách všemi způsoby 
podporovati, nejen vyhledávati krásné 
krajiny a pamětihodná místa, nýbrž je 
přístupnými a turistskému požitku způ-
sobilými činiti.“

V té době se zde turistikou zabývalo 

Tak znělo prohlášení v prvním čísle ča-
sopisu, který začal vycházet půl roku po 
založení Klubu českých turistů. Došlo      
k němu 11. června 1888 v pražské Měš-
ťanské besedě.
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BÁSEŇ MĚSÍCE

Prvním předsedou Klubu českých turistů 
se stal vlastenec, cestovatel a mecenáš 
Vojta Náprstek. Byť se ve funkci spíš jen 
ochomýtl a po půl roce rezignoval, vtiskl 
mladému spolku prestiž. Jeho nástup-
cem byl profesor Jaroslav Zdeněk, učitel 
zeměpisu a zakladatel České astro-
nomické společnosti, který po roce také 
odstoupil. Mužem, který v čele KČT 
vytrval následující čtvrtstoletí, se stal 
architekt Vratislav Pasovský.

přes dvacet německých spolků, většina 
z nich v příhraničí. Existoval i významný 
český, či přesněji moravský spolek: v ro-
ce 1884 byla založena Pohorská jednota 
Radhošť.

„Základním stavebním kamenem byly 
lokální pobočky zvané odbory, jejichž 
členy a podporovateli se stávali učitelé, 
právníci, lékaři, radní či starostové – 
zkrátka lidé, kteří měli v místě svého 
působení vliv a vážnost,“ říká mladý his-
torik Michal Bařinka, který se dějinami 
Klubu českých turistů dlouhodobě za-
bývá a sám je značkař.

Důležitou součástí klubové činnosti byly 
od počátku výlety. První organizovaná 
výprava se uskutečnila 5. května 1889   

Ve zmíněném Časopisu turistů se dále 
dočteme: „Úkol náš jest velmi rozsáhlý. 
Nejen že na naše bedra spadá celý vývoj 
české turistiky po stránce theoretické     
a literární, ale ještě větší práce spočívá 
v praktickém provádění vytčeného úko-
lu, neboť obor činnosti našeho klubu 
zaujímá rozsah celého království. Tím 
přicházíme k velmi důležité stránce naší 
organisace, a ta jest: v každém ohledu 
úplná samostatnost místních odborů. 
Zde není žádné poručníkování, žádné 
obmezování činnosti od ústředního vý-
boru. Naopak se hledí vždy k tomu, aby 
touto volností povzbuzovány byly naše 
odbory k podnikům novým, k čemuž vý-
bor ústředí poskytne své ochotné rady    
a pomoci jen tam, kde a pokud si toho 
odbor sám přeje.“

Druhý pochod se konal o dva týdny po-
zději pod vedením místního báňského 
rady, tentokrát se šlo přes zříceninu 
Valdek do Hořovic a Jinců. Původně byl 
výlet plánovaný jako jednodenní, ale 
kvůli bouři, která strhla a odplavila část 
železniční trati, se protáhl přes noc. 
Účastníci museli ke své nemalé rozmr-
zelosti přespat na tvrdých lavicích v od-
stavených vagonech na berounském 
nádraží a domů se vrátili až další den.

Šlo o náročnou akci, jejíž organizace se 

a podle historických pramenů se jí zú-
častnilo pětatřicet lidí. Přijeli vlakem do 
Karlštejna, kde na nádraží čekal místní 
hajný, aby se ujal role průvodce. Společ-
ně pak šli do Svatého Jana pod Skalou    
a odtud do Berouna.

V té době už se schylovalo k nejvýznam-
nější expedici v dějinách Klubu českých 
turistů – na Světovou výstavu do Paříže.

Účastníci zájezdu se vrátili ohromeni 
zejména Eiffelovou věží, tehdy nejvyšší 
stavbou světa. A rozhodli se vystavět     
v Praze její zmenšeninu.

neobešla bez komplikací: „Výbor doznal 
hmotných překážek tak značných, že 
mu nebylo lze ve vyjednávání pokra-
čovati. Neboť kladly si dráhy podmínku 
kauce 14 000 franků na 14 dní před 
vypravením vlaku. Na takový podnik se 
výbor nikterak odvážiti nemohl,“ píše 
Časopis turistů v říjnu 1889.
Naštěstí se objevil velkorysý mecenáš:    
z Vídně přišel dopis od „cestovního pod-
nikatelstva Schroeckelovy vdovy“, kte-
ré nabídlo vypravit vlak pro české turis-
ty a poskytnout „výhody co největší“. 
Výsledná dohoda zněla: „Kdyby se 
podařilo získati 200-250 osob, bude 
rychlovlak výlučně pro klub turistů zří-
zen.“
Přihlásilo se 363 lidí, tedy o třetinu více, 
než bylo členů klubu. Musely být vypra-
veny dvě soupravy, přičemž v Linci se 
připojilo ještě 150 cestujících z Haliče. 
Několikadenní cestu poznamenaly stíž-
nosti (například: „Po přestupu ve Švý-
carsku se v kupé tísnilo až 10 osob         
a mnozí museli pokračovat vestoje“), 
ale útrapy stály za to.

Těmto Věčným válečníkům

ale zároveň Zrádce!

Touha po věčném Bytí.

Přál si zemřít.

v které se mísila bojovná síla

kde jinak vládla tma...

dokázali si podmanit měsíční svit

Unute je Věčný,

...jemu podobní,

s měsíční krví,

Netoužil po slávě.

Nepřál si dlouhověkost.

Ba ani Věčný život.

přesto s odlišnými Prioritami.

Žít a také umřít jako smrtelník!

rodu šlechticů

Netoužil po přepychu.

Jako jiní...

Unute

vládl Věčným,

&

(tímto jménem byl křtěn)

nebyla cizí žádná krev;

a vnést světlo tam,

šeptala Železná rada.

Je trnem v oku Železné Radě,

neb tam, kde někdo zasel nenávist,

představenstvu s tvrdou kázní a 

výcvikem,

rovněž zastává titul Válečník smíření,

on sklízí válečná pole mírovým jednáním.

Unuteho (ne)smrtelnost zůstává stejnou 

záhadou

Nyní pátrá po své nové Identitě,

Věčným, kterým byl i On sám...

jako jeho další Osud...

Unute je Věčností samotnou, která vládne,

Nemůžeme mu to dovolit,

je jeden z Nás,

Nesmí zemřít!

za žádných okolnosti!

Unute Věčný,

v tichosti & beze svědků,

sňal ze sebe duši nesmrtelnou...

Stal se smrtelníkem,

jak bylo jeho zbožným přáním.

nesmí porušit naše Hodnoty - je to Zákon!

Musíte zabránit jeho smíření se smrtí,

Pokud Unute ještě žije,

jež pro něj byla vykoupením

kdy zemře v hrdinném boji...

Byl nadobro smazán ze světa?

Dějiny o něm náhle mlčí,

stejně jako o jeho dávné smrti,

přejme mu krásný konec.

Konec jako z eposu,

i vytouženou svobodou.

(pokud to není boj s jeho vlastním stínem).

Unute
král Věčný, Válečník smíření

Tomáš Přidal

Tomáš Přidal, básník, pu-
blicista a amatérský arche-
olog se narodil 10. května 
1990 v Olomouci. Debuto-
val básnickou sbírkou Stu-
dování mělkého kroku 
(Dauphin Praha 2020).    
Na webu Olomoucký deník 
v rubrice „čtenář reportér“ 
vychází jeho básně ve stře-
du a v neděli. 11. září 2021 
dostal uznání Mobelovy 
ceny 2020 za debutující 
sbírku. Publikoval poezii    
v měsíčníku Pevnost, kul-
turní revue Host, kulturním 

čtrnáctideníku Advojka, ve Tvaru, v antologii Nejlepší čes-
ké básně 2013 a v Almanaších české poezie: Ptáci z pod-
zemí (2013) Pastýři noci (2014) Rybáři odlivu (2015) 
Řezbáři stínů (2016) Řeka úsvitu (2017) Noc plná žen 
(2018) Delty domovů (2019) Cesta k hoře úsvitu (2020) 
Ohlédni se nezkameníš (2021). šech 31 básní ve sbírce 
Sblížení dvou nebes věnoval autor svým rodičům.
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Záhada č. 1:

ČERNÁ MUMIE ANEB MUMIE ČERNÁ

Stalo se v jednom z brněnských předměstí, v ulici zvané Hlodavá, v době přítomné. 
Hlodavá není možná pravé jméno. Zapomněli jsme si je poznamenat. Pamatujeme   
se jen, že jméno této ulice má cosi společného s jakýmsi hlodavcem. Jelikož 
považujeme za hlodavce i klokana, může být, že ulice se správné jmenuje Klokaní. 
Nebo Myší. Křečková. Vydří. Potkaní. Krysí. Morče-ová. Nebo vůbec něco, co hlodá, 
ani špatné svědomí nebo vykotlaný zub nevyjímajíc. Je patrně od nás moudré,         
že nejmenujeme žádného určitého hlodavce, nemáme-li jistoty, a tudíž, zvolivše 
prosté jméno Hlodavá, jsme nejen dokonale věcní, ale mimo to nikoho nekom-
promitujem.

Č
te

n
í 
n
a
 p

o
k
ra

č
o
v
á
n
í 
- 

E
d
u
a
rd

 F
ik

e
r 

- 
D

ě
ts

k
á
 r

a
p
s
o
d
ie

 -
 8

. 
d
íl

„P
o
d
le

 z
n
ě
n
í s

v
é
h
o
 p

ís
e
m

n
é
h
o
 z

á
v
a
z
k
u
 b

y
c
h
 v

á
s
 z

a
 k

m
o
tr

a
 u

z
n
a
t 
n
e
m

u
s
e
l,
” 
n
e
d
a
l m

u
 

n
a
š
tě

s
tí
 
d
o
m

lu
v
it
 
L
u
d
v
a
. 

„A
le

 
n
a
 
d
ru

h
é
 
s
tr

a
n
ě
 
n
e
z
á
le

ž
í 

v
a
ln

ě
 
n
a
 
to

m
, 

je
-l

i 
v
á
s
 

s
e
d
m

a
d
v
a
c
e
t 

n
e
b
o
 o

s
m

a
d
v
a
c
e
t.

 M
ů
ž
e
te

 t
e
d
y
 b

ý
t 

k
m

o
tr

e
m

, 
a
le

 j
e
n
 t

e
h
d
y,

 s
lo

ž
ít
e
-l

i 
p
ře

d
e
m

 m
é
m

u
 p

o
to

m
k
u
 d

o
 v

ín
k
u
 d

e
s
e
t 
ti
s
íc

 K
č
s
.”

L
u
d
v
a
 L

á
c
e
 o

b
c
h
á
z
e
l k

o
n
fe

re
n
č
n
í s

to
le

k
, 
u
 n

ě
h
o
ž
 p

a
n
 r
a
d
a
 s

e
d
ě
l,
 a

 z
a
p
á
li
v
 s

i c
ig

a
re

tu
, 

o
k
le

p
á
v
a
l m

u
 p

o
p
e
l n

e
p
o
z
o
rn

ě
 n

a
 z

á
d
a
.

„D
e
s
e
t 
ti
s
íc

, 
p
o
v
íd

á
m

,”
 z

a
š
tě

k
a
l 
L
u
d
v
a
, 
„č

e
s
t 
n
e
c
h
te

 s
tr

a
n
o
u
. 
Č
e
tl
 j
s
te

 s
m

lo
u
v
u
 v

 k
o
-

rá
n
u
?
” 

P
a
n
u
 r
a
d
o
v
i s

e
 z

a
tm

ě
lo

 p
ře

d
 o

č
im

a
.

„N
ic

.”

„J
á
…

” 
ře

k
l p

a
n
 r
a
d
a
 a

 z
a
k
u
c
k
a
l s

e
.

„V
íc

 b
y
 t
o
 n

e
m

o
h
lo

 b
ý
t?

”
„M

o
h
lo

. 
Já

 ř
ík

á
m

 m
in

im
u
m

. 
V
 t
o
m

 p
ří
p
a
d
ě
 m

ů
j 
s
y
n
 d

o
s
ta

n
e
 j
m

é
n
o
 i
 p

o
 v

á
s
. 
T
o
 u

ž
 j
e
 

fu
k
. 

P
o
n
ě
v
a
d
ž
 s

i 
to

 s
á
m

 u
jí
t 

ta
k
y
 n

e
d
á
m

, 
b
u
d
e
 m

ít
 m

o
je

 d
ít
ě
 d

e
v
ě
ta

d
v
a
c
e
t 

jm
e
n
. 

V
e
le

b
n
ý
 p

á
n
 s

e
 p

ři
 k

řt
u
 u

b
re

b
tá

, 
m

a
tr

ik
a
 s

e
 r
o
z
š
íř
í,
 d

o
m

a
 s

i 
p
o
ří
d
ím

 j
m

e
n
n
ý
 s

e
z
n
a
m

, 
a
 a

ž
 b

u
d
e
m

e
 k

lu
k
a
 v

o
la

t 
k
 o

b
ě
d
u
, 
z
a
č
n
e
m

e
 s

 t
ím

 v
e
 č

tv
rt

 n
a
 j
e
d
e
n
á
c
t.
”

„P
a
n
e
 L

á
c
e
…

” 
z
a
č
a
l p

a
n
 r
a
d
a
, 
la

p
a
je

 v
 t
m

á
c
h
 s

v
ý
c
h
 z

n
a
lo

s
tí
 p

o
 s

v
ě
tl
ý
c
h
 š

íp
e
c
h
 v

ě
d
ě
n
í,
 

ji
m

iž
 L

u
d
v
a
 r
o
z
m

a
ři
le

 s
tř

íl
e
l,
 „
b
y
lo

 b
y
 m

i j
is

tě
 v

e
lk

o
u
 c

tí
, 
k
d
y
b
y
c
h
…

”

„Z
n
á
m

 p
o
d
m

ín
k
y
…

”
„J

s
te

 n
o
v
ic

, 
to

 j
e
 n

a
 v

á
s
 v

id
ě
t.

 C
o
 j
e
 v

 k
lu

b
u
 n

o
v
é
h
o
?
”

„O
p
ra

v
d
u
 n

ic
?
”

„N
e
v
ě
d
ě
l 

b
y
c
h
,”

 
v
rt

ě
l 

h
la

v
o
u
 
p
a
n
 
ra

d
a
, 

p
ře

m
ít
a
je

 
u
s
il
o
v
n
ě
 
o
 
L
u
d
v
o
v
ě
 
z
á
h
a
d
n
é
m

 
p
o
h
le

d
u
, 
„l

e
d
a
…

”

P
a
n
 r

a
d
a
 s

e
 t

u
p
ě
 u

s
m

ív
a
l,
 a

le
 m

o
z
e
k
 m

ě
l 
v
e
 v

a
ru

. 
P
o
b
y
t 

p
a
n
í 
L
á
c
o
v
é
 v

 p
o
ro

d
n
ím

 
s
a
n
a
to

ri
u
 s

v
ě
d
č
il
 o

 t
o
m

, 
ž
e
 j
i 
o
d
ta

m
tu

d
 n

e
p
ři
v
e
z
o
u
 s

 G
io

g
li
e
m

 K
rň

o
c
h
e
m

 v
 p

e
ři
n
c
e
, 

n
ý
b
rž

 p
o
 p

ří
p
a
d
ě
 s

e
 s

k
u
te

č
n
ý
m

 n
o
v
o
ro

z
e
n
ě
te

m
, 

a
 G

io
g
li
o
 K

rň
o
c
h
 t

e
d
y
 n

e
m

lu
v
il
 v

 
p
a
r-

k
u
 o

 s
o
b
ě
, 

n
ý
b
rž

 o
 d

o
o
p
ra

v
d
ic

k
é
m

 k
o
je

n
c
i.
 P

a
n
 r

a
d
a
 s

i 
p
ro

z
a
tí
m

 z
je

d
n
o
d
u
š
il
 

ú
v
a
h
y
 t
ím

, 
ž
e
 a

d
o
p
to

v
á
n
í 
G

io
g
li
a
 K

rň
o
c
h
a
 d

o
 r
o
d
in

y
 L

á
c
ů
 z

 n
ic

h
 v

y
lo

u
č
il
, 
p
o
n
ě
v
a
d
ž
 s

e
 

m
u
 t
o
 s

te
jn

ě
 z

d
á
lo

 b
ý
t 
n
ě
ja

k
ý
m

 k
ru

tý
m

 o
m

y
le

m
. 
R
a
d
ě
ji
 s

i 
p
e
v
n
ě
 u

v
ě
d
o
m

il
, 
ž
e
 L

u
d
v
a
 

L
á
c
e
 u

d
rž

u
je

 s
ty

k
y
 s

 G
io

g
li
e
m

 K
rň

o
c
h
e
m

, 
c
o
ž
 p

ro
k
á
z
a
la

 j
e
d
n
a
k
 v

ý
p
o
v
ě
ď
 j
e
h
o
 t
c
h
y
n
ě
, 

je
d
n
a
k
 
d
o
p
is

, 
z
a
c
h
y
c
e
n
ý
 
v
 
B
rn

ě
, 

a
 
k
o
n
e
c
k
o
n
c
ů
 
i 

a
d
o
p
ta

č
n
í 

z
á
le

ž
it
o
s
t.

 
S
tř

e
d
e
č
n
í 

p
á
n
s
k
ý
 k

lu
b
 –

 n
ě
ja

k
á
 v

ý
s
tř

e
d
n
í 
s
k
u
p
in

a
 h

ý
ři
lů

 –
 s

i 
z
a
v
á
z
a
l 
s
p
is

o
v
a
te

le
 L

u
d
v
u
 k

m
o
t-

ro
v
s
tv

ím
 j
e
h
o
 d

ít
ě
te

, 
a
 L

u
d
v
u
 L

á
c
e
 t

o
 n

y
n
í 
z
ře

jm
ě
 m

rz
í.
 P

ís
e
m

n
ě
 t

o
 b

y
lo

 p
o
tv

rz
e
n
o
  

  
 

v
 z

á
p
is

c
íc

h
 k

lu
b
u
, 

k
te

ré
 a

s
i 
ti
 z

v
rh

lí
c
i 
n
a
z
ý
v
a
li
 k

o
rá

n
e
m

. 
S
tř

e
d
e
č
n
í 
p
á
n
s
k
ý
 k

lu
b
 s

e
 

s
c
h
á
z
e
l 
u
 V

il
é
m

a
 R

o
z
m

a
jz

la
, 
k
a
m

 L
u
d
v
a
 L

á
c
e
 o

m
y
le

m
 z

a
s
la

l 
s
v
ů
j 
d
o
p
is

, 
p
o
n
ě
v
a
d
ž
 n

a
 

G
io

g
li
a
 
K
rň

o
c
h
a
 
i 

n
a
 
k
lu

b
 
m

y
s
li
l 

s
o
u
č
a
s
n
é
, 

a
 
s
n
a
d
n
o
 
te

d
y
 
a
d
re

s
u
 
p
o
p
le

tl
. 

V
il
é
m

 
R
o
z
m

a
jz

l 
s
tř

e
d
u
 c

o
 s

tř
e
d
u
 p

ře
k
ra

č
o
v
a
l 

v
 z

á
jm

u
 a

 n
a
 p

řá
n
í 

S
P
K
 p

o
li
c
e
jn

í 
h
o
d
in

u
. 

S
e
n
z
a
c
e
 s

 č
e
rn

o
u
 m

u
m

ií
 i
 s

e
 s

p
ro

s
to

u
 d

á
m

o
u
 s

 k
n
ír
e
m

 b
u
d
e
 l
z
e
 d

o
s
ta

te
č
n
ě
 a

 j
is

tě
 

le
h
c
e
 
v
y
s
v
ě
tl
it
. 

A
 
p
o
k
u
d
 
jd

e
 
o
 
n
o
č
n
í 

v
lo

u
p
á
n
í,
 
je

 
v
y
s
v
ě
tl
e
n
o
 
u
ž
 
n
y
n
í.
 
K
o
rá

n
 
s
e
 

s
m

lo
u
v
o
u
 o

 k
m

o
tr

o
v
s
tv

í 
b
y
l 
u
lo

ž
e
n
 v

 z
a
d
n
í 
s
e
p
a
rá

tn
í 
m

ís
tn

o
s
ti
 h

o
s
ti
n
c
e
, 
k
d
e
 s

e
 k

lu
b
 

b
e
z
p
o
c
h
y
b
y
 s

c
h
á
z
e
l.
 P

a
n
 r
a
d
a
 s

i b
le

s
k
e
m

 v
z
p
o
m

n
ě
l,
 ž

e
 s

e
 t
a
m

 o
d
ja

k
ž
iv

a
 t
ik

a
lo

 „
v
 m

e
-

š
it
ě
”.

 
G

io
g
li
o
 K

rň
o
c
h
 
k
o
rá

n
 
p
ro

 
L
u
d
v
u
 
u
k
ra

d
l,
 
p
o
n
ě
v
a
d
ž
 
c
o
 
b
y
 t

a
m

 
b
y
l 

ji
n
a
k
 
p
o
-

h
le

d
á
v
a
l.
 O

 t
é
to

 l
o
u
p
e
ž
i 
p
a
k
 r
a
d
ě
ji
 k

lu
b
 i
 R

o
z
m

a
jz

l 
m

lč
e
li
, 
a
b
y
 n

a
 R

o
z
m

a
jz

la
 n

e
p
ra

s
k
lo

 
p
ře

d
rž

o
v
á
n
í 
p
o
li
c
e
jn

í 
h
o
d
in

y
 a

 n
a
 K

lu
b
 ř

a
d
a
 j
e
h
o
 v

ý
s
tř

e
d
n
o
s
tí
 –

 k
 n

im
ž
 b

e
z
p
o
c
h
y
b
y
 

n
á
le

ž
e
la

 č
e
rn

á
 m

u
m

ie
 i
 s

p
ro

s
tá

 d
á
m

a
 s

 k
n
ír
e
m

. 
P
ro

 V
il
é
m

a
 R

o
z
m

a
jz

la
 z

n
a
m

e
n
a
ly

 
s
tř

e
d
e
č
n
í 
s
c
h
ů
z
k
y
 S

P
K
 a

s
i 
p
ě
k
n
ý
 o

b
c
h
o
d
, 

k
d
e
ž
to

 ú
č
e
l 
S
tř

e
d
e
č
n
íh

o
 p

a
n
s
k
é
h
o
 k

lu
b
u
 

z
ů
s
tá

v
a
l 
z
a
tí
m

 n
e
ja

s
n
ý
 –

 a
č
k
o
li
 b

y
lo

 l
z
e
 s

o
u
d
it
, 
ž
e
 b

ě
ž
í 
je

n
 o

 n
e
m

o
rá

ln
í 
p
o
v
y
ra

ž
e
n
í.
 

Z
n
ič

e
n
ím

 s
m

lo
u
v
y
 o

 s
e
d
m

a
d
v
a
c
e
ti
 k

m
o
tr

e
c
h
 b

y
 s

i 
tř

e
b
a
 L

u
d
v
a
 L

á
c
e
 u

le
h
č
il
. 
N

y
n
í 
s
e
 

p
tá

, 
c
o
 j
e
 v

 k
lu

b
u
 n

o
v
é
h
o
. 
C
o
 b

y
 b

y
lo

. 
Ji

s
tě

 p
o
p
la

c
h
 n

a
d
 z

m
iz

e
n
ím

 k
lu

b
o
v
n
íc

h
 z

á
p
is

k
ů
. 

„T
e
d
y
 p

ře
c
e
 n

ě
c
o
,”

 ř
e
k
l L

u
d
v
a
 n

e
n
á
v
is

tn
ě
.

P
a
n
í 
tc

h
y
n
ě
, 
v
 k

u
c
h
y
n
i 
z
p
o
la

 u
to

p
e
n
á
 p

o
d
 v

ln
a
m

i 
s
p
ra

v
o
v
a
n
ý
c
h
 L

u
d
v
o
v
ý
c
h
 p

o
n
o
ž
e
k
, 

z
n
a
m

e
n
a
la

 s
ic

e
 z

 p
ra

c
o
v
n
y
 s

v
é
h
o
 z

e
tě

 u
ž
 c

h
v
íl
i 
n
ě
ja

k
ý
 h

lu
k
, 
s
ly

š
e
la

 t
a
k
é
 t
e
le

fo
n
, 
a
le

 
v
b
ě
h
la

 t
a
m

 a
ž
 k

d
y
ž
 o

d
ta

m
tu

d
 z

a
le

h
l 
a
ž
 k

 p
ů
d
ě
 s

tr
a
š
li
v
ý
 ř

e
v
. 
U

 p
ra

h
u
 z

m
rz

la
 ú

d
iv

e
m

  
n
a
 b

a
lv

á
n
e
k
 le

d
u
. 
L
u
d
v
a
 v

y
l a

 d
u
p
a
l,
 a

 o
b
jí
m

a
je

 v
y
d
ě
š
e
n
é
h
o
 r
a
d
u
 P

tá
č
k
a
, 
lí
b
a
l h

o
 s

tř
í-

d
a
v
ě
 n

a
 o

b
ě
 d

u
c
a
té

 t
v
á
ře

. 
A
 ř
v
a
l p

ři
to

m
 j
a
k
o
 p

ře
s
 le

s
y
:

„B
á
b
o
!”

 v
y
k
ři
k
l L

u
d
v
a
, 
„u

ž
 j
e
 t
u
! 
Já

 j
s
e
m

 o
te

c
!”

P
a
n
í 

tc
h
y
n
ě
 
s
e
 
m

o
ta

la
, 

p
o
n
ě
v
a
d
ž
 
ji
 
L
u
d
v
a
 
ro

z
to

č
il
 
ja

k
o
 
k
á
č
u
. 

P
a
n
 
ra

d
a
 
P
tá

č
e
k
, 

k
o
n
e
č
n
ě
 o

s
v
o
b
o
z
e
n
, 

k
le

s
l 
n
a
 p

o
h
o
v
k
u
. 

P
a
n
í 
tc

h
y
n
ě
 v

 ú
m

y
s
lu

 u
s
e
d
n
o
u
t 

v
e
d
le

 n
ě
h
o
 

u
s
e
d
la

 m
u
 n

a
 k

lí
n
. 
L
u
d
v
a
 v

y
tá

h
l z

e
 s

k
ří
n
ě
 lá

h
e
v
 k

o
ň
a
k
u
.

„P
ro

to
ž
e
 j
s
te

 s
ta

rá
 n

e
rv

ó
z
a
,”

 ř
e
k
la

 t
c
h
y
n
ě
 s

e
 š

ťa
s
tn

ý
m

 ú
s
m

ě
v
e
m

.

„Z
a
tí
m

 s
i 
m

ů
ž
e
m

e
 p

o
h
o
v
o
ři
t,
” 

m
la

s
k
a
l.
 „

K
o
rá

n
 v

á
m

 d
á
m

 s
 s

e
b
o
u
, 
m

á
m

 j
e
j 
ta

d
y.

 J
e
n
 

ji
m

 k
li
d
n
ě
 ř
e
k
n
ě
te

, 
ž
e
 j
s
e
m

 h
o
 u

lo
u
p
il
. 
S
 d

ík
y
 v

ra
c
ím

. 
M

ů
j 
z
á
v
a
z
e
k
 p

a
d
á
, 
p
o
n
ě
v
a
d
ž
 s

e
 

v
 n

ě
m

 m
lu

v
í 
je

n
 o

 s
y
n
o
v
i,
 n

ik
o
li
 o

 d
c
e
ři
. 
T
e
ď
 b

u
d
u
 h

le
d
a
t 
k
m

o
tr

u
 a

 n
e
 k

m
o
tr

a
, 
n
e
řk

u
li
 

k
rá

t 
d
v
a
c
e
t 
s
e
d
m

. 
O

s
ta

tn
ě
 s

e
d
m

a
d
v
a
c
e
t 
k
m

o
te

r,
 t
o
 b

y
 b

y
la

 t
e
p
rv

e
 h

rů
z
a
.”

„T
y
 z

la
te

j 
k
lu

k
u
! 

T
y
 t

lu
s
te

j 
a
n
d
ě
li
! 

T
y
 p

o
s
lu

h
o
 š

tě
s
tí
! 

T
y
 k

ra
s
a
v
č
e
 z

 B
rn

a
! 

T
y
 v

á
le

č
n
e
j 

k
a
m

a
rá

d
e
!”

„Z
a
c
h
ra

ň
te

 m
ě
!”

 s
té

n
a
l n

a
p
ro

ti
 t
o
m

u
 p

a
n
 r
a
d
a
 F

tá
č
e
k
.

„P
á
n
b
ů
h
 p

o
ž
e
h
n
e
j!
” 
ře

k
la

, 
„c

o
 s

e
 n

a
ro

d
il
o
?
” 

„H
O

L
K
A
!”

 z
a
řv

a
l L

u
d
v
a
 a

 v
le

p
il
 p

a
n
u
 r
a
d
o
v
i P

tá
č
k
o
v
i n

a
 b

a
ň
a
tý

 n
o
s
 h

u
b
ič

k
u
.

„N
a
p
ij
e
m

e
 s

e
” 

p
o
v
íd

á
, 
„n

a
 z

d
ra

v
í 
m

é
 d

c
e
ry

. 
P
a
n
e
 m

a
g
is

tr
rr

, 
v
ít
rr

r 
s
e
 o

b
rá

ti
l.
 S

m
lo

u
v
u
 

z
n
ič

il
 n

e
m

il
o
s
rd

n
ý
 o

s
u
d
. 
S
ta

l s
e
 z

á
z
ra

k
. 
L
é
k
a
ři
 t
v
rd

il
i,
 ž

e
 t
o
 b

u
d
e
 a

ž
 z

a
 t
ý
d
e
n
.”

*
 *

 *

*
 *

 *

P
a
n
í t

c
h
ý
n
ě
 s

e
p
ja

la
 r
u
c
e
 a

 k
v
ě
ti
n
y
 j
í z

a
s
e
 v

y
p
a
d
ly

.

„B
a
 n

e
, 
L
u
d
v
íč

k
u
,”

 p
íp

la
 p

a
n
í t

c
h
y
n
ě
, 
„č

e
k
a
lo

 s
e
 t
o
 c

o
 c

h
v
íl
i.
”

K
o
ň
a
k
u
 j

e
n
 u

lí
z
la

, 
o
tř

á
s
la

 s
e
 a

 v
rá

ti
la

 s
e
 d

o
 k

u
c
h
y
n
ě
. 

P
o
p
a
d
la

 p
o
n
o
ž
k
y,

 k
te

ré
 m

ě
la

  
  
 

v
 p

rá
c
i,
 a

 d
ír
a
 n

e
d
ír
a
 h

á
z
e
la

 j
e
 d

o
 k

o
š
ík

u
. 
N

a
s
tá

v
a
ly

 j
in

é
 s

ta
ro

s
ti
, 
Ž
á
d
n
á
 p

o
m

o
c
, 
L
u
d
v
a
 

m
ů
ž
e
 c

h
o
d
it
 t
ře

b
a
 b

o
s
, 
a
 v

ů
b
e
c
, 
te

ď
 s

e
 b

u
d
e
 t
ro

c
h
u
 o

d
b
ý
v
a
t 
i 
v
 o

s
ta

tn
ím

. 
T
o
 j
e
 n

e
v
y
-

h
n
u
te

ln
ý
 o

s
u
d
 k

a
ž
d
é
h
o
 n

o
v
ě
 p

ro
m

o
v
a
n
é
h
o
 o

tc
e
.

„H
a
! 
P
ro

č
 j
s
e
m

 b
y
l k

la
m

á
n
?
”

P
o
 s

e
d
m

é
 h

o
d
in

ě
 p

rý
 u

ž
 m

o
h
o
u
 z

a
 m

la
d
o
u
 m

a
m

in
k
o
u
 d

o
 s

a
n
a
to

ri
a
 p

ři
jí
t.

 V
š
e
c
k
o
 p

rý
 

je
 v

 n
e
jl
e
p
š
ím

 p
o
řá

d
k
u
.

„T
a
k
 t
e
d
y
 o

d
e
 d

n
e
š
k
a
 j
e
 n

á
s
 v

 r
e
p
u
b
li
c
e
 v

íc
,”

 p
ra

v
il
 L

u
d
v
a
 p

a
n
u
 r
a
d
o
v
i 
h
rd

ě
. 
„A

 v
y
 p

ři
-

v
e
z
e
te

 d
o
 B

rn
a
 n

á
ra

m
n
é
 z

p
rá

v
y.

”
L
u
d
v
a
 v

z
a
l b

u
d
ík

a
 a

 n
a
ří
d
il
 j
e
j 
n
a
 t
ři
 č

tv
rt

i n
a
 s

e
d
m

.

T
c
h
y
n
ě
 s

e
 v

z
p
a
m

a
to

v
a
la

 t
a
k
 d

a
le

c
e
, 
ž
e
 s

e
 r
o
z
h
o
d
la

 z
a
c
h
rá

n
it
 z

 p
ře

v
rž

e
n
é
 v

á
z
y
 p

é
řo

v
é
 

k
v
ě
ti
n
y,

 p
o
 n

ic
h
ž
 L

u
d
v
a
 š

la
p
a
l.

L
u
d
v
a
, 

s
le

d
o
v
á
n
 
le

s
k
n
o
u
c
ím

 s
e
 
z
ra

k
e
m

 
p
á
n
ě
 
ra

d
o
v
ý
m

, 
o
d
s
ta

v
il
 
tě

ž
k
ý
 
p
s
a
c
í 

s
tů

l,
 

p
o
k
le

k
l 
n
a
 p

o
d
la

h
u
 a

 o
d
p
o
č
ít
a
v
 p

ě
t 
p
a
rk

e
t 
o
d
 z

d
i 
p
o
d
 o

k
n
e
m

 a
 s

e
d
m

 o
d
 z

d
í 
s
o
u
s
e
d
n
í,
 

z
a
je

l 
k
a
p
e
s
n
ím

 n
o
ž
e
m

 d
o
 s

k
u
li
n
y
 a

 o
te

v
ře

l 
ra

fi
n
o
v
a
n
ě
 k

o
n
s
tr

u
o
v
a
n
o
u
 s

k
rý

š
. 
O

d
ta

m
-

tu
d
 v

y
ň
a
l 
s
il
n
o
u
 k

n
ih

u
 v

 k
ů
ž
i 
v
á
z
a
n
o
u
 a

 z
la

tý
m

 p
le

c
h
e
m

 v
 r

o
z
íc

h
 o

k
o
v
a
n
o
u
, 

s
e
tř

á
s
l 

d
v
a
 p

a
v
o
u
k
y,

 f
o
u
k
l d

o
 n

í a
 r
o
z
e
v
ře

l j
i.

„Z
d
e
 j
e
 o

ri
g
in

á
l z

á
p
is

u
,”

 u
k
á
z
a
l,
 p

o
lo

ž
iv

 o
te

v
ře

n
o
u
 k

n
ih

u
 p

ře
d
 p

a
n
a
 r
a
d
u
.

P
a
n
 r

a
d
a
 v

z
tá

h
l 
ru

k
u
 s

k
o
ro

 s
la

v
n
o
s
tn

ě
. 
Ž
e
la

n
é
 t

a
je

m
s
tv

í 
s
e
 p

ře
d
 n

im
 o

tv
ír
a
lo

 d
o
k
o
-

řá
n
.

- 
2
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 -



P
a
n
 ra

d
a
 o

d
v
á
ž
n
ě
 p

rá
s
k
l d

o
 č

e
rn

é
h
o
.

„M
ilý

 p
a
n
e
 L

á
c
e
,” p

ra
v
il s

 p
o
v
z
d
e
c
h
e
m

, „k
lu

b
 je

 p
o
b
o
u
ře

n
. N

e
d
á
v
n
o
 b

y
lo

 d
o
 h

o
s
tin

c
e
 

U
 h

ro
z
n
o
v
é
 k

a
p
k
y
 p

ro
v
e
d
e
n
o
 o

d
v
á
ž
n
é
 n

o
č
n
í v

lo
u
p
á
n
í a

 n
á
š
 k

o
rá

n
 z

m
iz

e
l.”

L
u
d
v
a
 n

a
je

ž
il o

b
o
č
í. Ja

k
 s

e
 to

 n
a
u
č
il, b

y
lo

 k
d
e
k
o
m

u
 z

á
h
a
d
o
u
. „Já

 v
ím

,” o
d
s
e
k
l. „M

n
ě
 

jd
e
 o

 to
, z

d
a
li u

ž
 s

e
 k

o
rá

n
 n

a
š
e
l.”

„N
e
n
a
š
e
l,” ře

k
l s

m
u
tn

ě
 p

a
n
 ra

d
a
, „s

tá
le

 je
š
tě

 m
á
m

e
 p

o
d
e
z
ře

n
í…

”
„N

a
 m

n
e
?
” v

y
je

l L
u
d
v
a
. „V

a
ru

ju
 v

á
s
!”

„T
o
tiž

, d
ra

h
ý
 p

a
n
e
 L

á
c
e
…

 u
v
a
ž
o
v
a
lo

 s
e
, ž

e
…

 o
v
š
e
m

 z
c
e
la

 p
řá

te
ls

k
y
…

 ja
k
o
 ž

e
rt…

 ta
 

s
m

lo
u
v
a
, tý

k
a
jíc

í s
e
 n

a
ro

z
e
n
í v

a
š
e
h
o
 d

ě
c
k
a
…

”
„H

ro
m

 
d
o
 
n
í! 

S
a
m

o
z
ře

jm
ě
 
n
a
 
to

 
m

y
s
lím

, 
k
u
d
y
 
c
h
o
d
ím

, 
a
 
p
ře

ju
 
v
á
m

, 
a
b
y
s
te

 
tu

 
z
a
tra

c
e
n
o
u
 v

ě
c
 u

ž
 v

ů
b
e
c
 n

e
n
a
š
li. A

le
 u

ž
 tu

 b
y
li je

d
n
o
u
 a

 m
u
s
e
li u

z
n
a
t m

o
je

 a
lib

i. 
V
y
řiď

te
 
jím

, 
ž
e
 
js

o
u
 
b
íd

á
c
i. 

S
a
m

i 
s
i 

s
 
tím

 
k
e
 
m

n
ě
 
z
n
o
v
u
 
n
e
tro

u
fa

li, 
p
o
s
la

li 
te

d
y
 

n
o
v
á
č
k
a
. Je

n
 z

 to
h
o
 d

ů
v
o
d
u
 v

á
s
 n

a
 o

d
c
h
o
d
u
 n

e
p
ře

ra
z
ím

, p
a
n
e
 m

a
g
is

trrr. P
ři m

é
 

p
o
s
le

d
n
í n

á
v
š
tě

v
ě
 B

rn
a
 b

y
l k

o
rá

n
 je

š
tě

 v
 n

a
p
ro

s
té

m
 p

o
řá

d
k
u
. O

d
 té

 d
o
b
y
 js

e
m

 s
e
      

z
 P

ra
h
y
 n

e
h
n
u
l. P

o
ro

u
č
ím

 s
e
 v

á
m

 z
d
v
o
řile

.”

„V
íte

, p
a
n
e
 L

á
c
e
,” p

ra
v
il, m

h
o
u
ře

 o
č
i, „v

 k
lu

b
u
 js

o
u
 c

h
y
tří c

h
la

p
íc

i. V
lo

u
p
á
n
í p

ro
v
e
d
l  

z
a
 v

á
s
 ja

k
ý
s
i G

io
g
lio

 K
rň

o
c
h
.”

„K
d
o
?
” ře

k
l L

u
d
v
a
 a

 h
rů

z
n
ě
 s

e
 z

a
m

ra
č
il.

„K
a
lif a

 v
e
z
íro

v
é
 m

ě
 u

p
o
z
o
rn

ili,” p
ra

v
il p

a
n
 ra

d
a
 la

s
k
a
v
ě
, „ž

e
 s

e
 a

s
i b

u
d
e
te

 tv
á
řit, ja

k
o
 

b
y
s
te

 h
o
 n

e
z
n
a
l.”

„N
e
z
n
á
m

. K
rň

o
c
h
lio

 G
lig

o
c
h
?
 C

o
 je

 to
 z

a
 m

o
n
s
tru

m
?
”

A
le

 
b
ě
d
a
, 

p
a
n
 
ra

d
a
 
P
tá

č
e
k
 
m

ě
l 

n
a
s
h
ro

m
á
ž
d
ě
n
o
 
již

 
d
o
s
ti 

d
ů
k
a
z
ů
, 

a
b
y
 
m

o
h
l 

n
a
 

d
lo

u
h
é
h
o
 s

p
is

o
v
a
te

le
 v

z
h
líž

e
t z

 n
íz

k
é
h
o
 k

ře
s
la

 s
 jis

to
to

u
. O

p
o
je

n
 ú

s
p
ě
c
h
e
m

, p
ře

h
lé

d
l  

i L
u
d
v
ů
v
 v

ý
ra

z
, p

ro
ro

k
u
jíc

í, ž
e
 s

e
 p

o
p
e
ro

u
.

A
le

 p
a
n
 ra

d
a
 s

e
 n

e
h
ý
b
a
l a

 z
a
č
ín

a
l s

e
 k

o
n
e
č
n
é
 tv

á
řit c

h
y
tře

.

„Č
lo

v
ě
k
 p

o
řá

d
 n

e
s
líd

í v
e
 v

š
e
c
h
 k

o
u
te

c
h
,” o

d
v
ě
til L

u
d
v
a
 z

u
řiv

ě
, „a

 v
ě
tš

í b
y
t b

u
d
u
 m

ít, 
a
ž
 m

i h
o
 o

u
řa

d
 p

řid
ě
lí.”

„Já
 n

e
js

e
m

 g
e
n
tle

m
a
n
,“ o

d
p
o
v
ě
d
ě
l L

u
d
v
a
, „to

 je
 o

 m
n
ě
 z

n
á
m

o
. Z

a
s
ta

v
te

 s
e
!”

„A
 c

o
 s

e
 tý

č
e
 m

é
 tc

h
y
n
ě
,“ d

o
d
a
l L

u
d
v
a
 v

e
 s

n
a
z
e
 v

y
m

lu
v
it s

e
 je

š
tě

 lé
p
e
, „m

o
h
l b

y
s
te

 
v
ě
d
ě
t, ž

e
 a

n
i n

e
jle

p
š
í tc

h
ý
n
ě
 n

e
s
to

jí z
a
 m

o
c
. Já

 v
á
m

, p
a
n
e
, tv

rd
ím

, ž
e
 m

ív
á
 z

á
c
h
v
a
ty, 

s
ly

š
ív

á
 n

á
š
 fi

k
u
s
 rů

s
t a

 p
o
d
o
b
n
ě
. N

e
c
h
á
 s

i v
š
e
c
k
o
 v

s
u
g
e
ro

v
a
t, je

 to
 s

la
b
á
 p

o
v
a
h
a
,      

v
 m

lá
d
í d

ě
lá

v
a
la

 m
e
d
iu

m
. K

d
y
b
y
s
te

 jí b
y
l ře

k
l, ž

e
 u

 n
á
s
 b

y
l n

a
 n

á
v
š
tě

v
ě
 Ja

n
 L

u
c
e
m

-
b
u
rs

k
ý
, b

y
la

 b
y
 to

m
u
 v

ě
řila

 ta
k
y.” 

„N
ic

 
n
e
d
ě
lá

, 
p
a
n
e
 
L
á
c
e
, 

n
ic

 
n
e
d
ě
lá

, 
o
n
 
je

 
m

e
z
i 

G
io

g
lie

m
 
K
rň

o
c
h
e
m

 
a
 
Ja

n
e
m

 
L
u
c
e
m

b
u
rs

k
ý
m

 p
ře

c
e
 je

n
 ja

k
ý
s
i ro

z
d
íl. V

rá
tím

 s
e
 d

o
 B

rn
a
 a

 p
o
d
á
m

 k
lu

b
u
 z

p
rá

v
u
. 

V
š
a
k
 
s
e
 
o
 
to

m
 
k
a
lif 

s
 
v
á
m

i 
d
o
m

lu
v
í 

s
á
m

. 
P
a
n
í 

tc
h
y
n
i 

d
e
jte

 
la

s
k
a
v
é
 
p
ro

h
lé

d
n
o
u
t 

n
e
u
ro

lo
g
e
m

. N
e
b
e
rte

 je
jí s

k
lo

n
y
 n

a
 le

h
k
o
u
 v

á
h
u
, je

d
n
o
u
 b

y
 s

e
 v

á
m

 to
 m

o
h
lo

 p
o
 

č
e
rte

c
h
 š

p
a
tn

ě
 v

y
p
la

tit.”

„M
ilý

 p
a
n
e
 L

á
c
e
, n

e
z
n
á
te

-li G
io

g
lia

 K
rň

o
c
h
a
 v

y, z
n
á
 h

o
 v

a
š
e
 p

a
n
í tc

h
y
n
ě
. S

d
ě
lila

 m
i,  

ž
e
 G

io
g
lio

 K
rň

o
c
h
 d

n
e
s
 p

ře
d
 č

tv
rto

u
 h

o
d
in

o
u
 o

d
 v

á
s
 o

d
e
š
e
l, a

b
y
 c

e
s
to

v
a
l z

p
ě
t d

o
 

B
rn

a
. A

…
” p

a
n
 ra

d
a
 s

i p
řid

a
l, „b

y
l p

rý
 v

a
š
im

 h
o
s
te

m
 n

ě
k
o
lik

 d
n
í. Je

 m
l s

 p
o
d
iv

e
m

, ž
e
 

js
te

    h
o
 v

e
 s

v
é
m

 b
y
tě

 n
e
z
a
h
lé

d
l, a

č
k
o
li je

 to
 p

o
m

ě
rn

ě
 m

a
lý

 b
y
t.”

„P
a
n
e
,” ře

k
l p

a
n
 ra

d
a
 s

 o
p
rá

v
n
ě
n
o
u
 o

b
a
v
o
u
 v

 h
la

s
e
, „ta

k
to

 ž
á
d
n
ý
 g

e
n
tle

m
a
n
 s

v
o
u
 

p
o
rá

ž
k
u
 n

e
p
řijím

á
!”

„T
o
 s

e
 h

o
 n

e
d
o
č
k
á
te

,“ u
s
m

ív
a
l s

e
 š

ťa
s
tn

ě
 p

a
n
 ra

d
a
.

P
a
n
 ra

d
a
 P

tá
č
e
k
, s

tá
le

 s
e
 u

s
m

ív
a
je

, z
d
v
ih

l s
e
 z

 k
ře

s
la

.

P
a
n
 ra

d
a
 s

e
 o

h
líž

e
l p

o
 k

lo
b
o
u
k
u
. K

d
y
b
y
 s

i h
o
 b

y
l v

s
a
d
il h

n
e
d
 n

a
 h

la
v
u
, b

y
l b

y
 m

u
 h

o
 

L
u
d
v
a
 L

á
c
e
 m

o
ž
n
á
 s

h
o
d
il p

lá
c
n
u
tím

, je
lik

o
ž
 s

e
 ta

k
 tv

á
řil. P

a
n
 ra

d
a
 s

e
 p

ro
to

 ro
z
h
o
d
l 

c
o
u
v
a
t k

 v
ý
c
h
o
d
u
 p

o
z
p
á
tk

u
. A

le
 L

u
d
v
a
 s

e
 tro

c
h
u
 s

e
h
n
u
l, v

y
s
u
n
u
l h

la
v
u
 d

o
p
ře

d
u
, 

u
k
á
z
a
l s

p
o
d
n
í z

u
b
y
 a

 š
e
l z

a
 n

ím
 k

ro
k
 c

o
 k

ro
k
.

„A
le

 v
 s

e
d
m

 h
o
d
in

 rá
n
o
, p

a
n
e
, p

ři z
trá

tě
 s

o
u
d
n
o
s
ti! V

liv
 a

lk
o
h
o
lu

, p
a
n
e
! S

ilá
c
k
ý
 

k
o
u
s
e
k
! T

ro
u
fa

l js
e
m

 s
i n

a
 d

v
a
c
e
t s

e
d
m

 k
m

o
trů

 a
 n

a
 to

lik
é
ž
 jm

e
n
 p

ro
 s

v
é
h
o
 s

y
n
a
! 

V
íte

, c
o
 to

 z
n
a
m

e
n
á
 p

ro
 m

u
ž
e
, je

n
ž
 s

e
 a

ž
 d

o
s
u
d
 tě

š
il ú

c
tě

 a
 v

á
ž
n
o
s
ti u

 s
v
é
 z

á
k
o
n
ité

 
m

a
n
ž
e
lk

y
?
”

„A
 p

ro
to

…
” ře

k
l L

u
d
v
a
, „m

u
s
ím

e
 s

e
 m

y
 d

v
a
 o

 to
m

 n
ě
ja

k
 d

o
m

lu
v
it, n

e
b
o
…

”

„Já
 to

 ře
k
l p

ře
d
tím

,” z
a
h
e
k
a
l m

rz
u
tě

 p
a
n
 ra

d
a
, z

ů
s
ta

v
 p

ro
 tu

 c
h
v
íli s

e
d
ě
t n

a
 z

e
m

i.

P
a
n
 ra

d
a
 n

e
u
p
o
s
le

c
h
l a

 p
ro

to
 s

e
 p

ře
v
a
lil p

ře
s
 ž

id
li, k

te
rá

 m
u
 s

tá
la

 v
 c

e
s
tě

. Je
lik

o
ž
 v

á
ž
il 

té
m

ě
ř 1

0
0
 k

g
, z

a
třá

s
ly

 s
e
 i k

la
p
k
y
 n

e
o
š
e
třo

v
a
n
é
h
o
 p

s
a
c
íh

o
 s

tro
je

 a
 p

a
n
 ra

d
a
 u

k
á
z
a
l 

L
u
d
v
o
v
i p

o
d
rá

ž
k
y.

„Z
a
v
á
z
a
l js

te
 s

e
…

”

„P
o
u
h
á
 p

o
le

h
č
u
jíc

í o
k
o
ln

o
s
t!” p

ra
v
il p

a
n
 ra

d
a
, z

tě
ž
k
a
 v

s
tá

v
a
je

. „N
e
jv

ě
tš

í s
tra

c
h
 z

e
 

v
š
e
c
h
 s

tra
c
h
ů
 n

a
 s

v
ě
tě

 je
 s

tra
c
h
 z

 v
la

s
tn

í m
a
n
ž
e
lk

y. T
o
 z

n
á
m

.”

„P
o
v
íd

a
l js

e
m

, a
b
y
s
te

 s
e
 z

a
s
ta

v
il,” p

ra
v
il L

u
d
v
a
, n

a
p
řím

iv
 s

e
 a

 z
a
lo

ž
iv

 ru
c
e
 n

a
 p

rs
o
u
, 

„a
 v

y
 n

a
 to

, ž
e
 n

e
js

e
m

 g
e
n
tle

m
a
n
.”

„T
o
 je

 je
d
n
o
. K

o
s
tk

y
 js

o
u
 v

rž
e
n
y, k

a
rty

 o
d
h
a
le

n
y. O

d
 n

e
š
ťa

s
tn

é
 b

itv
y
 u

 T
h
e
rm

o
p
y
l 

n
e
b
y
lo

 u
 m

n
e
 p

o
s
la

 ta
k
 n

e
b
la

h
é
h
o
 ja

k
o
 js

te
 v

y, p
a
n
e
 m

a
g
is

trrr. Ta
 n

e
š
ťa

s
tn

á
 s

m
lo

u
v
a
 

m
u
s
í z

m
iz

e
t z

e
 s

v
ě
ta

 s
tů

j c
o
 s

tů
j.”

A
le

 v
to

m
 m

u
 d

o
 to

h
o
 z

v
o
n
c
e
m

 ta
k
m

ě
ř k

ra
v
s
k
ý
m

 z
a
b
o
u
řil te

le
fo

n
.
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Z
a
 t

u
to

 p
ro

k
á
z
a
n
o
u
 č

e
s
t 

p
la

tí
 H

a
d
ž
i 
O

s
ra

m
 a

l 
R
a
h
a
t 

ih
n
e
d
 p

ě
t 

m
á
z
o
v
e
k
 v

ín
a
, 

a
 n

a
 

d
o
tv

rz
e
n
í 
z
á
v
a
z
k
u
 d

a
lš

íc
h
 p

ě
t,

 p
ři
 č

e
m

ž
 v

k
lá

d
á
 č

e
lo

 a
 p

ra
v
o
u
 n

o
h
u
 z

á
ro

v
e
ň
 a

 s
o
u
-

č
a
s
n
é
 n

a
 t
e
n
to

 k
o
rá

n
.”

„Č
e
lo

 a
 n

o
h
u
 s

o
u
č
a
s
n
ě
?
” 
v
y
tr

h
l s

e
 p

a
n
 r
a
d
a
, 
„j

a
k
 j
s
te

 t
o
 p

ro
v
e
d
l?

”
„T

a
k
h
le

,”
 ř
e
k
l L

u
d
v
a
 a

 u
k
á
z
a
l m

u
 t
o
. 
„A

 j
a
k
 v

y
?
”

„J
á
 j

s
e
m

 n
a
 t

o
 m

ě
l 
d
is

p
e
n
s
,“

 ř
e
k
l 
p
a
n
 r

a
d
a
 a

 č
e
tl
 d

á
le

: 
„H

a
d
ž
i 
O

s
ra

m
 a

l 
R
a
h
a
t 

s
e
 

p
o
d
p
is

u
je

 
p
o
d
 
to

to
 
u
je

d
n
á
n
í 

je
d
n
a
k
 
s
v
ý
m

 
jm

é
n
e
m

 
k
lu

b
o
v
n
ím

, 
je

d
n
a
k
 
jm

é
n
e
m

 
o
b
č
a
n
s
k
ý
m

. 
B
u
d
e
 p

ro
k
le

t 
a
 n

a
 v

ě
k
y
 t

v
rd

ě
 p

ro
n
á
s
le

d
o
v
á
n
, 

je
s
tl
iž

e
 s

v
é
m

u
 z

á
v
a
z
k
u
 

n
e
d
o
s
to

jí
.”

„H
m

, 
h
m

,”
 p

o
k
y
v
o
v
a
l p

a
n
 r
a
d
a
 z

a
m

y
š
le

n
.

„P
o
s
lo

u
c
h
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b
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á
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á
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 d
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v
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p
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 d
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 d
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 p
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 c
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á
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á
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á
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á
c
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 b
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 d
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á
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á
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á
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ď
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c
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á
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á
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á
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á
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b
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á
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 d
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á
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 c
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 p
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c
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p
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c
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á
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á
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á
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á
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a
ž
d
ý
 m

o
h
l z

v
y
k
n
o
u
t n

a
 to

,  
ž
e
 n

e
m

á
 ro

d
ič

e
.”

„A
le

 z
lo

d
ě
j k

o
rá

n
ů
.”

„B
ra

tre
m

. L
é
p
e
 ře

č
e
n
o
 s

trý
c
e
m

 m
é
h
o
 d

ě
c
k
a
. Z

a
 p

rv
é
 s

e
 n

e
o
d
v
á
ž
il p

o
ž
á
d
a
t o

 k
m

o
t-

ro
v
s
tv

í, p
o
n
ě
v
a
d
ž
 to

 b
y
 m

ě
 b

y
lo

 d
o
h
řá

lo
 p

ři tě
c
h
 o

s
ta

tn
íc

h
 s

e
d
m

a
d
v
a
c
e
ti, a

 z
a
 d

ru
h
é
 

a
n
i o

n
 n

e
v
ě
d
ě
l, n

a
ro

d
í-li s

e
 m

i k
lu

k
 n

e
b
o
 h

o
lk

a
. Z

a
 tře

tí s
tre

jč
e
k
 je

 p
ře

c
e
 je

n
o
m

 
v
la

s
tn

í k
re

v
, k

d
e
ž
to

 k
m

o
tr n

e
.”

„Je
 č

a
s
,” p

ře
k
řik

l h
o
. „M

u
s
ím

 d
o
 s

a
n
a
to

ria
. P

o
z
d
ra

v
u
je

 v
e
z
íry. Ž

e
 litu

ju
, a

le
 k

řtin
y
 s

e
    

u
 n

á
s
 b

u
d
o
u
 s

la
v
it v

 ú
z
k
é
m

 k
ru

h
u
 ro

d
in

n
é
m

. M
y
 ta

k
y
 n

a
 z

b
y
te

č
n
é
 v

ý
d
a
je

 n
e
m

á
m

e
. 

U
v
a
řím

e
 s

i je
n
 č

a
j s

 ru
m

e
m

. A
 jin

a
k
 b

y
c
h
 u

ž
 a

n
i ra

d
ě
ji o

 p
á
n
s
k
é
m

 k
lu

b
u
 n

e
s
ly

š
e
l.”

„Já
 js

e
m

 to
 ře

k
 je

n
 ta

k
. M

o
je

 m
a
n
ž
e
lk

a
 m

á
 K

rň
o
c
h
a
 rá

d
a
. Je

 jí h
o
 líto

. O
 tě

c
h
 s

e
d
-

m
a
d
v
a
c
e
ti k

m
o
tre

c
h
 o

v
š
e
m

 n
e
v
í. T

o
 b

y
 b

y
la

 S
tře

d
e
č
n
í p

á
n
s
k
ý
 k

lu
b
 z

a
v
č
a
s
 v

y
v
ra

ž
d
ila

, 
c
o
ž
 n

e
lz

e
 p

řip
u
s
tit.”

„Ta
k
o
v
ý
 je

 G
io

g
lio

 K
rň

o
c
h
,” p

o
k
y
v
o
v
a
l L

u
d
v
a
.

„P
o
d
ív

e
jm

e
 s

e
!” p

ra
v
il p

a
n
 ra

d
a
, je

n
ž
 p

o
d
o
b
n
o
u
 n

e
z
iš

tn
o
s
t p

o
v
a
ž
o
v
a
l v

ž
d
y
c
k
y
 a

 z
e
 

z
á
s
a
d
y
 z

a
 h

lo
u
p
o
s
t.

„Já
 ž

e
 v

y
 js

te
 n

ik
d
y
 n

ic
 n

e
u
k
ra

d
,” p

o
z
n
a
m

e
n
a
l L

u
d
v
a
 k

lid
n
ě
.

„D
o
v
o
lte

…
”

„A
le

 d
ě
lá

 s
e
 to

 p
ře

c
e
, p

a
n
e
 m

a
g
is

trrr, p
ro

to
ž
e
 m

o
u
d
rý

 č
lo

v
ě
k
 n

ě
k
d
y
 p

řijd
e
 n

a
 to

, ž
e
 n

e
 

k
a
ž
d
é
 ú

ře
d
n
í n

a
říz

e
n
í b

y
lo

 v
y
m

y
š
le

n
o
 d

o
b
ře

, a
 k

a
ž
d
é
 ta

k
é
 je

n
 p

o
u
h
ý
m

i lid
m

i.”

„G
io

g
lio

 K
rň

o
c
h
 n

e
b
u
d
e
 m

ý
m

 s
y
n
e
m

, c
o
 v

á
s
 to

 n
a
p
a
d
lo

.”

*
 *

 *

„C
o
 b

y
 řík

a
la

. M
o
je

 p
řá

n
í je

 jí ro
z
k
a
z
e
m

.”

„P
ro

 m
n
e
 ta

k
y,” ře

k
l L

u
d
v
a
 a

 u
rp

u
tn

ě
. „Já

 K
rň

o
c
h
o
v
i ro

z
u
m

ím
 d

o
b
ře

. C
h
c
e
 m

ít p
rá

v
o
 

p
říb

u
z
e
n
s
k
é
 a

 n
a
 s

ta
rá

 k
o
le

n
a
 s

e
 p

o
tě

š
it. A

ž
 d

o
s
u
d
 k

rm
il je

n
 v

ra
b
c
e
 v

 p
a
rk

u
. M

o
u
 

d
c
e
ru

 s
a
m

o
z
ře

jm
ě
 k

rm
it n

e
b
u
d
e
, a

le
 b

u
d
e
 ji n

a
p
řík

la
d
 h

o
u
p
a
t n

a
 k

o
le

n
o
u
, d

o
k
u
d
 

o
v
š
e
m

 n
e
d
o
s
ta

n
e
 re

v
m

a
. O

n
 s

e
 d

o
 s

v
é
h
o
 p

říb
u
z
e
n
s
tv

í v
m

y
s
lil ta

k
 p

o
řá

d
n
ě
, ž

e
 s

e
 z

a
 

v
la

s
tn

íh
o
 s

tre
jč

k
a
 p

o
k
lá

d
á
 u

ž
 te

ď
. Ja

k
o
 d

á
re

k
 n

á
m

 p
řiv

e
z
l te

p
lo

m
ě
r d

o
 v

o
d
y. N

a
 v

íc
 

n
e
m

á
. Ta

k
y
 s

líb
il k

řís
ťá

tk
o
, a

le
 a

ž
 p

říš
tí m

ě
s
íc

.”

L
u
d
v
a
 s

e
 z

n
o
v
u
 o

h
lé

d
l p

o
 b

u
d
ík

u
, z

a
b
u
b
n
o
v
a
l p

rs
ty

 n
a
 s

tů
l, v

s
ta

l a
 z

a
to

č
il ra

fi
č
k
a
m

i. 
B
u
d
ík

 m
u
 z

a
č
a
l řin

č
e
t v

 ru
c
e
.

„T
o
 b

y
c
h
 n

e
ře

k
l. L

o
u
p
e
ž
 je

 lo
u
p
e
ž
.”

„Z
a
 o

d
m

ě
n
u
. Je

 to
 s

ta
rý

 p
o
c
tiv

e
c
.”

„N
á
s
le

d
u
jí p

o
d
p
is

y. A
b
u
 e

l H
a
m

s
a
 M

ia
h
, S

ie
g
frie

d
 v

o
n
 M

e
k
k
a
, B

u
lila

 A
la

m
s
a
 Z

la
tý

 
R
o
j…

 to
h
le

 n
e
m

ů
ž
u
 p

ře
č
ís

t…
 s

v
ě
d
k
o
v
é
 n

a
 v

ě
č
n
o
u
 p

a
m

ě
ť m

u
e
z
z
in

 F
ilip

, v
rc

h
n
í a

 z
á
-

ro
v
e
ň
 s

p
o
d
n
í č

íš
n
ík

, a
 R

o
z
m

a
jz

l V
ilé

m
, z

lo
d
ě
j z

 B
a
g
d
a
d
u
.”

„G
io

g
lio

 
K
rň

o
c
h
 
b
y
l 

k
 
lo

u
p
e
ž
i 

k
o
rá

n
u
 
b
e
z
e
 
v
š
e
h
o
 
o
c
h
o
te

n
?
“ 

z
e
p
ta

l 
s
e
 
p
a
n
 
ra

d
a
 

z
á
lu

d
n
ě
.

„V
š
a
k
 ta

k
é
 p

e
n
ě
ž
ito

u
 o

d
m

ě
n
u
 n

e
p
řija

l. Je
 v

id
ě
t, ž

e
 h

o
 n

e
z
n
á
te

.” L
u
d
v
a
 s

e
 z

a
m

ra
č
il, 

a
le

 p
a
n
 ra

d
a
 ro

v
n
ě
ž
. „N

ik
d
y
 s

e
 n

e
d
o
č
k
a
l z

a
 s

v
o
u
 p

o
c
tiv

o
u
 n

á
m

a
h
u
 v

d
ě
k
u
, o

d
s
trk

o
v
a
li 

h
o
, k

d
e
 m

o
h
li. O

u
c
h
c
a
p
e
č
e
k
. N

e
m

ě
l n

ik
d
y
 o

s
tré

 lo
k
ty. D

ře
l s

v
ě
d
o
m

itě
 n

a
 jin

é
, n

a
 ty

 
p
ra

v
é
 k

a
p
ita

lis
ty, k

te
ří ty

li z
 je

h
o
 p

rá
c
e
. D

ě
la

li s
e
 m

o
u
d
rý

m
i z

 to
h
o
, c

o
 jim

 n
a
š
e
l o

n
 

s
á
m

, v
y
n
á
š
e
li s

e
 s

 tím
 ja

k
o
 s

e
 s

v
ý
m

, a
 K

rň
o
c
h
 trp

ě
liv

ě
 s

tá
l s

tra
n
o
u
. V

ž
d
y
c
k
y
 m

ilo
v
a
l 

s
v
o
u
 p

rá
c
i, a

le
 je

h
o
 fó

rš
ta

n
d
i ta

k
y, to

 je
s
t tu

 je
h
o
. G

io
g
lio

 K
rň

o
c
h
 n

ik
d
y
 n

e
p
o
m

lo
u
v
á
, 

a
le

 č
lo

v
ě
k
 s

i z
 je

h
o
 z

á
ž
itk

ů
 u

tv
o
ří ú

s
u
d
e
k
 s

á
m

. V
y
p
rá

v
ě
l m

i n
ě
k
o
lik

 o
p
ra

v
d
u
 z

a
jí-

m
a
v
ý
c
h
 k

rim
in

a
lis

tic
k
ý
c
h
 p

říh
o
d
 –

 –
 ja

k
o
 o

 to
m

 in
d
iv

id
u
u
, c

o
 p

á
ra

lo
 d

á
m

á
m

 v
 B

rn
ě
 

ž
ile

tk
o
u
 k

o
ž
ic

h
y
 –

 a
 k

d
y
ž
 h

o
 c

h
y
tli –

 ja
k
o
 to

h
o
 p

á
ra

č
e
 –

 s
líz

l u
z
n
á
n
í z

a
 to

 n
ě
ja

k
ý
 p

a
n
 

ra
d
a
. T

e
n
 h

o
lo

m
e
k
 b

y
l to

tiž
 třic

e
t le

t K
rň

o
c
h
o
v
ý
m

 p
ře

d
s
ta

v
e
n
ý
m

.”

„O
v
š
e
m

ž
e
. 

Z
a
 
třic

e
t 

le
t 

s
líb

il 
K
rň

o
c
h
o
v
i 

v
 
p
ra

v
id

e
ln

ý
c
h
 
in

te
rv

a
le

c
h
 
c
e
lk

e
m

 
s
to

 
d
v
a
c
e
tk

rá
t, ž

e
 h

o
 z

e
 s

lu
ž
b
y
 v

y
h
o
d
í. P

ře
d
 p

ě
ti le

ty
 to

 k
o
n
e
č
n
é
 u

d
ě
la

l, p
ro

to
ž
e
 s

e
 m

u
 

z
d
á
lo

, ž
e
 u

ž
 m

á
 k

o
le

m
 s

e
b
e
 d

o
s
t n

o
v
ý
c
h
 lid

í, s
 n

im
iž

 m
ů
ž
e
 z

a
c
h
á
z
e
t ta

k
y
 ta

k
. G

io
g
lio

 
K
rň

o
c
h
 je

 v
 p

e
n
z
i, p

ři p
ln

é
m

 z
d
ra

v
í d

u
š
e
v
n
ím

 i tě
le

s
n
é
m

 a
 p

ři p
ln

ě
 z

a
c
h
o
v
a
n
ý
c
h
 

s
c
h
o
p
n
o
s
te

c
h
 v

e
 s

v
é
m

 o
b
o
ru

.”

„Já
…

” p
ra

v
il L

u
d
v
a
 o

s
tře

, „n
e
m

á
m

 ž
á
d
n
ý
 z

v
lá

š
tn

í s
o
c
iá

ln
í s

m
y
s
l. T

o
 z

n
a
m

e
n
á
, je

s
tli 

to
m

u
 n

e
ro

z
u
m

íte
, p

a
n
e
 m

a
g
is

trrr, ž
e
 s

i to
 v

ž
d
y
c
k
y
 d

o
b
ře

 ro
z
m

y
s
lím

, n
e
ž
 z

a
č
n
u
 n

a
d
 

n
ě
k
ý
m

 b
re

č
e
t. P

řík
la

d
n
ě
 n

a
š
e
 d

o
m

o
v
n
ic

e
 z

á
v
id

í m
é
 ž

e
n
ě
, ž

e
 s

i ž
ije

 p
ro

ti n
í fa

jn
o
v
ě
,    

a
 h

lá
s
á
, ž

e
 to

 n
e
n
í s

o
c
iá

ln
í a

 ž
e
 b

y
 ta

k
y
 m

o
je

 ž
e
n
a
 je

d
n
o
u
 m

ě
la

 v
y
p
ra

t n
a
 n

i, a
 n

e
 a

b
y
 

to
 b

y
lo

 p
o
řá

d
 o

b
rá

c
e
n
ě
. N

a
š
tě

s
tí js

e
m

 v
y
š
e
třil, ž

e
 b

y
 to

 je
d
n
a
k
 c

h
tě

la
 m

ít z
a
d
a
rm

o
    

a
 je

d
n
a
k
 ž

e
 m

ív
a
li k

d
y
s
i p

ě
k
n
ý
 s

ta
te

č
e
k
, a

le
 ž

e
 h

o
 p

a
n
 m

a
n
ž
e
l p

ro
p
il. P

ro
to

 s
e
 m

u
s
í   

s
e
 s

o
c
iá

ln
ím

 s
m

y
s
le

m
 z

a
c
h
á
z
e
t o

b
e
z
ře

tn
ě
.”

„Jo
,” ře

k
l L

u
d
v
a
 p

o
v
á
ž
liv

ě
. „A

le
 G

io
g
lio

 K
rň

o
c
h
 je

 n
ě
c
o
 jin

é
h
o
. Je

 ta
k
 n

e
z
iš

tn
ý
, ž

e
 a

n
i 

n
e
p
o
ž
a
d
u
je

, 
a
b
y
 
n
ě
k
d
o
 
o
 
n
ě
h
o
 
s
tá

l, 
n
e
řk

u
li 

a
b
y
 
h
o
 
m

ě
l 

rá
d
. 

G
io

g
lio

 
K
rň

o
c
h
 
b
y
l 

z
a
m

ilo
v
á
n
 d

o
 s

v
é
 p

rá
c
e
 ja

k
o
 R

o
m

e
o
 d

o
 Ju

lie
, a

 ta
k
é
 n

y
n
í h

le
d
á
 s

p
íš

 n
ě
c
o
, č

e
m

u
 b

y
 s

e
 

m
o
h
l c

e
lý

, ja
k
 je

, b
e
z
 n

á
ro

k
ů
 o

b
ě
to

v
a
t, n

e
ž
 a

b
y
 s

e
 o

h
líž

e
l p

o
 n

ě
k
o
m

, k
d
o
 b

y
 s

i h
le

d
ě
l 

je
h
o
.”

„K
ro

m
ě
 v

á
s
,” p

o
z
n
a
m

e
n
a
l p

a
n
 ra

d
a
 jíz

liv
ě
.

„T
o
 je

 v
id

ě
t,” p

řis
v
ě
d
č
il p

a
n
 ra

d
a
. „Je

 p
rý

 m
u
 š

e
d
e
s
á
t ro

k
ů
, a

 to
 s

 tím
 o

k
n
e
m

 p
ro

v
e
d
l 

ja
k
o
 n

ě
ja

k
ý
 m

la
d
ík

.”

„T
o
 je

 s
c
h
v
á
ln

ě
,” o

d
tu

š
il L

u
d
v
a
. „C

e
re

m
o
n
iá

ře
 u

ž
 b

o
le

la
 ru

k
a
, p

ro
to

 s
i to

 z
k
rá

til.”

„Jo
 jo

,” h
ý
b
a
l s

e
 L

u
d
v
a
, p

o
h
lé

d
n
u
v
 o

p
ě
t n

a
 c

ife
rn

ík
 n

a
ta

ž
e
n
é
h
o
 b

u
d
ík

a
, „ta

k
o
v
é
 lid

i 
m

á
te

 v
š
u
d
e
. D

o
v
e
d
o
u
 je

n
 je

d
n
u
 v

ě
c
 n

a
 s

v
ě
tě

: d
ě
la

t s
e
 d

ů
le

ž
itý

m
i, u

d
rž

o
v
a
t s

i re
s
p
e
k
t 

a
 p

ře
s
v
ě
d
č
o
v
a
t s

v
é
 o

k
o
lí, ž

e
 b

e
z
 n

ic
h
 b

y
 to

 n
e
š
lo

. T
o
 je

 v
z
á
c
n
ý
 a

 u
ž
ite

č
n
ý
 ta

le
n
t, 

p
ro

to
ž
e
 h

o
d
n
ě
 a

 b
e
z
 n

á
m

a
h
y
 v

y
n
á
š
í. T

e
n
 p

a
n
 ra

d
a
 je

 p
o
d
le

 m
é
h
o
 s

o
u
d
u
 jin

a
k
 id

io
t.”

„Ta
k
?
” p

o
d
iv

il s
e
 p

a
n
 ra

d
a
 z

 n
ě
ja

k
é
 p

říč
in

y
 z

č
e
rv

e
n
a
l v

z
te

k
y.

„H
e
le

jte
,” ře

k
l L

u
d
v
a
, o

h
lé

d
n
u
v
 s

e
 p

o
 tik

a
jíc

ím
 b

u
d
ík

u
, „G

io
g
lio

 K
rň

o
c
h
 je

 p
ře

c
e
 č

lo
v
ě
k
 

z
 m

é
h
o
 o

b
o
ru

. P
ře

d
 č

a
s
e
m

 js
e
m

 h
o
 in

te
rv

ie
w

o
v
a
l p

ro
 s

v
o
u
 lite

rá
rn

í tv
o
rb

u
, a

 to
 n

a
 

d
o
p
o
ru

č
e
n
í jis

té
h
o
 z

n
á
m

é
h
o
. A

 ta
k
 js

m
e
 s

e
 d

o
m

lu
v
ili.”

„Ta
k
 v

id
íte

,” ře
k
l L

u
d
v
a
 u

z
n
a
le

. „A
le

 k
o
n
e
c
 k

o
n
c
ů
 v

z
a
l je

h
o
 p

e
n
z
io

n
o
v
á
n
í č

e
rt, G

io
g
lio

 
K
rň

o
c
h
 n

a
d
ě
la

l z
a
 třic

e
t le

t p
rá

c
e
 ja

k
o
 jin

ý
 z

a
 d
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KULTURNÍ KURÝR
NOVINKY ZE SVĚTA KNIH, AUDIOKNIH A HUDBY

Odpustím si proklamace o zdravém tě-

le. Jen připomenu, že kdyby už fakt nic 

nezabíralo, olympiáda by mohla být 

důvod, co nás zase nakopne. Pořádně 

pádný důvod, mimochodem, vždyť se 

koná v Paříži přesně po 100 letech! 

Před třinácti le-

ty jej srazilo au-

to. Když se pro-

bral, lékaři mu 

řekli, že to bylo 

o vlásek. A pak 

se radovali, jak 

se po těžkých 

zraněních rych-

le dává do po-

řádku.  Přičítali 

to především 

jeho dobré fyzičce. Co dobré? Výjimeč-

né fyzičce! Ale že by zase mohl sednout 

na závodní kolo?   To jim připadlo jako 

šílený nápad. Jenže Tomáš Bábek se 

nechtěl cyklistiky vzdát a začal tré-

novat… 

„Když jsem asi před lety absolvoval tri-

atlon Ironman a dojel po 14 hodinách 

do cíle, žil jsem z toho několik měsíců,“ 

řekl mi zase Rosťa Novák a líčil sport 

jako jedno z míst, kde si ještě plnými 

doušky dokáže vychutnat pocit štěs-   

tí. Známý principál Cirku La Putyka, 

jenž je pověstný závratným tempem,     

s nímž dokáže řídit novocirkusový sou-

bor i provozovat scénu Jatka78, přizná-

vá, že se snaží po patnácti letech 

intenzivního podnikání na divadelních 

prknech a pod šapitó přece jen trochu 

brzdit. V praxi to vypadá tak, že mo-

mentálně nepřijímá do ansámblu žád-

né další umělce, snaží se více úkolů 

delegovat na nového ředitele a mimo-

jiné se vrací ve volném čase ke sporto-

vání, což jej „ strašně baví, motivuje, 

inspiruje.“ 

A jak to máte vy? Kde se asi tak teď válí 

vaše kolo a běžecké boty, kam se po-

děla tenisová raketa? 

šéfredaktorka časopisu Finmag

Dva příběhy, dva způsoby. Rosťa Novák 

si sport ordinuje jako hojivý lék a pilulku 

štěstí (snad mi ten příměr promine), 

Tomáš Bábek sportem prostě žije a taky 

jím úspěšně vyvažuje kancelářskou ru-

tinu. 

Ale kdepak, nečekejte hned happy end. 

Zpočátku, měsíce, skoro dva roky to 

vůbec, ale vůbec nešlo. Až do momen-

tu, kdy jej v Dukle Brno odepsali. Právě 

tenhle okamžik Tomáše Bábka nakopl, 

takže se kvalifikoval na olympiádu v To-

kiu a začal vyhrávat. Někdejší dvojná-

sobný mistr Evropy v dráhové cyklis-

tice řídí dnes českou pobočku francouz-

ské firmy GS PLUS a říká, že sportovní 

návyky se mu dnes náramně hodí         

i v pozici manažera. To ovšem nezna-

mená, že by kolo už pověsil na hřebík. 

Vedle jeho kanceláře stojí cyklistický 

trenažér, každý čtvrtek se mění taky     

v trenéra, občas si i nějaký ten závod 

ještě střihne. 

Autorka je publicistka,

Irena Jirků

SLOUPEK

Hudba a její vnímání člověkem

Hudba je mezi všemi lidskými činnostmi 
výjimečná jednak tím, že je všudypří-
tomná, jednak proto, že je tak starobylá. 
Nechybí v žádné nám známé lidské kul-
tuře, kam jen sahají naše historické 
záznamy. Jedněmi z nejstarších hmot-
ných artefaktů nalezených při vykopáv-
kách na místech sídel moderního člo-
věka i jeho předků jsou právě hudební 
nástroje: kostěné flétny a bubny zhoto-
vené z pařezu a přes něj natažené zví-
řecí kůže. Kdykoli se lidé sejdou, ať už    
z jakéhokoli důvodu, objevuje se tam      
i hudba: svatby, pohřby, promoce, od-
chod mužů do války, sportovní události, 
noční život, modlitba, romantická veče-
ře, matky konejšící své děti a vysoko-
školáci studující se sluchátky v uších. 
Hudba byla a je součástí našeho každo-
denního života.

V tomto průkop-
nickém spojení 
umění a vědy 
zkoumá hudeb-
n ík ,  neuro log      
a  k o g n i t i v n í 
psycholog Daniel 
J. Levitin souvis-
losti mezi hud-
bou a mozkem. 
Snaží se zodpo-
vědět otázku, 
proč se nám hud-
ba tak líbí a jaký 
význam má pro 
nás její hraní, 

skládání či poslech. Levitin se v knize 
staví proti různým významným mysli-
telům, kteří tvrdí, že hudba vznikla pou-
hou evoluční náhodou či že je to aktivita 
určená jen pro zábavu. Autor tvrdí, že 
hudba má pro náš druh zcela zásadní 
význam. Na základě nejnovějších výz-
kumů a hudebních příkladů od Mozarta 
přes Duka Ellingtona až po Van Halena 
odhaluje, že její význam může být ještě 
důležitější než jazyk, a navíc zcela zapa-
dá do konceptu „přežití nejsilnějšího“.

Takto všudypřítomný fenomén zatím 
unikal hlubšímu vědeckému zkoumání. 
Jak vzniká tón a jak melodie? Jsou vzpo-
mínky i hudba „uloženy“ ve stejné části 
mozku? Proč nám někdy v hlavě uváz-
nou písničky a nemůžeme se jich zbavit? 
Má náš mozek nějaké zvrácené potěšení 
z toho, že nás pomalu přivádí k šílenství 
nesmyslnými reklamními znělkami?      
S těmito a dalšími otázkami se autor      
v knize snaží vypořádat.

KNIHY

Co mají společného oceán

Jak vůbec vznikly 
chobotnice? A jak 
lidé? Co přesně 
jsou hlavonožci,   
a proč se jim říká 
tak legračními 
jmény? Chobot-
nice jsou nejstarší 
inteligentní tvoro-
vé na naší plane-
tě, skuteční „mi-
mozemšťané“, je-
jichž schopnosti 
nás nepřestávají 
udivovat. Michael 
Stavarič a Michè-

a vesmír? 

kde si život a smrt podávají ruce 
z magické Šumavy,

le Ganserová vytvořili naučnou knihu 
pro děti plnou překvapivých zvratů, 
která nabízí mnohem víc než pouhé 
předávání vědomostí.  Knihu, která je 
stejně neobvyklá jako chobotnice samy, 
která vybízí k zamyšlení i k vlastní tvor-
bě, která je plná vtipných detailů a bar-
vitých popisů.
Že se přitom čtenář dozví to nejdůle-
žitější o světle, Zemi, evoluci, genetice  
a tak dále, je téměř vedlejší efekt.

Hororový příběh

Na zakázaném úze-
mí Šumavy, kolem 
řeky Křemelné, se 
koncem sedmde-
sátých let začínají 
probouzet pradáv-
né legendy. Pohra-
ničníci zde stále 
častěji hlásí výskyt 
neznámých světel-
ných jevů. Roste 
podezření na mož-
né nepřátelské plá-
ny Západu. A kra-
jem se opět šíří od-

věké pověsti o bludičkách a beztělcích. 
Do míst, jež byla po desetiletí nepřístup-
ná, je vyslána vědecká expedice, která 
má záhadná zjevení prozkoumat. Vědci 
věří, že najdou rozumné vysvětlení, ale 
možná právě oni uprostřed šumavských 
slatí o rozum přijdou. Jde skutečně o pří-
rodní úkazy, nebo si tu s nimi něco tem-
ného pohrává? Každý z nich si v duši ne-
se minulost svou i svých předků - a zdej-
ší kraj nezapomíná. Tentokrát se bude 
mstít sama Šumava. 

Strženi společným dobrodružstvím

Třináctiletý Ja-
mie O’Neill mi-
luje červenou 
barvu. A k tomu 
vysoké stromy, 
déšť s větrem, 
knihy s přeba-
lem, kočky, řeky 
a Edgara Allana 
Poea. Přeje si 
především dvě 
věci: sestrojit 
perpetuum mo-
bile a komuni-
kovat se svou 
matkou, která 
zemřela záhy po 
jeho narození. V Jamieho mysli jsou tyto 
věci úzce spjaty. A na nové škole, kde ho 
vše jen mate a zahlcuje, najde dva lidi, 
kteří by mu mohli s tímhle přáním po-
moci.

Cesta k hodnotám lásky a hrdinství
Významný český filozof překládá a inter-
pretuje příběh antického hrdiny z Homé-
rovy Iliady. Překlad doplnil svými ko-

Audioknihy

Působivý román Jak postavit loď vypráví 
o tom, jak jeden chlapec a jeho poslání 
promění životy učitelů Tess a Tadhga. 
Něžný i silný příběh pojednává o lásce, 
rodině a mezilidských vazbách, o síle 
představivosti a o tom, že největší do-
brodružství nikdy neprožíváme sami.

Praha, Tympanum 2024. 

mentáři o Achilleových osudech. „Chci 
vyprávět vám všem, co kdysi stalo se, 
když Achilleus se zle, ba vztekle rozhně-
val a z Řeků před Trójou tak mnohé stihla 
smrt – tak trapně, zoufale a vlastně zby-
tečně, byť zápasili dál a velmi statečně.“ 
Jeden z nejvýznamnějších českých filo-
zofů – a také klasický filolog – se v pře-
kladu části Homérovy Iliady, příběhu     
o Achilleovi, pokusil dokázat, že Homéra 
lze překládat a číst „moderně“.
V komentáři ke svému překladu, v české 
literatuře unikátním, protože nepoužil 
hexametr, ale jambický verš, Milan Ma-
chovec píše: „Sama teorie nikdy nikoho 
mravnějším neudělala. Jen příklady – ať 
živého člověka či mytického hrdiny,     
tj. probuzenou láskou a jí nesenou 
snahou k nové odvaze – mohou účinně 
člověka prohlubovat.“ Komentáře Mila-
na Machovce tvoří podstatnou část celé-
ho textu.

Čte: Martin Dusbaba. 
Celkový čas: 03:00:01 hodin

Láska je kurva a jiné povídky

Zběsilá jízda s mistrem české povídky. 
Výběr povídek Petra Šabacha, který umí 
rozesmát i dojmout. Pobavte se s noč-
ním hlídačem v Národní galerii nebo ab-
solvujte soudružskou zběsilou jízdu ve 
vídeňském nevěstinci. Petr Šabach umí 
rozesmát, dojmout i donutit k zamy-
šlení, je mistrem zkratky a pointy. V jeho 
povídkách se pobavíte dobrodružstvím 
nočního hlídače v Národní galerii nebo 
soudružskou návštěvou vídeňského 
nevěstince. I zloděj v bytě, jenž se chys-
tal vyloupit, zažil nečekané překvapení, 
když v něm narazil na malou holčičku: 
„Naši ti půjčili klíče, ať se na mě podíváš, 
viď?“ pomáhala mu z bryndy. Nečekaná 
pointa pobaví, a tak trochu upomene na 
svět, kde jsou věci v pořádku. A když 
mohly být notesy Moleskine „dost do-
brý“ pro Hemingwaye, proč by se na je-
jich stránkách nemohly vršit slova poví-
dek patřících k nejlepším české litera-
tuře.

Machovec, Milan: Achilleus. 

Šabach, Petr: Láska je kurva a jiné povídky. 
Praha, Tympanum 2024. 

Čte: Martin Myšička.
Celkový čas: 03:51:07 hodin

Levitin, Daniel J.:
Mozek a hudba.

Praha, Dybbuk 2024,
296 stran

Stavarič, Michael-Gan-
serová, Michéle: 

Fantastické chobotnice. 
Praha, Akropolis 2024, 

144 stran

Klabouchová, Petra:
Ignis fatuus.

Brno, Host 2024,
335 stran

Feeneyová, Elaine:
Jak postavit loď.

Praha-Litomyšl 2024,
280 stran

Ve zdravém těle…
a tak dále
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RECENZE

Dva roky od po-
sledního alba 
„The Gods We 
C a n  To u c h “ 
uběhly jak vo-
da, a tak fanou-
šci Aurory mo-
hli očekávat je-
ho nástupce. 
Norská zpěvač-
ka je nezkla-
mala a přišla      
s deskou „What 
Happened To 
The Heart?“. 

HUDBA

Hledání krásy
v rozbouřených vodách dneška

Šestnáct písniček začala tvořit už v prů-
běhu světového turné k předchůdci       
a podílel se na nich samozřejmě její 
blízký spolupracovník Magnus Skylstad, 
ovšem k němu se ještě dále přidali Ane 
Brun, Matias Tellez, Tom Rowlands         
z The Chemical Brothers, Chris Greatti   
a Dave Hamelin. Výsledkem je nahrávka 
na pomezí alternativního popu, elektro-
niky, dream popu a synth popu. 

na premiérové desce
Africký fenomén

Za jménem Tems se ukrývá nigerijská 
zpěvačka, skladatelka a producentka 
Temilade Openiyi. Ačkoli dosud měla na 
svém kontě pouze dvě ípíčka, získala už 
díky spolupráci s hvězdami jako Ri-
Tems: Born In The Wild. RCA Records 2024. 

hanna, Wizkid, Beyoncé, Future nabo 
Drake velkou řádku cen a nominací na 

Žánr: afrobeat / r'n'b
Celkový čas: 54:26 minut.

Sestavil Petr Hanuška

ně, včetně Grammy. Těžko se tedy divit, 
že je vydání jejího debutu velkou hu-
dební událostí, a to nejen v Africe, ale      
i ve zbytku světa. Osmnáct písniček 
nazvala „Born In The Wild“ a většinu      
z nich si sama nejen napsala, ale také 
produkovala. Doplnili ji pouze Guilty 
Beatz, Spax, Sarz, P2J a London. 
Jedinými hosty se pak stali J Cole a Asa-
ke. Proč byste tuto hudebnici, která 
afrobeaty míchá s r'n'b, soulem a ja-
zzem, neměli minout, zjišťujte na jejím 
YouTube.

Aurora: What Happened
To The Heart?

Universal Music Operations
Limited 2024.

Celkový čas: 01:01:54 hodin.
Žánr: alt pop / electro pop /

dream pop

Čerstvý šedesátník a pro mnohé jeden  
z „klasiků“ současné české poezie Petr 
Hruška vydal spíše nesourodý sběr bás-
ní, záznamů, výpisků, zápisů snů a růz-
ných fragmentů glos s názvem Minout 
se přesně. Celkově chápu tuto knihu 
spíš jako dárek Petrovi k jeho naroze-
ninám než nějaký zásadnější příspěvek 
k jeho tvorbě. I když třeba Jan Štolba      
v doslovu ke knize bilancuje a logicky 
chválí celý přítomný soubor gnóm, vy-
zdvihuje jej v mnoha případech a v navíc 
superlativech hájí cosi, co se může z ji-
ného pohledu zdát už skoro banalitou, 
byť zahalenou do poetického šátku. 
Štolbou proklamovaná „pronikavá        
a průrazná, absolutně znějící sdělení“ 
nějak nevidím v záznamech jako „Mi-
lostná báseň chce být nemilosrdná. 
Autor si nestačí všímat, zda mu to v tex-
tu sluší“. Spíše než tlukot na brány ab-
solutna je tu neustále rozklepaná skep-
se a obava, co když je to celé jinak, co 
když se ve všem vlastně mýlíme. Básník 
Petr Hruška v mnoha případech jen u mí 
čekat, podobně jako dobrý fotograf, na 
to pravé světlo. Už vstupní glosa celého 
souboru: „Díval jsem se na strom ro-
stoucí ve dvoře tak dlouho, / dokud se 
nestal událostí,“ je odpovědí k tomu, co 
následuje: důležitý (ne-li nejdůležitější) 
je tu zkrátka „on“. „On“, tedy skrytý 
tvůrce, který čeká na svou chvilku, kdy 

se vše střetne a vykřesne to oslnivou 
jiskru, kterou „on“ zahlédne a bude nám 
o ní vyprávět, protože je jí tak okouzlen, 
že o ní musí mluvit možná už navždy. Ta-
ková malá radostná zvěst o banalitách, 
které se dějí každou vteřinou na každém 
místě.

Petr Hruška: Minout se přesně.
Brno, Host 2024, 80 stran

Petr Hruška je zkušený pozorovatel a po-
sluchač, stejně jako skvělý vypravěč. 
Přesvědčivý, byť někdy jen „zdánlivě“ 
skromný. Zkouší místy to, co dovede 
stará východní lyrika anebo to, co vy-

brousil do dokonalosti Ivan Wernisch.     
V básních, které jsou obsaženy v Minout 
se přesně, jsme v bezpečí toho, co od 
Petra Hrušky známe a mnohdy dlouho-
době očekáváme: nějaké takové náhlé 
zastavení ve chvíli po bouři, po události, 
kdy vše ještě trochu pulsuje a je zadý-
chané, kdy kortizol a adrenalin bublají    
v našich žilách, ale už nesoptí. Je to ty-
pický básníkův svět, do něhož nakuku-
jeme, Hruškův trademark, podle které-
ho ho poznáte bezpečně. „Přišla jsi okra-
dená. / Dříve než zazněla očekávaná vě-
ta / Ti hajzli mi vzali všechno, / stačil 
jsem si všimnout, / že tvá ramena / vů-
bec nedokázala zestárnout – / ani mým 
dlouholetým přičiněním. / Stále se 
zdvihají / v té pomalé křivce / a za klen-
bou / se pak hladce stáčejí ke krku, / 
tam, kde stojíš, / bezezbytku okradená 
těmi hajzly.“ (b. Okradená) Naše sou-
kromé události jsou pak nahlíženy skrz 
kulisu „nezasaženého“ světa, který zů-
stává ve své podobě a podstatě stejný, 
ale skrz naše emoce má náhle jiné bar-
vy, chuti, fasety. Dost často jsme svědky 
nějaké agrese, nespravedlnosti, hádky. 
Budiž, tohle je kultivovaná a očekáva-
telná poloha v nějaké podobě poezie, 
která většinou nezklame, která zní dob-
ře čtená nahlas i potichu, a která je 
zbavená všech nánosů zbytečných řečí, 
všech úskoků a metafyziky, krátce        

Problém ovšem může nastat při četbě 
glos a vět, které se spíš jenom „tváří“, že 
něco říkají moudrého, ale ve výsledku to 
jsou tu větší a tu menší banality. „Oslni-
vě jarní světlo. Střílí se Rusům lépe?“ 
nebo „Na okraji útesu nebezpečně 
nakloněná cedule s nápisem DANGER“ 
nebo „Smích moderátorů z rádia. Vý-
konný, neporazitelný chechot“. Lehce 
se obávám, že by se vůbec nic nestalo, 
kdyby to zůstalo nepublikováno. Jsou to 
věty jako ze sociálních sítí, nijaký a in-
stantní produkt. Výkřiky, které by se vů-
bec nemusely vykřiknout. V jejich stínu 
se pak bohužel ztrácí asi to nejzají-
mavější z celého souboru Minout se 
přesně, totiž promyšlenější a souvislejší 
směřování k drobným zamyšlením, 
možná prózám v básni, možná básním   
v próze. Jako bychom se nějak vrátili      
k oddílu Odstavce ze souboru Zelený 
svetr, který vyšel k Petrovým čtyřicáti-
nám v roce 2004. Proč vlastně stále 
nevidíme spisovatele, ale „jenom“ bás-
níka?

a stručně dostaneme přesně to, co 
chceme. Taková stravitelná poezie pro 
všechny, kdo chtějí číst poezii.

Michal Jareš

Věčné otázky, které nezodpoví ani život-
ní jubileum, a to navíc ještě po dvaceti 
letech.

Většinou nezklamat

Ani po Dobrovském, ani po Fortuna Libri 
nikdo nechce, aby přetiskovaly náročné 
ediční poznámky a komentáře českých 
Kafkových spisů, úplně by stačilo uvést, 
že znění příslušného překladu odpovídá 
verzi z DFK, svazek ten a ten, vydán 
anno dazumal v Nakladatelství Franze 
Kafky. To se již o dílo autora, jehož jmé-
nem se honosí, dávno nezajímá a cele 
se systemizuje na koníčky – momentál-
ně fotografické – Vladimíra Železného, 

1997 (Zámek) a 1999 (Povídky I). Dědi-
cové překladatele Vladimíra Kafky by    
k tomu souhlas jistě udělili, stejně jako 
redaktoři českých spisů – a namísto Pro-
cesu a Ameriky, publikovaných česky 
dle Brodovy edice v letech 1958 a 1962 
v překladech Pavla Eisnera a (dcery) 
Dagmar Eisnerové, by se měla nadále 
vydávat přetlumočení Josefa Čermáka 
nebo Věry Koubové, vycházející z aktu-
ál-ní německé edice (v ní má Amerika 
definitivní Kafkův titul Der Verschollene; 
s názvem Nezvěstný jej v roce 1990 
přeložil J. Čermák, pro české spisy v roce 
2004 pak V. Koubová; Čermák pořídil pro 
spisy v roce 1997 též překlad Procesu).

češtině především nakladatelé s křu-
panskými hledisky vkusu. Jde o to, že by 
při stejné námaze, jakou vynaložili na 
digitalizaci zastaralých předloh, mohli 
zaplavovat knižní trh překlady, které při 
současném stavu poznání odpovídají 
Kafkovu originálnímu textu.

V případě Zámku a povídek by to zna-
menalo nereprodukovat převody Vladi-
míra Kafky († 1970) z roku 1964 (ve For-
tuna Libri v roce 2022, kdy jeho překlad 
románu o zeměměřiči K. vydali pode-
sáté, uvedli s dechberoucí indolencí: 
„první vydání“), nýbrž tu jejich podobu, 
která byla podle německého kritického 
vydání aktualizována pro českou sou-
bornou řadu Dílo Franze Kafky v letech 

Zarmucující stav věcí snad až příliš hlad-
ce zapadá do situace, kterou redakce 
Kanonu před čtyřmi lety pojmenovala   
u příležitosti jedné ze zbytečných dis-
kusí nad literárními cenami https://i-
kanon.cz/2020/09/17/na-okraj-prohla 
seni/. Nezměnilo se vůbec nic. Nejde     
o to, že texty Franze Kafky vydávají v 

Zakoupením těchto publikací se však 
nic netušícímu čtenáři dostane nerevi-
dovaných českých překladů z let 1958– 
1964, pořízených dle Brodovy edice 
Gesammelte Werke, která v letech 
1950–1958 vyšla v devíti svazcích sou-
běžně u Fischera ve Frankfurtu nad Mo-
hanem a Schockena v New Yorku. Je to 
tedy Franz Kafka v podobě, v níž se od 
roku 1982, kdy bylo v (západním) Ně-
mecku zahájeno Kritische Kafka-Aus-
gabe, nikde v civilizovaném světě už ne-
publikuje, neboť je to podoba – někde ví-
ce, jinde méně – kontaminovaná neau-
torskými úpravami.

ze Kafky rovněž nakladatelství, které     
o sobě říká, že „rozumí knihám“, Fortu-
na Libri. V posledních dvou letech nalo-
žilo Zámek a Proměnu a jiné povídky.

Koupěchtivý zájemce o knihy Franze 
Kafky je v nezáviděníhodné pozici.        
V knihkupectvích (antikvariáty nechme 
stranou) se může setkat jen s třemi au-
torovými nedokončenými romány a ně-
kolika povídkami nebo povídkovými 
cykly, vydanými ještě za Kafkova života.

Když na konci září 1995 přebíral Antonín 
Brousek Cenu Jaroslava Seiferta, uza-
vřel děkovnou řeč za sebe a spoluvyzna-
menaného Petra Kabeše povzdechem, 
že momentálně nenašel v žádném knih-
kupectví „jedinou knihu Jaroslava Sei-
ferta, což je rozhodně na pováženou“. – 
Jak jsme na tom po téměř třiceti letech 
ve věci dostupnosti knih jiného Pražana, 
jehož jméno defiluje v těchto dnech ve 
všech médiích u příležitosti stého výročí 
jeho úmrtí?

Při nákupu vytoužené knihy je pak 
vyloučené, aby se vyhnul firmě Dobrov-
ský, která v letech 2014–2015 vydala 
Ameriku, Proces a Zámek, jakož i Pro-
měnu a jiné povídky, a v letech 2022– 
2023 to kromě prvně jmenovaného ti-
tulu v jiné grafické úpravě zopakovala.   
V závěsu za Dobrovským šíří texty Fran-

MIXZÓNA
Kdo se bojí vopravdovýho Kafky?



Před 75 lety – dne 2. července 
1949 se v Olomouci narodil Mgr. 
Pavel TAUSSIG, filmový historik, 
vysokoškolský pedagog, herec.

Před 105 lety – dne 2. července 1919 se v Prostějově narodil JUDr. 
et PhDr. Zdeněk ŠPRINC, CSc., studentský aktivista, publicista, 
vlastivědný pracovník a kulturní organizátor.
Syn prvního ředitele české veřejné knihovny v Olomouci. Absolvoval Slovanské 
gymnázium a poté studoval práva v Brně. V r. 1946 se aktivně zapojil do 
studentského hnutí a organizace vysokoškoláků Olomouckého kraje. Byl prvním 
předsedou Svazu vysokoškolského studentstva v Olomouci. V r. 1950 absolvoval 
dálkové studium FF UP. Působil jako tajemník Krajského národohospodářského sboru 
při Obchodní komoře a v r. 1949 přešel na nově zřízený krajský národní výbor. Po 
územní reorganizaci v r. 1960 se stal odborným pracovníkem Krajského 
vlastivědného muzea v Olomouci, kde působil až do penze. Aktivně činný byl ve 
výboru VSMO, kde působil jako místopředseda, jednatel a předseda sekce 
Slovanského gymnázia. Působil též jako předseda letopiseckého aktivu odboru 
kultury ONV v Olomouci a spoluzaložil Kroužek přátel Lužických Srbů v Olomouci. 
Přispěl k vydání cestovních a informačních materiálů o Olomouci a regionu v espe-
rantu, za což byl zvolen čestným členem Esperantského klubu Parku kultury a od-
dechu v Olomouci. Po ztrátě zraku se stal členem rady zrakově postižených v rámci 
Svazu invalidů v Olomouci, pro jehož členy realizoval přednášky z různých vědních 
oborů. Významně se zasloužil o instalaci výstavy Nevidomí ve společnosti (1978)      
v olomouckém muzeu. Zemřel 22. 8. 1988 v Olomouci. V r. 2008 dostal Cenu města 
Olomouce v oblasti společenské vědy – in memoriam.

Společně se sestrou Alexandrou, která se 
narodila v r. 1956, vyrůstal v rodinném 
domě v Zábřehu na Moravě. Maminka 
měla nádhernou knihovnu a tatínek vedl 
ochotnické divadlo, kde se od útlého 
dětství též učil vystupovat. Po rodičích 
zdědil zanícení pro duchovní věci. Rád četl 
a poslouchal vyprávění rodičů. Tatínek byl 

židovského původu, a proto začátkem války spolu se sestrou odešli do Palestiny a tím 
si zachránili život. Tatínek mu zemřel v r. 1990. Po r. 1948 byla rodina komunisty 
pronásledována, protože jejich teta zůstala po válce v Izraeli. Studoval gymnázium v 
Zábřeze, v té době se hodně věnoval sportu. Po maturitě v r.  1967 byl přijat na FF UP 
v Olomouci, kde studoval dějiny literatury, dějiny divadla a filmu. Po sametové 

Maturoval na Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži v r. 1933 a poté studoval 
bohosloví v Olomouci, kde byl vysvěcen na kněze r. 1938. Kaplanskou službu 
vykonával ve Vsetíně a v r. 1939 odešel studovat do Říma na Papežský institut 
posvátné hudby. Vojenskou službu vykonával 9 měsíců v československé zahraniční 
armádě v Anglii. Od r. 1945-50 byl více superiorem kněžského semináře, učitelem 
zpěvu na CMBF v Olomouci a souběžně v l. 1948-50 kaplanem u sv. Michala.            
Do r. 1968 spravoval farnosti Andělská hora, Dětřichovice, Rudná pod Pradědem, 
později Tršice, Náměšť na Hané, Senice na Hané, Hlubočky. V r. 1968 složil Českou 
mši z Andělské Hory. V r. 1968 se vrátil na olomouckou bohosloveckou fakultu           
a působil též v Litoměřicích až do r. 1975, kdy mu byl odňat státní souhlas. Vyučovat 
začal opět po r. 1989, kdy působil jako odborný asistent církevního zpěvu na 
bohoslovecké fakultě. Od r. 1973 až do své smrti vedl smíšený chrámový sbor ve 
Velké Bystřici. Věnoval se zhudebňování liturgických textů. Jeho zhudebněné české 
bohoslužebné texty, zejména ordinária a žalmy, zaznívají v našich kostelích od konce 
60. l. V r. 1990 se stal docentem na CMTF v Olomouci v oboru liturgického zpěvu        
a vypomáhal ve farnosti Moravičany. Pro nemoc hlasivek musel v r. 1996 ukončit 
aktivní činnost v oblasti církevního zpěvu. Zemřel 11. 7. 2009 ve šternberské ne-
mocnici. Pochován byl do kněžské hrobky v rodišti.                                                                       

Po studiích FF UP a oboru literatura, divadlo a filmu v r. 1974 působil v Divadle hudby 
jako dramaturg a posléze i ředitel. Od r. 1991 pracoval v Památkovém ústavu            
v Olomouci jako vedoucí oddělení evidence, dokumentace a informatiky a v l. 2005-
10 byl ředitelem této instituce. Sběratelství naivního a lidového umění se začal 
věnovat už v době vysokoškolských studií. Během 40ti let postupně shromáždil 
vzácnou sbírku, největší toho druhu v České republice. Kolekci tvoří téměř 600 děl od 
40 českých i slovenských autorů. Výběrové půjčoval některá díla na výstavy do 
Liberce, Prahy, Šumperka, prezentoval je též v Divadle hudby nebo na Slovensko.      
V knize Umělci čistého srdce, kterou vydalo Muzeum umění v Olomouci 2001 se 
dočteme nejen více o jubilantovi, ale i o kumštýřích.

Jubilantovi přejeme hodně zdraví, štěstí
a plno tvůrčí energie do dalších let!

Před 110 lety – dne 1. července 1914 se narodil v obci Stráně-
Květná Doc. Mag. Josef OLEJNÍK, papežský prelát, katolický kněz, 
hudební pedagog, skladatel liturgické hudby a znalec grego-
riánského chorálu.

Před 75 lety – dne 1. července 1949 se narodil v Holici u Olomouce 
Pavel KONEČNÝ, ředitel kulturních institucí a sběratel naivního      
a lidového umění.

HISTORIE
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KOMIKS
Zlá ovce

Michal Jareš

mj. několikanásobného zakladatele (te-
levize Nova, Společnosti Franze Kafky, 
B’nai B’rith Renaissance v Praze a vinař-
ství Tanzberg Mikulov), takže by dravým 
nakladatelským spádům jiných domů    
v cestě určitě nestálo. – Dle verze v DFK 
byl však ze všech Kafkových textů do-
sud vydán jednou jen Zámek v překladu 
Vladimíra Kafky (v nakladatelství Galén 
v roce 2020; stručná informace o výcho-
zím znění překladu v knize ilustrované 
Jiřím Slívou bohužel schází).
V čem spočívá jedinečnost Díla Franze 
Kafky, které nakladatelství téhož jména 
posledních šestnáct let nechávalo mar-
notratně ladem? – Třináct svazků, jež     
v letech 1997–2007 zaštiťovala redak-
ční rada složená z vynikajících germa-
nistů (Kurt Krolop, Josef Čermák, Václav 
Maidl, Marek Nekula a Jiří Stromšík), 
přineslo kromě Kafkových úředních spi-
sů všechny autorovy texty. První tři 
svazky obsáhly v chronologickém sledu 
povídky (kromě verzí Vladimíra Kafky je 
překládali Marek Nekula, Věra Koubová, 
Josef Čermák a Jiří Stromšík), další tři 
představily romány (viz výše), třetí čtvr-
tina řady byla věnována deníkům (J. Čer-
mák a V. Koubová) a závěrečná kores-
pondenci. V dopisové části spisů se čes-
ká řada svým uspořádáním lišila od ně-
mecké: zatímco originál zařazuje Kafko-
vy listy důsledně chronologicky (dosud 
to jsou čtyři svazky dopisů do roku 
1920), české vydání pořádalo čtyři kni-
hy korespondence dle adresátů: rodině 
(přel. Vojtěch Saudek), Felice (Viola Fi-
scherová), Mileně a přátelům (oba svaz-
ky V. Koubová) – texty dopisů z let 1921– 
1924, které v německé souborné řadě 
dosud editovány nebyly (jejich vydání 
ohlašuje nakladatel S. Fischer na konec 
letošního listopadu), měli čeští pře-
kladatelé od kolegiálních německých 
vydavatelů k dispozici.

Vzhledem k tomu, jaké Kafkovy texty 
jsou aktuálně k dostání na českém kniž-
ním trhu, lze osud české souborné řady 
bez přehánění nazvat tragickým. Nejen-
že je čtenář saturován odvozenými po-
dobami próz, resp. jejich překladů –       
a DFK je přitom nepochopitelně přehlí-
ženo –, ale kromě povinné školní četby, 
na niž se pozornost Dobrovského a For-
tuna Libri nepokrytě redukuje, tu chybí 
tři čtvrtiny Kafkova díla – tedy povídky    
z pozůstalosti, deníky a koresponden-  
ce –, o nichž panuje v zásadě celosvěto-
vá shoda, že k žánru románu tvoří hod-
notově rovnomocnou část autorovy 
tvorby. Přitom by se při jakémkoli zájmu 
o jakýkoli Kafkův text (a DFK je obsahuje 
všechny) nemuselo udělat nic jiného 
než obrátit se na příslušného překlada-
tele (nebo dědice jeho autorských práv) 
a vydat verzi, která je up to date.
Jistým vykročením z pověstně začarova-
ného kruhu jsou dva nové překlady Kaf-
kova Zámku: Jany Zoubkové (pro Odeon 
v roce 2014 a letos znovu) a Hanuše Kar-
lacha (pro Ledu v roce 2021). Podrobný 
rozbor prvně jmenovaného počinu do-
spěl ve srovnání s přetlumočením Vladi-
míra Kafky k neradostnému závěru: 
„Pečlivá četba posledního odeonského 
překladu může být pro důkladné pozná-
ní Kafkova románového fragmentu 
novým čtenářům jen těžko k většímu 
užitku“ (Eva Jelínková v Souvislostech   
č. 2/2016). Karlachův překlad, pokud 
vím, dosud zhodnocen nebyl.
Nevědomá nakladatelství umějí exploa-
tovat zřejmě jen „čítankové“ tituly       
(a věrohodnost jejich znění je navíc ne-
zajímá). Nejenže tedy není běžně do-
stupné kompletní vydání autorových 
textů, které by bylo péčí Nakladatelství 
Franze Kafky nebo jiného domu plynule 
reeditováno, ale nemáme ani z DFK od-
vozené čtenářské edice románů a poví-

dek, stejně jako se zatím nikdo neujal 
opakovaných vydání Kafkových nesu-
jetových textů. Ministerstvo kultury sice 
vypsalo výzvu na podporu projektů       
k autorovu výročí, ale mezi výsledky ne-
figuruje žádný záměr, který by byl vá-
zán na publikaci Kafkových knih.
Je otázka, zda se do soutěže nikdo ze se-
riózních nakladatelů nepřihlásil, anebo 
jeho projekt neuspěl. Získat dotaci na 
vydání překladu, který byl už v nedávné 
době publikován, je zřejmě nemožné. 
Nakladatel, který nemůže konkurovat 
nabídce knihkupeckých řetězců, je pak  
v bezvýchodné situaci. Rád by vydal 
adekvátní české znění Procesu, Popisu 
jednoho zápasu, Deníků z cest nebo Do- Michael Špirit, i-kanon

pisů přátelům, ale ví, že i pouhé převzetí 
textu z DFK je nutno redakčně pozorně 
zpracovat. Jakkoli jsou jmenované tituly 
vyprodány a nabídky v antikvariátech 
se pohybují vesměs ve výši, jakou se 
platí za bibliofilie, je pravděpodobné, že 
se dnes nebudou prodávat po tisících    
a nakladatelství nezaplatí ani výrobní 
náklady na tisk, které se v Čechách po-
hybují v číslech zcela vyšinutých. Vý-
sledkem tohoto stavu pak je, že sto let 
od Kafkovy smrti je na zdejších knihku-
peckých pultech jen několik fragmentů, 
jejichž zlomkovitost je neobratně zastí-
rána, aby vypadala jako celek…
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Před 175 lety – dne 15. července 1849 se v Laškově u Konice narodil 
Msgre Jindřich GEISLER, katolický kněz, hudební kritik a zakladatel 
hudebního spolku Žerotín.

Studoval na Slovanském gymnáziu, 2 vá-
lečné roky prožil v totálním nasazení. 
Vysokoškolské studium bohemistiky a ru-
sistiky započal na FF UK v Praze, po prv-
ních státních zkouškách pak přešel na 
obnovenou FF UP do Olomouce a stal se 
jedním z jejích prvních absolventů.           
V r. 1949 byl přijat jako asistent Slovan-
ského semináře FF UP. V r. 1950 obhájil 
rigorózní práci a postupně pak působil jako 
asistent a odborný asistent na katedře 
klasické filologie FF UP, na VŠP v Olomouci 
a na Pedagogickém institutu, pozdější 
Pedagogické fakultě UP. V r. 1966 obhájil 
kandidátskou dizertaci a v r. 1981 byl 
jmenován docentem (rehabilitace probě-
hla v 90. l. na FF UP). Celý čas se věnoval 

osobnosti Josefa Dobrovského a byl jeho nejlepší znalec a bibliograf. Na katedře 
českého jazyka a literatury PdF UP působil až do odchodu do důchodu v r. 1989. 
Zemřel 12. 2. 2003, v roce 250. výročí Dobrovského narození. 

Před 80 lety – dne 4. července 1944 se v Přerově narodila PhDr. 
Marie NÁDVORNÍKOVÁ, CSc., rozená Riedlová, knihovnice a ředi-
telka Státní vědecké knihovny v Olomouci.

Před 100 lety – dne 3. července 
1924 se v Olomouci narodil doc. 
PhDr. Miloslav KRBEC, CSc., jazy-
kovědec, bohemista, literární 
historik a vysokoškolský peda-
gog.

revoluci zde 2 roky učil, poté přesídlil do Prahy. Působil v archivu České televize jako 
historik a publicista. Také hrál epizodní role asi v 10ti filmech. Je autorem 37 knih, mj. 
též autorem námětu k oscarovému filmu Kolja (1996). Často se vracel do města 
svého mládí Zábřehu na Moravě, kde žije jeho sestra. Zemřel 24. 8. 2023.

Působila v přerovské knihovně a též v Olomouci, kde se zabývala zejména bibliografií 
Moravika. V l. 1982-2003 byla ředitelkou olomoucké vědecké knihovny. Je známou 
autorkou bibliografických soupisů a vlastivědných prací o severomoravském 
regionu. Na svém kontě má přes 30 publikací, převážně monografií. Řadu knih 
vydalo též Státní pedagogické nakladatelství, a to především knihy o ekonomické 
geografii. Nejoblíbenější soupisy se zabývají českou životopisnou literaturou, vý-
znamnými osobnostmi českého divadla a kalendáriem osobností Moravy pro období 
l. 2001-05, na kterém se podílela spolu s Dr. Kubíčkem. Obor knihovnictví a infor-
matiky přednášela na FF MU v Brně. V r. 2003 dostala prestižní medaili Zdeňka Vá-
clava Tobolky, která se předává významným a zasloužilým knihovníkům od r. 2000. 
Po odchodu do důchodu se podílela na elektronickém zpracování katalogu prvotisků. 
Dočíst se o tom můžeme v odborném tisku, a to zejména ve sborníku Sdružení 
knihoven České republiky v r. 2004. Najdeme zde také např. zajímavé stati o spiso-
vatelce a pohádkářce Heleně Lisické (2009) a též o spisovateli a knihovníkovi Josefu 
Strnadelovi (2010). Zemřela 23. 10. 2017 v Olomouci.

Jeho otec, známý hudebník, učitel a vlastenec působil v Kokorách téměř 40 l. a to od     
r. 1855. Absolvoval německé gymnázium v Olomouci a poté bohosloví. Vysvěcen na 
kněze byl r. 1872. Zprvu byl kaplanem ve Vyškově, ale koncem téhož roku se stal 
kůrovým kaplanem v Olomouci, kde působil v chrámu sv. Václava. V r. 1906 byl 
jmenován kanovníkem a o 2 mroky později kancléřem a generálním vikářem.           
V l. 1880-1905 byl předsedou spolku Žerotín. Publikoval v Našinci a dalších časo-
pisech. Napsal monografii o Pavlu Křížkovském. Přátelil se s hudebním skladatelem 
Antonínem Dvořákem, jehož dílo propagoval. Významný skladatel také několikrát 
Olomouc navštívil. V l. 1917-18 byl rektorem kostela sv. Anny a poté do r. 1927 scho-
lastikem metropolitní kapituly sv. Václava. Zemřel 18. 3. 1927 v Olomouci.
 

Po maturitě na gymnáziu v rodišti odešel    
v r. 1978 studovat vysokou školu do Olo-
mouce. Po promoci na LF UP v r. 1984 a vo-
jenské službě v Košicích nastoupil do 
nemocnice v Popradě, kde pracoval do      
r. 1995. Po listopadu r. 1989 vstoupil do ko-
munální politiky a do r. 1993 byl poslan-
cem městského zastupitelstva a v l. 1991-
93 zastával funkci náměstka ředitele 
nemocnice. Po rozdělení Československa 
byl jedním ze zakládajících členů Českého 
spolku na Slovensku a prvním předsedou 
regionální organizace ve Spiši. V r. 1995 
odešel do Rakouska, kde pracoval v ne-
mocnici Stolzape ve Štýrsku jako zástupce 
primáře interního oddělení. V r. 2012 přešel do nemocnice v jižním Štýrsku. V r. 2013 
si otevřel v Grazu soukromou praxi pro interní choroby. Do literatury vstoupil v r. 1990 
románem Stín Persepole. Na svém kontě má dosud 12 historických románů. O 5 let 
později vyšel román o osudech moravských věrozvěstů Cyrila a Metoděje s názvem 
Bratři ze Soluně. Také další titul Herodes – židovský král vyšel (1998) podruhé pod 
názvem Já, Herodes (2005). Pokusil se zde o analýzu vzniku zla. Boj krále 

Před 65 lety – dne 21. července 
1959 se v Novém Jičíně narodil 
MUDr. Antonín POLÁCH, lékař       
a spisovatel.

Jubilantovi srdečně gratulujeme  a přejeme zdraví a trvalý tvůrčí elán!                                                            

Narodil se v rolnické rodině 19. 6. 1853. Celý život zasvětil práci v hospodářství         
a rozvoji rodné obce. Od 25ti let zastával funkci starosty obce Horka nad Moravou. 
Zasloužil se o založení Vodního družstva, zřízení meliorací a postavení silnice do 
Olomouce. Jeho zásluhou byl také v r. 1884 založen Hasičský sbor v Horce nad 
Moravou. Od r. 1893 byl členem správní rady Rolnického pivovaru v Holici a o 3 roky 
později působil ve výboru Hanáckého pivovaru v Holici a souběžně vykonával funkci 
místopředsedy představenstva Ústřední rolnické záložny v Olomouci.

Před 15 lety – dne 23. července 2009 zemřel v Hlubočkách Václav 
BOHAČÍK, varhaník, zpěvák a komunální politik.

Před 80 lety – dne 27. července 1944 se narodila v Prostějově RNDr. 
Jitka BRŮNOVÁ-LACHMANN, vědkyně a výtvarnice. 
V útlém dětství žila s rodiči ve Stínavě, v l. 1950-59 ve Štěpánově u Olomouce, odkud 
denně dojížděla autobusem na střední školu a poslední 2 roky dojížděla z Prostějova. 
Na Slovanském gymnáziu v Olomouci maturovala v r. 1961. Poté studovala PřF UP, 
obor matematika a chemie. V r. 1976 složila rigorózní zkoušky z matematiky a získala 
titul RNDr. Na umístěnku se dostala do Karviné, kde učila přes 10 l. na střední škole. 
Seznámila se tam s házenkářem Františkem Brůnou, za kterého se provdala               
v r. 1969. Od r. 1985 učila v Olomouci na SOU farmaceutickém a na Gymnáziu         
Na Vlčinci. Přes 30 let působila v Jednotě českých matematiků a fyziků, kde byla 
činná i v ústředí. Publikovala nejen v odborných, ale i společenských časopisech 
(Betty, Xantypa aj.). V r. 1993 se představila kulturní veřejnosti v olomouckém mu-
zeu. Její poezie doprovázela expozici fotografií Vladislava Galgonka nazvanou 
Stromy a lidé. Několik let působila na PřF UP v Olomouci. Maluje obrazy, které byly 
zařazeny do knihy společnosti SPIE – mezinárodní společnosti pro optiku v USA. 
Udržuje významné kontakty s vědci a umělci po celém světě. Její obrazy byly vy-
staveny na univerzitách v ČR, Německu, Francii, USA a dalších státech. V r. 2007 
vyšla její půvabná monografie Tiché ozvěny světla. V r. 2017 byla nominována na 
ocenění Žena regionu.

Před 100 lety – dne 22. července 1924 zemřel v Horce nad Moravou 
František MACHÁT, pokrokový rolník a starosta obce.

Pocházel z Velké Bystřice, kde se narodil 22. 9. 1941. Po válce se rodina přestěhovala 
do Mariánského Údolí. Středoškolská studia absolvoval v Olomouci. Jedenáctiletku 
vystudoval v r. 1958. Poté se vyučil mechanikem kancelářských strojů, protože 
nesměl z politických důvodů studovat vysokou školu. Na vojně v Přerově byl letec-
kým mechanikem a poté studoval SPŠS v Olomouci a po maturitě trvale zakotvil       
v Moravii, kde pracovat 36 let. Od mládí hrával na varhany a byl též členem 
Velkobystřického chrámového sboru u Otce Jakuba Olejníka. Nádherně zpíval teno-
rem. Po dobu 4 let vykonával funkci místostarosty obce Hlubočky. Pohřben byl do 
hrobky v rodišti.

Lucemburského o uherský trůn popisuje v knize A stanu se králem (2002). Postavu 
královny Alžběty Rejčky přiblížil v románě Richenza (2004). Události církevního 
koncilu v Kostnici vykresluje v knížce Mezi císařem a papežem (2006). Další romány: 
Zločiny českých králů (2008), Cti otce svého, ale miluj ženu svou (2010), Ať zemře 
král (2013), Mefistův rukopis (2015), Páté přikázání (2018) a Odvrácená tvář moci 
(2020). Jubilující autor má také zajímavé webové stránky, kde píše eseje, fejetony     
a různé zajímavé články.

Jubilantce srdečně gratulujeme a přejeme jí hodně zdraví,
tvůrčí energie a plno pohody do dalších let!

.

Připravila Hana Ševčíková 

Před 95 lety – dne 31. července 1929 se narodil v Grygově Lubomír 
PLEVA, středoškolský pedagog a fenomenální hudebník, mistr 
světa ve hře na harmoniku.
Maturoval na České reálce v Olomouci v r. 1949. Poté studoval na FF UP v Olomouci, 
obor tělesná a branná výchova, angličtina a dálkově občanskou nauku, kde 
absolvoval v r. 1953. Učil se hrát na housle u prof. F. Černého (1904-78). Ve hře        
na foukací harmoniku byl samouk a začal se hře učit v 16ti l. Na univerzitě byl 
primášem cimbálové muziky a hrál na kontrabas v tanečních orchestrech. S har-
monikou začal vystupovat v r. 1950. V l. 1955-62 pravidelně vítězil v celostátní 
soutěži lidové umělecké tvořivosti, od r. 1964 se zúčastňoval též evropských             
a světových soutěží pořádaných světovou harmonikářskou federací, nejdříve ko-
respondenčně a v l. 1971-75 pak vždy zvítězil na mistrovství světa (Holandsko, 
Belgie, Německo). První snímek nahrál v Československém rozhlase Brno v r. 1957 
pod dirigentskou taktovkou Ladislava Kozderky. Poté spolupracoval s rozhlasovými 
orchestry v Bratislavě, Brně, Olomouci, Ostravě, s orchestrem Gustava Broma, Karla 
Vlacha, TOČRem V. Hybše, s televizními studii. Nahrál hudbu k řadě filmů i televizních 
inscenací. Poprvé „živě“ vystupoval v r. 1958 v Bratislavě při silvestrovském vysílání. 
Spolupracoval s filmovými studii v Praze a Gottwaldově (Zlíně), byl činný i v televiz-
ních studiích v zahraničí, v evropských zemích i v USA. V r. 1974 v Kanadě absolvoval 
na 182 vystoupení v Montrealu, Torontu, Quebecu a Ottavě. V r. 1980 vystupoval       
s orchestrem Ladislava Štaidla na Galakoncertu Čs. televize pro Eurovizi a Intervizi 
ve Sporting Clubu Monaco v Monaku. K nejvýznamnějším okamžikům jeho hudební 
kariéry patřilo úspěšné vystoupení na závěrečném galakoncertu v Detroitu v USA      
v r. 1991. Byl vybrán do poroty obnoveného mistrovství světa ve hře na foukací 
harmoniku, které se konalo v USA. Od r. 1992 již neúčinkoval. Naposledy vystoupil 
pár měsíců před smrtí při křtu CD Přerovské nocturno, které sestavil Jaroslav Wykrent 
a obsahuje 21 orchestrálních nahrávek z l. 1975-92. Byl činný i metodicky. V r. 1960 
napsal učebnici Foukací harmonika (spolu s M. Kunou). Zemřel 1. 8. 1998 v Přerově.   
V l. 2005 a 2007 se v Grygově konaly výstavy fotografií pod názvem „Muž s har-
monikou v kapse a s fotoaparátem na krku“. Z vyprávění jeho sestry paní Anny 
Bundilové jsem se dozvěděla, že jezdíval do Velkého Týnce hrávat společně s otcem    
a synem Antonínem Tomkem.

TÝNECKÉ LISTY8 PŘESAHY



Vzhledem k významu objevu je přesná 
poloha jezera držena v tajnosti, aby se 
předešlo nelegálnímu rabování.

Vendula Vránová

Tento objev je prvním svého druhu v Pol-
sku. Dodnes se mělo za to, že keltské 
osídlení dosáhlo středního Polska až      
v 1. st. př. n. l.). Tento objev však dokazu-
je, že Keltové oblast Kujavska obývali již 
o 200 let dříve.

LIDOVÉ OKÉNKO

Večer je část dne, během které postup-
ně ubývá denní světlo. Leží mezi pozd-
ním odpolednem a nocí. Během večera 
se obvykle podává večeře. Večer je 
subjektivní pojem a obvykle začíná těs-
ně před nebo po setmění a končí s pří-
chodem tmy, kdy začíná noc. 

Výraz večer je v češtině doložen již v ru-
kopisech z 14. století. Slovo večer je 
všeslovanské, ve všech slovanských 
jazycích má stejný význam, v lužičtině   
a slovinštině navíc znamená ještě zá-

Předměty byly při obětování do vody ja-
koby odeslány na onen svět – do světa 
bohů a předků. A pro současníky, kteří 
takové rituály prováděli, to vlastně bylo 
něco, co vedlo k uložení předmětů na 
dobu, kdy oni také vstoupí do toho pan-
theonu předků a budou na onom světě.

Archeologové z Varšavské univerzity 
nedávno oznámili objev rituálního je-
zera spojeného s keltskými národy na 
severu středního Polska. Náhodný ná-
lezce nalezl v jezeře v historickém re-
gionu Kujavsko keltský železný meč       
z 3. století před naším letopočtem, který 
odevzdal do muzea v Bydhošti. Také za-
vedl archeology k místu nálezu a ti zde 
při vykopávkách objevili velké množství 
dalších keltských předmětů: železných 
srpů, zlomky železných pochev mečů 
nebo bronzové řetězové opasky, které 
byly v jezeře rituálně uloženy během     
3. století před naším letopočtem.

Keltové byli seskupením velké skupiny 
indoevropských kmenů, která sdílela 
společný jazyk, náboženské přesvědče-
ní, tradice a kulturu. Povaha vztahů me-
zi jejich různými skupinami zůstává 
nejasná a termín Keltové se v současné 
době obecně používá k označení „kme-
nů mluvících keltskými jazyky“ spíše 
než k jediné etnické skupině. V době nej-
většího rozmachu jejich společnosti pří-
slušníci Keltů sídlili ve velké části západ-
ní, střední a východní Evropy až po část 
Balkánu (5.-1. st. př. n. l.)

Pěstoval se pravděpodobně již v 6. tis. 
př. n. l. v oblasti Středomoří a odtud se 
rozšířil do celého světa. Je dochovaný    
v nálezech ze starověkého Egypta. Je 
součástí antických mýtů, kde mák i ma-
kovice patří mezi atributy bohů, např. 
Déméter, Hypnos, Morpheus. První pí-
semná zmínka je z doby Sumerů (3. tis. 
př. n. l.), kdy mák označovali Hul Gil – 
květina radosti. Nejstarším evropským 
nálezem je minojská „maková bohyně“ 
plodnosti a léčení z Kréty, jež je stará asi 
3 300 let a její kult je spojován i s opiem. 

Mák je ve střední a východní Evropě vel-
mi populární součástí kuchyně, na zá-
pad od českých hranic přitom vyvolává 
spíše zděšení. Součástí tradiční ku-
chyně je i v Turecku nebo Indii.

Víte, že Česká republika je v produkci 
potravinářského máku velmoc a historie 
jeho pěstování sahá tisíce let dozadu? 
Přitom vypěstovat kvalitní jedlý mák je 
poměrně náročná disciplína, jeho rost-
lina je například citlivá na množství 
srážek. Ze statistik OSN vyplývá, že 
dlouhodobě Češi pěstují zhruba třetinu 
světového máku. Průměrně se jedná asi 
o 26 tisíc tun máku ročně. A více než 
85% české produkce míří na export. 
Ale není mák jako mák. Jeden druh se 
využívá v kuchyni, druhý ve farmacii. 
Český modrý mák má specifickou chuť, 
jeho pěstování má tradici ve slovan-
ských zemích a jedním z jeho znaků je 
velmi nízký obsah morfia. Některé 
odrůdy máku jsou využívány pro výrobu 
opia, ze kterého se dále produkuje he-
roin. Těmto odrůdám se v Evropě nedaří.
Český modrý mák získal v roce 2021 cer-
tifikát evropského Chráněného země-
pisného označení. Italové mají chráně-
né své sýry, Francouzi víno a my mák. 
Tato známka znamená ocenění kvality   
a jedinečnosti našeho máku, v rozlišení 
s ostatním technickým mákem pěs-
tovaným v Evropě pro farmaceutické 
účely.
Mák setý je prastará kulturní olejnatá 
plodina původem pravděpodobně ze 
Středomoří nebo Malé Asie. Název mák 
neboli papaver používali již staří 
Římané. Mák provází člověka již od pra-
dávna, a to nejen jako kulturní plodina, 
ale také jako rostlina magická a posvát-
ná. Používal se při rituálech a léčení. 
Představoval symbol hojnosti, plodnosti 
a bohatství.

Nejstarší důkaz výskytu máku v České 
republice je z Ostrova u Stříbra, kde    
byla nalezena zuhelnatělá zrnka máku   

ARCHEOLOGICKÁ
AKTUALITA

V Polsku objevili rituální
keltské jezero

foto: www.tf.uni-kiel.de

Pojmenování
jednotlivých částí dne

– večer a noc

Noc je část dne mezi západem a výcho-
dem slunce, během které se slunce 
nachází pod obzorem. Délka trvání noci 
závisí na ročním období a zeměpisné 
šířce. Jako noc se úžeji nazývá doba, kdy 
je přirozeně tma, tedy mezi večerním    
a ranním soumrakem.

Vendula Vránová

pad. Rekonstrukce jeho původu je obtíž-
ná, ale mohlo by pocházet z latinského 
označení této části dne „vesper“. 

Pojem noc se používá také ve výz-
namu noci astronomické. Ta může 
nastat v okamžiku, kdy Slunce klesne 
pod 18° pod obzor. Pokud Slunce 
klesne nízko pod obzor, nazývá se ta-
kový jev bílá noc. Jednoduše řečeno, 
skutečná noc nenastane, jde pouze    
o soumrak. Typicky k tomuto úkazu 
dochází ve vyšších zeměpisných šíř-
kách. V období kolem letního sluno-
vratu je však tento fenomén pozoro-
vatelný i v šířkách kolem 50. rovno-
běžky, tedy i na našem území.

Zajímavost

Naše současné pojmenování noc po-
chází z praindoevropského výrazu 
„nókwts“, z kterého se dále vyvinulo 
praslovanské pojmenování „noktь“. Pří-
buznost je vidět i v dalších indoevrop-
ských jazycích, kde je toto slovo hojně 
zastoupeno. Pro názornost například ve 
srovnání s latinským „nox“, dále také 
starořeckým „νύξ“ (nýx) nebo lotyš-
ským „nakts“ či ruským „ночь“ (noč').

V. Vránová

Neobyčejný český mák

Předpokládá se, že tradiční modrý mák   
k nám přinesli Keltové, kteří 
se na našem území usadili    
v průběhu 5. st. př. n. l. Kelto-
vé mák pěstovali především    
k výrobě oleje, který použí-
vali na vaření, pro osvětlení 
a také pro mazání. Mák se ta-
ké používal jako léčivo. Ob-
sahuje kyselinu olejnou, kte-
rá podporuje činnost srdce   
a pomáhá snížit krevní tlak.

V novověku se pěstování 
máku dále rozšiřovalo. V 19. 
století se z menší části začal 
také pěstovat pro výrobu 
opia, které se používalo jako 
lék proti bolesti a nespa-
vosti. Na konci 19. st. byly již 

české země největším producentem 
máku na světě. Nejvíce se maková pole 
nacházela ve středních Čechách okolo 
Prahy, nebo v okolí Čáslavi a jihočes-
kého Tábora. V té době se mák pěstoval 
především v malých rodinných farmách.     
V roce 1896 se mák pěstoval na ploše 
zhruba 2 000 hektarů. Pro srovnání s ak-
tuálním stavem – v roce 2020 tomu bylo 
téměř 40 000 hektarů.

Věděli jste, že?

z pozdní doby bronzové, z doby před     
2 800 lety. Z této doby pochází také 
nález dalších makových semen na Ta-
chovsku.

Ve velkém se mák na našem 
území pěstuje nejméně od  
9. st., avšak nikde zde, na 
rozdíl od orientu, nedošlo     
k jeho významnému zneuží-
vání jako drogy. Osvojení 
jeho farmakologických vlast-
ností se stalo součástí lido-
vého léčitelství. 

- Mák v sobě ukrývá nejvyšší podíl váp-
níku ze všech rostlinných zdrojů? Ob-
sahuje 12x více vápníku než mléko, 3x 
než sýry a dokonce 600x více než pše-
ničná mouka.
- V jedné makovici se urodí 4-6 tisíc se-
men, a právě z tohoto důvodu byl mák 
symbolem plodnosti a hojnosti.
- V České republice je pět obcí obsahující 
slovo mák: Makov, Makotřasy, Makolus-
ky a Maková Hora.
- O předlouhé tradici máku u nás svědčí  
i jeho existence v různých slovních spo-
jeních a pranostikách: 
„Bylo tam lidí jako máku.“
„Má prázdnou makovici.“
„Ani za mák.“
„Takový nebo makový.“
„Je-li na poli chrpa a mák, bude chleba 
jen tak tak.“

Vendula Vránová

V. Vránová

makovysvet.cz
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KAPSÁŘ
Norsko uzná nezávislý stát Palestina, 
oznámil ve středu premiér země Jonas 
Gahr Støre. Toto rozhodnutí vejde v plat-
nost 28. května. Krátce po Norsku ozná-
mili tentýž krok oficiálně premiéři Špa-
nělska a Irska. V rámci Evropské unie 
plánují tentýž krok ještě Slovinsko a Mal-
ta.
Více než dva tisíce především admini-
strativních pracovníků stěhuje mlado-
boleslavská automobilka Škoda Auto do 
jednoho objektu, na dohled dosavad-
nímu „Pentagonu“ na třídě Václava Kle-
menta. Má to ovšem háček. Pracovat tu 
má sice dva tisíce lidí, ale kancelářských 
míst je o pět stovek méně.

Škoda auto Laurin-Klement kampus

Prezident Petr Pavel se zranil při jízdě na 
motorce. Zranění nejsou vážná, ale vy-
žádala si krátké pozorování v Ústřední 
vojenské nemocnici v Praze.

Čeští hokejisté porazili ve čtvrtfinále mi-
strovství světa v pražské O2 areně Spo-
jené státy 1:0. O jedinou branku utkání 
se postaral Pavel Zacha. Ale byla to dři-
na!

Tak dobře, přiznám se! V hokejové zlato 
jsem nevěřil! Vítězství nad Švédy 7:3    
v semifinále byl pro mě příjemný šok! 
Zlatý zápas se Švýcary 2:0 rozhodl prv-
ním gólem David Pastrňák, který se ji-
nak dost trápil. Co je na všem nejce-
nnější? Herní projev! Kvalita ve všech 
směrech a na všech postech! Po letech 
byla radost se dívat na mužstvo, které 
bylo hladové po úspěchu! A divácká 
kulisa? Neuvěřitelná! Taková nikde ve 
světě není! A příště třeba díky nové 
aréně v Brně pro 13400 diváků padne 
další návštěvnický rekord. Letos jich do-
razilo 797727 fanoušků!

Zlatí hokejoví hoši

Význam činu Jana Kubiše a Jozefa Gab-
číka, kteří před 82 lety, 27. května 1942, 
spáchali v pražské Libni atentát na za-
stupujícího říšského protektora Reinhar-
da Heydricha, má dnes silné konotace. 
Shodli se na tom politici při vzpomínko-
vém aktu u pomníku parašutistům v tak-
zvané Heydrichově zatáčce. „Myslím, že 
ta historická paralela je strašně přesná. 
Po 82 letech je příběh stejný: svobodná 
země napadená agresorem, který nemá 
k útoku žádný důvod, pouze záminky,“ 
poznamenal náměstek primátora Jiří 
Pospíšil.

Prezident Petr Pavel udělil Řád Tomáše 
Garrigua Masaryka III. třídy za zásluhy    
o rozvoj demokracie generálnímu ta-
jemníkovi Severoatlantické aliance 
(NATO) Jensi Stoltenbergovi. Podle Pavla 
se výrazně sloužil o upevňování demo-
kracie a stability v Česku, ale i střední    
a východní Evropě.

Americký exprezident Donald Trump byl 
v procesu ohledně plateb za mlčenlivost 
shledán vinným. Porota o verdiktu roz-
hodovala celkem déle než 11 hodin.      
V trestním procesu byl Trump souzen za 
to, že měl pornohvězdě Stormy Daniels 
platit za to, aby o jejich románku mlčela 
a následně tyto platby falšoval jako vý-
daje na kampaň. „Nic jsme neudělali 
špatně. Jsem velmi nevinný muž,“ ozná-
mil po rozsudku Trump. Že by arogance 
jednou dostala na prdel?

Pardubická srážka vlaků

Parádní úspěch! Česká tenistka Kateřina 
Siniaková to na antuce v Paříži opět do-
kázala, dosáhla na třetí deblový titul na 
Roland Garros a celkově osmý na grand-
slamu. S Američankou Cori Gauffovou 
vyhrály nedělní finále nad italskou dvo-
jicí Sara Erraniová, Jasmine Paoliniová 
7:6, 6:3. Turnajové pětky slavily první 
společný titul hned při premiérovém 
startu. Sedmnáctiletá tenistka Tereza 
Valentová získala titul na juniorském Ro-
land Garros ve dvouhře i čtyřhře. V čes-
kém finále singlu porazila na pařížské 
antuce Lauru Samson 6:3, 7:6. V deblu 
poté zdolala po boku Slovenky Renáty 
Jamrichové americkou dvojici Tyra Ca-
terina Grantová, Iva Jovicová dvakrát 
6:4.
Vítězem voleb do Evropského parla-
mentu je opoziční hnutí ANO, které zí-
skalo 26,14 procenta hlasů, což odpoví-
dá sedmi mandátům. Na druhém místě 
se umístila koalice Spolu (ODS, TOP 09, 
KDU-ČSL) se ziskem 22,27 procenta      
a šesti mandáty. Účast byla v letošních 
evropských volbách rekordní, dosáhla 
36,45 procenta. V roce 2019 přišlo        
v Česku za oba dny voleb k urnám cel-
kem zhruba 29 procent voličů. Druhý 
nejvyšší počet preferenčních hlasů 
obdržel od voličů bývalý závodník a lídr 
eurokandidátky Přísahy a Motoristů Filip 
Turek. Během kampaně si tento až do 
posledních měsíců nepříliš známý muž 
získal hlas více než 150 tisíc lidí, což       
z něj dělá pravděpodobně překvapení 
evropských voleb. Koalice pak celkově 

Šéf NATO dostává český řád

Čtyři životy si vyžádala čelní srážka 
rychlíku společnosti Regio Jet s náklad-
ním vlakem v Pardubicích. K nehodě do-
šlo ve středu 5. června před jedenáctou 
hodinou večer. Další tři lidé utrpěli střed-
ně těžká zranění a přes dvacet lidí bylo 
zraněno lehce.

Jedna z ulic ve vídeňské čtvrti Donau-
stadt ponese jméno československého 
reformního komunisty Alexandera Dub-
čeka. Rozhodlo o tom vedení 22. vídeň-
ského městského obvodu.

Šestým pokusem zlato z ME v Římě

získala přes 300 tisíc hlasů a skončila     
v celkovém pořadí třetí. To nejsou moc 
dobré zprávy!
Ve věku 95 let zemřela v pátek 7. června 
spisovatelka a scenáristka Hermína 
Franková. Byla autorkou knih pro děti     
i dospělé. Napsala mimo jiné román 
Lékárníkových holka nebo námět k ús-
pěšné filmové komedii Dívka na koštěti.
Fanoušci Elvise Presleyho mají šanci, že 
budou moci v budoucnu navštívit jeho 
koncert. Švédská společnost Pophouse, 
za níž stojí člen skupiny ABBA Björn Ul-
vaeus, jedná s vlastníky práv o vytvoře-
ní Presleyho digitálního avatara. S tím 
by následně produkovala živá vystou-
pení. Podobné snahy má firma i u dal-
ších legendárních muzikantů. Tak ano, 
za nějakou dobu nebudeme vědět, co je 
realita a co je fikce.
Na Pražský hrad dorazila slovenská pre-
zidentka Zuzana Čaputová, přivítal ji 
prezident Petr Pavel s manželkou. Je to 
poslední zahraniční návštěva končící 
prezidentky. Dostane Řád bílého lva za 
rozvoj česko-slovenských vztahů. Bylo 
nám ctí, paní prezidentko!
Ochránci přírody v Krkonoších vypustili 
do volné přírody přes 50 jedinců kriticky 
ohroženého druhu motýla jasoně červe-
nookého. Je to o rok později, než předpo-
kládali. Vypuštění jasoně červenookého 
do volné přírody předcházela úprava 
vybraného a nezveřejněného místa tak, 
aby motýlu, kterému hrozí vyhynutí      
v ČR i v zahraničí, vyhovovala. Kluci, ať 
se vám u nás daří!

Tak přece se Jakub Vadlejch dočká české 
hymny, jeho šestá velká medaile je zla-
tá! Finále mistrovství Evropy v atletice, 
které se pro něj nevyvíjelo ideálně, roz-
hodl v Římě šestým hodem. Tak jako to 
ještě nedávno předváděla Barbora Špo-
táková. Šampionát vyhrál výkonem 
88,65 m.

Jasoň červenooký

Zastupitelé Olomouce v pondělí schvá-
lili sloučení Moravské filharmonie s Mo-
ravským divadlem a zřizovací listinu ná-
stupnické organizace. Fungovat by měla 
od ledna příštího roku. Proti sloučení při-
tom delší dobu vystupovala část veřej-
nosti, většina opozičních zastupitelů     
a hudebníci Moravské filharmonie. 

Na Moravě jsou roztroušena torza pol-
ních táborů římských legionářů, přičemž 
vědci si marně lámou hlavu s tím, kde by 
mohly být. Šlo o vojáky z desáté římské 
legie. V úvodu filmu Gladiátor je vede do 
boje proti Germánům generál Maximus 
Decimus Meridius, jehož si zahrál Ru-
ssell Crowe. Málokdo ví, že se tyto 
potyčky odehrávaly na území tehdejší 
Moravy.

Ve věku 80 let zemřela francouzská zpě-
vačka a herečka Françoise Hardyová. 
Především v 60. letech se řada jejích 
písní dostala na čelná místa hitparád ve 
Francii, ale i v jiných zemích. Dylan o ní 
napsal báseň, Mick Jagger ji označil za 
ženský ideál a řada režisérů včetně 
Jeana-Luca Godarda ji obsazovala do 
svých filmů.

Kutnohorská kostnice už může návštěv-
níkům předvést první zrekonstruovanou 
pyramidu z lidských lebek a kostí. Stře-
dověké ostatky se vrátily na své původ-
ní místo pod klenby kostela, na jehož 
úpravách se podílel architekt Jan Blažej 
Santini Aichel, který je považován i za 
autora první kosterní výzdoby kaple.

Kostnice Kutná Hora

Ve Švýcarsku skončil mírový summit     
o Ukrajině. Závěrečné komuniké pode-
psala většina účastníků, ale ne všichni. 
Obsahuje závazek dodržovat principy 
suverenity, nezávislosti a teritoriální ce-
listvosti všech států včetně Ukrajiny. 
Rusové by mohli být přítomni už na 
dalším mírovém summitu. Ukrajinský 
prezident Zelenskyj vzkázal Číně, že se    
s ní chce přátelit.

The captain of the 
2024 I IHF  Wor ld 
Champions Roman 
Cervenka is the IIHF 
Male Player of the 
Year!

Pěvecká múza Françoise Hardy

Česká republika chce vyslat člověka do 
vesmíru. Po Vladimíru Remkovi se má 
stát druhým Čechem v kosmu armádní 
stíhací pilot Aleš Svoboda. Podle minis-
tra dopravy Martina Kupky (ODS) se více 
než miliardová investice mnohonásob-
ně vrátí.
Kanada zařadila na sankční seznam Vla-
dislava Treťjaka, slavného sovětského 
hokejového brankáře, mnohonásob-
ného mistra světa a olympijského vítě-
ze. Co ten borec se nás na ledě nazlobil!

Petr Hanuška
Praha - pomník parašutistům Alexandr Dubček má pomník ve Vídni

TÝNECKÉ LISTY10 PŘESAHY



MORAVSKÁ FILHARMONIE OLOMOUC INFORMUJE

Spolupráce SK Sigmy Olomouc a Morav-
ské filharmonie Olomouc přinesla divá-
kům více jak 5 hodin živé hudby pod ši-
rým nebem. Dirigentské taktovky se 
ujali Stanislav Vavřínek a Hanz Sedlář. 
Festival filharmonie uvedl například pís-
ně kapely Kryštof. V interpretaci Richar-
da Krajča a symfonického orchestru 
mnohé z nich zazněly ve své premiéře. 
Ale i většinu dalších známých skladeb 
slyšeli diváci v doprovodu filharmonie 

Druhý ročník multižánrového open air 
Festivalu filharmonie přivedl na Andrův 
stadion bezmála 3300 spokojených 
posluchačů. Na festivalu si diváci zazpí-
vali s Richardem Krajčem, Petrem Jan-
dou, Josefem Vojtkem s Inflagranti, Re-
natou Drössler, Anetou Langerovou, 
Jiřím Pavlicou a Hradišťanem, stejně tak 
i s kapelou Fleret a Moravskou filhar-
monií Olomouc. Došlo i na mexickou vl-
nu. Jedinečná atmosféra rozčeřila olo-
moucké kulturní a společenské vody    
6. a 7. června.

Druhý ročník Festivalu filharmonie
předvedl skutečné mistrovství a přilákal 3300 diváků

poprvé, přičemž ocenili její výkon, i vý-
kon interpretů, bouřlivými ovacemi ve-
stoje. Oběma večery provázela Natálie 
Tichánková, aranžmá se zhostili Jan 
Lstibůrek, Hanz Sedlář a Michal Worek. 
Moravská filharmonie Olomouc se po 
návratu z evropského turné vrátila do-
mů do Olomouce a navázala fenome-
nálně. Symfonický orchestr předvedl 
úžasný výkon po boku různorodých 
interpretů. “Osobně jsem moc rád, že   
se druhý ročník povedl dvakrát tak lépe. 
Prožili jsme dva dny, jednou tolik inter-
pretů a oslovili mnohem více diváků 
oproti prvnímu ročníku. Pro MFO jde      

o největší open air akci v roce. V ne-
poslední řadě si akce vážím, protože je 
také důkazem spolupráce zdánlivě 
vzdálených organizací. Ale ukazuje se, 
že když jde o dobrou věc, nehraje žánr 
roli,” sděluje ředitel MFO Jonáš Harman. 
„S posledním tónem Festivalu filharmo-
nie se mi vybavila věta Karla Gotta:      
„O tom se nemluví, to se žije.“ Ano. Po 
hudební, pěvecké i aranžérské stránce 
zanechaly festivalové dny nezapome-
nutelné okamžiky. Dříve si lidé zpívali od 
kolébky až po konec své pozemské pou-
ti. Na poli, ve škole, při práci, všude, stá-
le, malí i velcí. Dnes je nahradili poslu-
chači. I proto vidět a slyšet zpívat An-
drův stadion, rozzářené muzikanty 
Moravské filharmonie Olomouc, uměl-
ce, kteří do písní dali všechno, bylo 
významnější, než slova dokáží sdělit. 
Děkuji všem, kteří po dva večery přišli 
pobýt, i všem těm, kteří se o ně zaslou-
žili,“ uvádí umělecká ředitelka festivalu 
Iveta Gronská.

„Andrův stadion byl naplno využit v ob-
dobí po konci sportovní sezóny. Vedle 
dárců krve, následně těch nejmenších 
sportovců, až přes společenská setkání 
s partnery a návštěvníky v posledním 
květnovém týdnu, došlo v prvním červ-
novém týdnu k vrcholu společenského   
a kulturního využití v podobě 2. ročníku 
Festivalu filharmonie Open Air. Pozo-
rovat na Andrově stadionu nadšené 
publikum, vynikající muzikanty a hudeb-
níky i obětavé pořadatele, to vše za pod-
pory nebeského ohňostroje a jedinečné 
duhy, pár kapek deště i slziček radosti    
a štěstí k tomu, to byl vskutku jedinečný 
a neopakovatelný zážitek. Děkuji upří-
mně všem svým kolegům a spolupra-
covníkům, kteří se na konání této mi-
mořádné akce podíleli,“ uzavírá za spo-
luorganizátora akce SK Sigmu Olomouc 
Jiří Ficner.
 

Iveta Gronská,
umělecká ředitelka festivalu

6x archiv Festivalu harmonie
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